
غ ارزان می شود؟ مر
معاون وزیر جهاد کشاورزی از افزایش میزان جوجه ریزی تا ۱۴۰ میلیون 
قطعه تا پایان آذر خبر داده و گفته با تولید بیشــتر، قیمت ها مناســب تر 
خواهد شــد. لذا در هفته ها و ماه های آینده باید منتظر کاهش قیمت این 

محصول پروتئینی پرمصرف باشیم.
 چند هفته ای می شود که قیمت مرغ افزایش یافته و در مغازه های سطح 
شهر تهران به بیش از کیلویی۹۰ هزارتومان رسیده است. افزایش قیمتی 
که فعالان صنعت طیــور دلایل متعددی از جمله بــالا رفتن هزینه های 

تولید و عدم تامین به موقع نهاده ها برای آن عنوان می کنند.
حبیب اسدالله نژاد - کارشناس صنعت طیور - یکی از دلایل این افزایش 
قیمت را عدم تامین به موقع نهاده ها دانست و عنوان کرد که خوراک طیور 
به موقع تامین نمی شود و همین امر باعث شده تا مرغداران خوراک مورد 

نیاز خود را از بازار آزاد با قیمت های بالاتر تهیه کنند.
به گفته وی، در حالیکه قیمت سویای دولتی۲۰ هزار و ۹۰۰ تومان است 
اما چون تامین به موقع صورت نمی گیرد مرغداران آن را با قیمت هرکیلو 
۳۵ هزار تومان تهیه می کنند.وی همچنین عامــل دیگر افزایش قیمت 
مرغ را قیمت مصوب جوجه یکروزه عنــوان کرد و گفت که قیمت مصوب 
جوجه یکروزه نیز ۱۵ هزار و ۹۰۰ تومان اســت، اما تولیدکنندگان آن را با 

قیمت های ۲۶ تا ۲۷ هزار تومان خریداری می کنند.
اگرچه گمانه زنی هایی در خصوص کاهش جوجه ریزی نیز وجود داشت 
اما محمدابراهیم حســن نژاد - معاون امور تولیــدات دامی وزارت جهاد 
کشــاورزی - چندی پیش اعلام کرد که کمبودی در تولید مرغ و جوجه 

نداریم و جوجه ریزی به اندازه کافی انجام شده است.
حسن نژاد روز گذشته اما از کاهش قیمت مرغ خبر داد و گفت که بیش از 
۱۴۰ میلیون قطعه جوجه ریزی تا پایان آذر ماه انجام خواهد شد که نوید 
بخش تولید مناســب اســت و با افزایش تولید علاوه بر تامین نیاز کشور، 
میزان ذخیره ســازی در کشــور افزایش پیدا می کند همچنین با تولید 

بیشتر قیمت نیز مناسب تر خواهد شد.
وی همچنین به تمهیدات اندیشیده شده در راســتای تامین نهاده های 
صنعت طیور اشــاره و اعلام کرد که بخش قابل توجهی از نهاده های مورد 
نیاز این صنعت از خارج تامین می شــود از همیــن رو اقدامات لازم برای 
تأمین ذرت و کنجاله ســویا در دســتور کار قرار گرفته بــه نحوی که در 
این خصوص از این به بعد مشــکلی نباشــد.آن طور که معاون وزیر جهاد 
کشــاورزی، وعده داده قیمت مرغ باید با افزایش تولیــد در هفته ها و ماه 
های آتی کاهش یابد. حال باید دید آیا وزارت جهاد کشــاورزی می تواند 
وعده خود را اجرایی کند و قیمت این کالای پروتئینی پرمصرف مصرف را 
متعادل سازد؟ و اینکه آیا افزایش قیمت مرغ در هفته های اخیر ارتباطی 

با میزان جوجه ریزی داشته است؟

غ مر جلوگیری از فرارهای مالیاتی با شفافیت حساب های بانکی در دولت سیزدهم
خریدار   نظام مالیاتی در دولت سیزدهم 
با همــکاری بانــک مرکزی حســاب های 
بانکی مشــکوک را مورد ارزیابی قرار داد و 
با شفافیت و مالیات ستانی عادلانه اقدام به 
جلوگیری سه برابری از فرارهای مالیاتی از 

این طریق کرد.
 هوشــمند ســازی نظام مالیاتــی یکی از 
مهم ترین اهداف دولت سیزدهم در رویکرد 
عادلانه مالیات ستانی بود تا افراد بر حسب 
درآمدهایی که کســب می کننــد مالیات 
را پرداخت کننــد از این رو فشــار بر روی 
دلالان، ســفته بازان و ســوپر میلیاردهای 

فراری بیشتر شد.
اطلاعــات حســاب  های بانکی اشــخاص 
نقش موثری در فرایند مالیات ســتانی دارد 
عده ای برای فرار از پرداخــت مالیات اقدام 
به استفاده از حســاب ها و کارت های افراد 
مختلف کرده و فکر می کننــد از این طریق 

در تور مالیات قرار نمی گیرند.
این افــراد با بهانه های مختلــف جهت فرار 
مالیاتــی عنــوان می کننــد که دســتگاه 
کارتخــوان نداریم یــا کارتخــوان خراب 
اســت از این رو از مشتریان خود درخواست 
می کنند که بــه حســاب های اعلامی آنها 
پول ها را واریز کنند حتی گاهی درخواست 
پول وجه در برابر خدمات و یا کالاهای ارائه 
شــده می کنند که همه این ها نه تنها از نظر 
سازمان امور مالیاتی فرار مالیاتی محسوب 
می شود بلکه اقدامی غیراخلاقی و ناعادلانه 

است.
اکنــون بســیاری از کارمنــدان و فعالان 
اقتصادی اقدام به پرداخت مالیات می کنند 
و با پرداخت مالیات ســهم خود را در نظام 

مالیاتی کشور ایفا می کنند.
در همین راســتا ســازمان امور مالیاتی با 
همکاری بانک مرکزی اقدام به شناســایی 
حســاب های مشــکوک کرده اســت. این 

حســاب های از طریــق بانــک مرکزی به 
سازمان مالیاتی اعلام می شود و این سازمان 
از افــراد می خواهد که مســتندات خود را 
نسبت به مشاغل و تراکنش های مالی اعلام 
کنند؛ در غیر این صورت نه تنها مشــمول 
مالیات می شــوند، بلکــه باید نســبت به 

پرداخت جرایم فرار مالیاتی نیز اقدام کنند.
از  شــخصی  حســاب های  جداســازی 
تجاری یکی دیگر از اقدامات ســازمان امور 
مالیاتی در دولت ســیزدهم است. سازمان 
مالیاتی از مودیان درخواســت کرده است 
تا حســاب های تجاری که بــه کارتخوان 
ها متصل اســت را معرفی کنند تا بر اساس 
آن مالیات ســتانی صورت گیرد.این اقدام 
نیز قدمی موثر در حســاب و کتاب مالیات 
مودیان است که موجب رضایت بسیاری از 

مودیان شده است.

شناسایی ۳۱ هزار میلیارد تومان 
مالیات از حساب های مشکوک

شاهین مستوفی مدیرکل دفتر حسابرسی 
مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور با اشاره 
به اقدامــات گســترده ای در زمینه مبارزه 
با فرار مالیاتی گفته اســت که یکی از آن ها 
دریافــت تراکنش هــای بانکــی صاحبان 
مشــاغل از بانک مرکزی اســت که منجر 
به جلوگیری ســه برابری از فرار مالیاتی با 
شفافیت حساب های بانکی مشکوک شد و 
در این راســتا، احراز ۴ هزار میلیارد تومانی 
مالیات از سال ۹۹ به ۳۱ هزار میلیارد تومان 

در سال ۱۴۰۱ رسید.
طبق گفته وی، اطلاعات حساب  های بانکی 
اشــخاص نقش موثری در فراینــد مالیات 
ستانی داشته است که به واسطه این اقدام، 
مالیات سال گذشــته نسبت به سال ۱۴۰۰ 

رشد ســه برابری پیدا کرد و همچنین ۸۰ 
هزار میلیارد تومــان از مالیات های معوقه 

وصول شد.

تشکیل مرکز دادرسی مالیاتی در 
راستای مالیات ستانی عادلانه

تشکیل مرکز دادرســی مالیاتی در راستای 
برقراری بیــش از پیش عدالــت مالیاتی و 
افزایش رضایت مؤدیــان از دیگر اقدامات 
دولت ســیزدهم بوده اســت که در همین 
راســتا محمد طاهــری نژاد رئیــس مرکز 
دادرسی ســازمان امور مالیاتی گفته است 
که بر این اســاس هیات های حل اختلاف 
مالیاتی سراسر کشور به  صورت متمرکز در 

ستاد سازمان راهبری و اداره می شوند.
به گفته وی، دادرسی در دوره تحولی جدید 
جزء اولویت های اصلی سازمان قرار گرفته و 

ما در مراحل مختلف رسیدگی به اعتراضات 
مردم و دادرســی های مالیاتی تمهیدات و 
برنامه هایــی را در این حــوزه طراحی و در 

دست اجرا داریم.
رئیــس مرکز دادرســی مالیاتــی، کنترل 
ورودی پرونده ها و کاهش انباشــت پرونده 
در هیئت ها را از ملزومات و مقدمات افزایش 
کیفیت رســیدگی ها و اتقان آراء هیئت ها 
دانســت و بر همین اســاس تأکید کرد که 
در نیمه اول امسال شــاهد رشد تصاعدی 
برگزاری جلســات هیئت ها و صــدور آراء 
در مدیریت های دادرســی سراســر کشور 
بوده ایم.حرکت ســازمان امــور مالیاتی در 
دولت ســیزدهم عبــور از مالیات ســتانی 
سنتی و تاکید بر هوشــمند سازی مالیاتی 
اســت بر این اســاس نیز در لایحه بودجه 
۱۴۰۳ بــا تکیه بــر درآمد پایدار فشــار بر 
فراریان مالیاتی را ســرلوحه کار خود قرار 
داده اســت تا با کاهش شکاف مالیاتی سهم 
فراریان را در پرداخت مالیات بدون فشار به 

فعالان اقتصادی افزایش دهد.
نظــام مالیاتی در دولت ســیزدهم راه های 
فــرار مالیاتی را شناســایی کرده اســت و 
در همین راســتا به دانه درشــت ها و سوپر 
میلیاردرهای فــرار مالیاتی هشــدار داده 
اســت طبق آخریــن اعلام ســازمان امور 
مالیاتی کشــور، بیش از ۱۸هــزار میلیارد 
تومان فرار مالیاتی شناسایی شده است. بر 
این اســاس مهم ترین اقدام این سازمان در 
سال ۱۴۰۱ به شناســایی بی نظیر فرارهای 
مالیاتی اختصاص یافت و ۱۴۰۲ نیز ســال 
برخوردهــای قاطع بــا فراریــان مالیاتی 
دانه درشــت برای اســتیفای حقوق مردم 
خواهد بود.بیــش از ۲.۷ میلیــون مودی 
مالیاتی جدید شناسایی شدند که در همین 
راســتا بالغ بر ۱۸ هزار میلیــارد تومان فرار 

مالیاتی کشف و شناسایی شده است.

از زمان ابلاغ قانون واردات خودرو تا امروز دلار ۲۰ هزار تومان گران شد اما وعده ها اجرا نشد

و تغییر کرد؟ سیاست دولت در قبال واردات خودر
نرخ تورم در سال آینده چه تغییری می کند؟

 انتظار افزایش حقوق متناسب 
با تورم را نداشته باشید
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وریسم است و محکوم وریسم، تر  تر
ابوالفضل فاتح خبر شهادت ۱۱ تن و مصدومیت هفت تن از مرزبانان میهن در منطقه 
انتظامی راسک، موجب تاثر بسیار است. حملات مسلحانه به سربازان و مرزبانان وطن، 
اقدامی غیر انســانی و ضد میهنی و ضد دینی است.تروریسم، تروریسم است و محکوم، 
و به هیچ عنوانی توجیه نمی شــود. این گونه اقدامات، به هیــچ وجه منافع مردم مظلوم 
سیستان و بلوچستان را تامین نمی کند و موجبات دشــواری های بیشتر این منطقه را 
پدید خواهد آورد. از بزرگان و ریش ســفیدان و نخبگان و روشنفکران و متنفذان دلسوز 
سیستان و بلوچستان انتظار می رود به سهم خود پیشقدم شده و با اتخاذ مواضع قوی و 

آگاهی بخشی و استوار، در پییشگیری از اینگونه اقدامات خشونت بار بکوشند.

یادداشت

سرپرســت مرکز ملی خــلاق و فرش ایــران با 
بیان اینکه از جمله مهمتریــن مقاصد صادراتی 
کشورهای همســایه مثل عراق، امارات و ترکیه 
هستند، درباره ارائه تسهیلات به واحدهای دارای 
مجوز توضیحاتی ارائه داد.محمدرضا زارع  با بیان 
اینکه صادرات اسباب بازی ســال گذشته حدود 
۳۸.۵ میلیون دلار بوده که امســال به نزدیک ۵۰ 
میلیون دلار خواهد رسید، گفت: مهمترین مقاصد 
صادراتی کشورهای همسایه مثل عراق، امارات و 

ترکیه و همچنین ارمنستان، آذربایجان، روسیه 
و ازبکســتان بوده اســت. البته در مواردی کالای 
ایرانی از کشورهایی مثل روسیه، به سایر کشورها 
نیز مجدد صادر می شود که در آمار دیده نمی شود.

به گفته وی ایــران در اســباب بازی های علمی 
آموزشی، بازی های کارتی، عروسک های پولیشی 
و عروســک های کوچک مقیــاس مزیت رقابتی 
دارد. همچنیــن تولید ماشــین های کنترلی و 
پهپادها با ارتفاع کم در حال حاضر در کشور انجام 

می شود. توان تولید برخی کیت های الکترونیک 
هم که در گذشــته وارداتی بود در حال حاضر در 
کشور ایجاد شــده اســت. اما در مورد کالاهای 
جدید، هنوز تولید به اندازه ای نیســت که امکان 
صادرات وجود داشته باشــد.به گفته وی در سال 
جاری حدود ۱۰۰ تن ماده اولیه به شــرکت های 
دارای مجوز در حوزه اســباب بازی داده شــده 
است. اما هنوز امکان پوشش همه مجموعه ها به 

دلیل کوچک بودن آن ها فراهم نشده است.

عراق، امارات و ترکیه، مقاصد اصلی صادرات اسباب بازی
صادرات



پیام تسلیت شماری از مسئولان در پی حمله تروریستی راسک؛

وی انتظامی است سرلشکر موسوی: ارتش آماده پشتیبانی از نیر

ایروانی در گفت وگو با نشریه آمریکایی نیوزویک  مطرح کرد

هزینه حمایت آمریکا از اسراییل در حال افزایش

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وریسم است و محکوم وریسم، تر  تر
ابوالفضل فاتح خبر شهادت ۱۱ تن و مصدومیت هفت تن از مرزبانان 
میهن در منطقه انتظامی راســک، موجب تاثر بســیار است. حملات 
مسلحانه به سربازان و مرزبانان وطن، اقدامی غیر انسانی و ضد میهنی 

و ضد دینی است.
تروریســم، تروریســم اســت و محکوم، و به هیچ عنوانی توجیه نمی 
شــود. این گونه اقدامات، به هیچ وجه منافع مردم مظلوم سیســتان 
و بلوچســتان را تامین نمی کند و موجبات دشــواری های بیشتر این 
منطقــه را پدید خواهــد آورد. از بزرگان و ریش ســفیدان و نخبگان و 
روشنفکران و متنفذان دلسوز سیســتان و بلوچستان انتظار می رود به 
سهم خود پیشقدم شده و با اتخاذ مواضع قوی و آگاهی بخشی و استوار، 

در پییشگیری از اینگونه اقدامات خشونت بار بکوشند.
این چندمین بار اســت که در آن منطقه، شــاهد شــبیخون به مراکز 
انتظامی و مرزبانی و شهادت یا اســارت گروهی از سربازان مظلوم وطن 
هستیم. این ســربازان، فرزندان و جان و جلال این کشورند. لابد نقصی 
در کار است و کسی باید مســئولیت بپذیرد. تکرار این گونه تهاجمات، 
اصلاح زیرســاخت های آموزش نیروی انســانی و تکنولوژیک و دیگر 
ظرفیت هــای تامین امنیت ایــن مراکز در بالاترین ســطح نخبگی و 

همچنین تعاملات مرزی را یادآور می شود.
علاوه، سیســتان و بلوچســتان نیز پاره ای از این میهن اســت. همه 
می دانیم کــه امنیت مقوله ای چند وجهی اســت و نــگاه راهبردی و 
دوراندیشانه و رسیدگی مســتمر به مطالبات هموطنان در سیستان و 
بلوچستان و رفع فقر و عقب ماندگی و نابرابری و زدودن زمینه های بی 
عدالتی از این منطقه، از بهترین رویکردها بــرای ارتقاء آرامش و امید 
عمومی و کاســتن از شــکاف های اجتماعی و کوتاه کردن دست های 

وابسته و افراطی و عنود است.
به ســهم خود از خداوند کریم، برای روح بلند این عزیــزان که در ایام 
شهادت حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها به ملکوت پیوست، غفران 
واســعه و علو درجات مســئلت داشــته و به خانواده ی داغدار ایشان، 

تعزیت و تسلیت عرض می کنم.

در حسینیه امام خمینی )ره(
مراسم عزاداری شب شهادت حضرت فاطمه )س(

با حضور رهبر انقلاب برگزارشد
مراسم عزاداری شــب شــهادت حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها در 
حســینیه امام خمینی)ره( با حضور رهبر انقلاب اســلامی و جمعی از 

محبان اهل بیت  علیهم السلام برگزار شد.
 مراســم عزاداری شب شــهادت حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها در 
حســینیه امام خمینی )ره( با حضور رهبر انقلاب اسلامی و جمعی از 

محبان اهل بیت علیهم السلام برگزار شد.
در این مراسم حجت الاسلام و المسلمین رفیعی در سخنانی به تبیین 
موضوع دفاع از مظلوم در ســیره حضرت زهرا سلام  الله  علیها پرداخت 
و در ادامــه آقای محمــود کریمــی در رثای حضــرت صدیقه طاهره 

سلام الله علیها مرثیه سرایی و نوحه خوانی کرد.

با حضور رییس جمهور
 ۱۱۰ شهید گمنام دفاع مقدس در تهران 

تشییع شدند
مراسم تشــییع پیکرهای ۱۱۰ شــهید گمنام دفاع مقدس همزمان با 
سالروز شــهادت حضرت زهرا )س( با حضور رییس جمهور و فرمانده 

سپاه پاسداران مقابل دانشگاه تهران برگزار شد.
 

مراســم تشــییع پیکرهای ۱۱۰ شــهید گمنام دفاع مقدس با عنوان 
»وداع با لاله ها« صبح  دیروز یکشنبه ۲۶ آذر همزمان با سالروز شهادت 
حضرت زهرا )س( با حضور حجت الاســلام ســید ابراهیم رئیســی 
رییس جمهور، سردار حســین سلامی فرمانده کل ســپاه پاسداران و 

اقشار مختلف مردم مقابل دانشگاه تهران برگزار شد.
این مراسم از مقابل درب اصلی دانشــگاه تهران واقع در خیابان انقلاب 
آغاز شده و تشــییع کنندگان پیکر شــهدای گمنام را تا معراج شهدا 
همراهی  کردند.پیکر ۱۱۰ شهید در تهران و پیکر ۱۷۰ شهید دیگر هم 

در ۳۰ استان مختلف کشو تشییع شد.
پیکرهای این شــهدا در مناطق عملیاتی مختلف از جمله عملیات های 
والفجر، والفجر مقدماتی، والفجر دو، کربلای پنج، بدر، رمضان، کربلای 

چهار، کربلای ۶ و دیگر عملیات ها تفحص شده اند.
این مراسم در حالی برگزار شد که مردم با شــعارهای استکبارستیزی 
جنایات رژیــم کودک کش صهیونیســتی را محکوم کــرده و از مردم 
مظلوم فلسطین حمایت کردند. همچنین در کنار پرچم های مشکی یا 
فاطمه الزهرا )س( و پرچم ایران، پرچم حزب الله و فلسطین در دستان 

مردم به نشانه حمایت از مردم غزه به چشم  خورد.

عضو کمیسیون تلفیق بودجه:
بودجه ۱۴۰۳ واقع گرایانه است

 عضو کمیســیون تلفیق بودجه در مجلس با اشــاره بــه افزایش ۴۲ 
درصدی درآمدهای بودجه به ویژه در بخــش مالیاتی، گفت: دولت از 

محل ایجاد مؤدیان جدید مالیاتی این درآمدها را محقق خواهد کرد.
بهروز محبی نجم آبادی  گفت: لایحه بودجه ۱۴۰۳ دارای رویکرد واقع 
گرایانه است و دولت با توجه به تجربیاتش از بودجه های قبلی بنای کار 

را بر این گذاشته تا بودجه را واقعی ببندد.
عضو کمیسیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار داشت: به عنوان مثال در 
حوزه درآمدهای نفتی ما شاهد کاهش اتکای بودجه به درآمدهای این 

بخش هستیم تا کسری بودجه در این بخش اتفاق نیفتد.
وی افزود: از سوی دیگر دولت ســعی کرده منابع بودجه ای خود برای 
امور جاری را از محل افزایش درآمدهای مالیاتی محقق کند که از محل 

ایجاد مؤدیان جدید مالیاتی این کار انجام می شود.
محبی نجم آبادی خاطرنشــان کرد: گزارشهای ارائه شده توسط دولت 
از این امر حکایت دارد که دولت خواهد توانســت افزایش ۴۲ درصدی 
درآمدهای خود را که عموما از محل افزایش درآمدهای مالیاتی است، 
محقق کند.عضو کمیســیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار داشــت: 
دولت در دو سال گذشــته دو میلیون و ۵۰۰ هزار مؤدی جدید مالیاتی 
را شناســایی کرده ایم و شــاهد افزایش درآمدهای دولت در این حوزه 
بوده ایم.وی افزود: همچنین دولت تنهــا بندهای درآمدی و هزینه ای 
را در لایحه آورده و بندهایی که شــامل احکام قانونی هستند در لایحه 
جداگانه ارائه می شود و همین مسأله باعث می شود کار تصویب بودجه 

در مجلس سریع تر انجام شود..

یادداشت

تریبون

 رئیس جمهــور، شــهدا را الگوهای جامعه دانســت و 
گفت: تشییع پیکر پاک شــهدا روح و جان تازه، روحیه 

انقلابی، حماسی، شور و شعور به جامعه می دهد.
 آیت الله سید ابراهیم رئیســی با حضور در آیین تشییع 

پیکر مطهر ۱۰۰ شــهید گمنام دفاع مقدس در تهران، 
شــهدا را الگوهــای جامعه دانســت و گفــت: در ایام 
ســوگواری حضرت فاطمه زهرا)س( تشییع شهدا به 
جامعه ما روح و جان تازه می دهد و این حضور در شهرها 

و روستاهای ما روحیه انقلابی، حماسی، شور و شعور را 
به جامعه ما تزریق می کند. آیت الله سید ابراهیم رئیسی 
ابتدا در آیین تشــییع شــهدای گمنام دفاع مقدس در 
میدان انقلاب تهران حضور یافــت و در ادامه در جمع  

عــزاداران هیأت هــای فاطمی در هفت تیــر تهران به 
عــزاداری پرداخت.پیکــر مطهر ۲۸۰ شــهید گمنام 
و شهدای اقدام تروریستی راســک در سالروز شهادت 

حضرت زهرا)س( در سراسر کشور تشییع شد.

 رئیس جمهوری

خریــدار   فرمانده کل ارتــش جمهوری 
اسلامی ایران در پی شهادت شهدای حمله 
تروریستی راسک ضمن محکوم کردن این 
اقدام کور از اعلام آمادگی و پشتیبانی ارتش 

از نیروی انتظامی کشور خبر داد.
 امیر سرلشــکر ســیدعبدالرحیم موسوی 
در پی حمله تروریســتی به مقر فرماندهی 
انتظامــی شهرســتان راســک، در پیامی 
خطاب به فرمانــده کل انتظامی کشــور، 
شــهادت ماموران جــان بر کــف فراجا را 
تســلیت گفت.در ایــن پیام آمده اســت: 
شهادت جمعی از همرزمان عزیز فرماندهی 
انتظامی در راسک توسط گروه تروریستی 
جیش الظلم موجب تاثر شــد.فرمانده کل 
ارتــش در پیام خود آورده اســت: اینجانب 
با محکومیت این اقدام کور تروریســتی که 
دســت های آلوده دشــمنان برای تضعیف 
وحدت مسلمین در آن عیان و آشکار است 
و با ابراز همــدردی با جنابعالــی و خانواده 
محترم شــهیدان راه امنیت و آرزوی شفای 
مجروحان این حادثه و اعــلام آمادگی هر 
گونه پشــتیبانی از برادران همرزم خود در 
آن سازمان خدوم، رجاء واثق دارم با تلاش 

دســتگاه های اطلاعاتی، امنیتی و قضایی و 
اراده فرماندهی انتظامی، عاملان و مسببان 
این جنایت و برهم زننــدگان امنیت مردم، 

به سزای اعمالشان خواهند رسید.

شهادت پاسداران امنیت با طراحی 
و پشتیبانی سران نظام سلطه انجام 

گرفته است
همچنیــن حجت الاســلام و المســلمین 
آقاجانپور رییس سازمان عقیدتی سیاسی 
وزارت دفاع در پیامی به مناســبت شهادت 
جمعی از مدافعان امنیت کشــور در حمله 
تروریستی اشرار به مقر انتظامی شهرستان 
راســک اظهار داشــت: جنایت ددمنشانه 
دشــمنان اســلام و قــرآن و ایــران در به 
شهادت رساندن پاســداران امنیت این مرز 
و بوم در شهرستان راســک که با طراحی و 
پشتیبانی سران نظام ســلطه انجام گرفته 
است را به شــدت محکوم می کنم.در ادامه 
این پیام آمده است: سازمان انتظامی کشور 
ماموریت حفظ امنیت را بر عهده دارد و این 
ماموریت را با صلابت و اقتدار انجام می دهد 
و همه کشــور از مســئولان و مردم به آنان 

افتخار می کنند. حفظ امنیت کشــور، خط 
قرمز اســت و در این رابطه با هیچ کشور، و 
با هیچ گروه، شــخص و شــخصیتی تعارف 
نمــی کنیم.وی در ایــن پیــام تاکید کرد: 
ملت شــریف ایران مطمئن باشند که بند و 
بساط این شرارت ها جمع می شود و اشرار 

و اربابان آنان بزودی مجازات خواهند شد.

مرزبانان فرماندهی انتظامی
 همچون گذشته اجازه هیچ تهدیدی 

را نمی دهند
بنیاد حفــظ آثار و نشــرارزش های دفاع 

مقــدس هــم در اطلاعیه ای شــهادت 
تعدادی از کارکنان جان برکف فرماندهی 
انتظامی در پی حمله گروه تروریســتی به 
مقر انتظامی راســک را تبریک و تسلیت 

گفت.
در این اطلاعیه آمده است: تردیدی نیست 
باب شــهادت و نیل بــه قله هــای افتخار و 
جاودانگی همواره در برابر نیروهای مســلح 
و مدافعان استقلال و تمامیت ارضی کشور 
و آرمان ها و دســتاوردهای سترگ و تاریخ 
ساز انقلاب اسلامی گشوده است و این مدال 
افتخــار در هر مقطعی نام فرزنــدان غیور و 
مجاهد ملت ایران در سازمان های نظامی، 
انتظامی و امنیتی را برای همیشه ماندگار و 

الهام بخش می سازد.
در ادامه این اطلاعیه آمده اســت: شهادت 
تعــدادی از کارکنــان شــجاع، پرتلاش و 
خــدوم انتظامی کشــور در ایام شــهادت 
حضــرت فاطمــه زهــرا)س( و همزمان با 
تشــییع شــهدای والامقام گمنام در جای 
جای سراسر کشــور، که در راستای انجام 
مأموریت های امنیتی و انتظامی رقم خورد 
ازجمله وقایعی است که ضمن نویدبخشی 

عاقبت به خیری توأم با شــهادت در راه خدا 
برای نگهبانــان مرزهای کشــور و امنیت 
آفرینان جامعه اسلامی، گویای مسئولیت 
خطیر نیروهای مسلح به ویژه کارکنان جان 
برکف فراجــا در حفظ و حراســت از کیان 

میهن اسلامی است.
بنیاد حفظ آثــار و نشــر ارزش های دفاع 
مقدس در اطلاعیه خود آورده است: آحاد 
نیروهای مســلح جمهوری اسلامی ایران 
بویژه مرزبانان فرماندهی انتظامی در نقاط 
مرزی میهن عزیزمان با حضور هوشیارانه و 
هوشمندانه در عرصه مأموریت های خطیر 
محوله همچون گذشته اجازه نخواهند داد 
آسیب و تهدیدی به نعمت امنیت و آرامش 
پایدار و مثــال زدنی ایران اســلامی وارد 

شود.
 نیمه شب پنجشــنبه - ۲۳ آذرماه - در پی 
حمله گروهک تروریســتی به مقر انتظامی 
راسک در اســتان سیســتان و بلوچستان، 
۱۱ نفــر از نیروهای فراجا به شــهادت و در 
مقابل تعدادی از تروریست ها نیز به هلاکت 
رســیدند؛ یک نفر از این تروریســت ها نیز 

دستگیر شده است.

آیت الله رئیسی در مراسم تشییع پیکر مطهر شهدای گمنام: شهدا به جامعه شور و شعور تزریق می کنند

خریدار  نماینده دایم جمهوری اســلامی 
ایران در ســازمان ملل به دولــت جو بایدن 
هشــدار داد که با طولانی شدن جنگ غزه، 
هزینه این حمایت بــرای آمریکا به صورت 

تصاعدی رو به افزایش خواهد بود.
 ارشــدترین دیپلمات جمهوری اســلامی 
ایران در سازمان ملل در گفت وگو با نشریه 
آمریکایی نیوزویک با هشدار درباره حمایت 
دولت جو بایــدن از کابینه رژیم اســراییل 
افزود: اسراییل برای آمریکا بسیار پرهزینه 
شده اســت؛ هزینه مادی سیاسی و بالاتر از 
همه، اخلاقی و اعتبــاری در افکار عمومی 
جهان. در چنین شــرایطی نه منافع آمریکا 
ایجاب می کند و نه توان اسراییل برای اینکه 
به سراغ جنگ جدیدی برود. نتانیاهو حیات 
سیاسی خود را در ادامه جنگ غزه می بیند 
و بایدن انتخاب مجدد خود را در پایان دادن 
به جنگ غزه. این تعــارض منافع با طولانی 

شدن جنگ قابل مدیریت نخواهد بود.
وی در بخش دیگری از این مصاحبه تصریح 
کرد: اصرار ایران بر آتش بس فوری و پایدار 
به معنای پایان دادن به بمباران ها و کشتار 
غیر نظامیان در غزه اســت. جنگ مقاومت 
و اسراییل تا پایان اشــغالگری ادامه خواهد 
داشــت اما عرصه این جنگ نبایــد به غیر 
نظامیان کشــیده شود.مشــروح مصاحبه 
امیرســعید ایروانی ســفیر و نماینده دایم 
جمهوری اســلامی ایران در سازمان ملل با 

نشریه نیوزویک به شرح زیر است:

 هدف مشترک، پایان دادن
 به اشغالگری است

ســفیر ایران در ســازمان ملل در پاسخ به 
ســوالی درباره ادعــای هماهنگی حماس 
و گروههای مقاومت اســلامی در عملیات 
طوفان الاقصی به رغم تکذیب این موضوع 
بارها از ســوی مقامات جمهوری اســلامی 
ایران گفــت: تا قبــل از پیــروزی انقلاب 
اســلامی در ایران )۱۹۷۹( گروه های مبارز 
فلســطینی عمدتــاً دارای گرایــش های 
سوسیالیســتی بودند. شکل گیری حماس 
و جهاد ســلامی برگرفتــه از تاثیر حرکت 
اسلامی انقلاب ایران بود که این خودباوری 
در آنها ایجاد شــد که می تواننــد در مقابل 
اشغالگر بایســتند و پیروز شوند. تجربه تلخ 
شکست دولتهای عربی در جنگهای ۱۹۴۸، 
۱۹۵۶، ۱۹۶۷، ۱۹۷۳ و ۱۹۸۲ روحیه یاس 
را بر کشــورهای عربی غالب کــرده بود که 

دیگر قدرت جنگیدن با اسراییل را ندارند.
شــکل گیری کنفرانس کمپ دیوید، نقطه 
عطفی در چرخش حرکت کشورهای عربی 
از مسیر مبارزه به مسیر سازش بود که وارد 
معامله با اسراییل شوند. بخشی از سرزمین 
های اشغالی خودشــان را پس بگیرند و در 
مقابل تعهد صلح به این رژیم بدهند. ظهور 
گروههای مقاومــت اســلامی در لبنان و 
فلســطین در چنین برهه ای از زمان پدیده 
شــومی برای اســراییل بود. عقب نشینی 
اســراییل از جنوب لبنــان )۲۰۰۰(، عقب 
نشینی از غزه )۲۰۰۵( نه در ازای توافق بلکه 
بر اثر فشــار مقاومت بود. بدنبال آن ناتوانی 

اســراییل در جنگ با گروههای مقاومت از 
۲۰۰۶ تا کنون زنگ خطر بــرای آینده این 
رژیم را به صدا درآورد و اســراییل همه اینها 
را ناشی از انقلاب اسلامی ایران می داند که 

مسیر تاریخ برای اسراییل را تغییر داد.
آرمان فلسطین بخشــی از دی ان ای آرمان 
انقلاب اسلامی است. هدف مشترک، پایان 
دادن به اشــغالگری و استیفای حقوق ملت 
فلسطین اســت اما گروههای فلسطینی هر 
کدام به صورت مستقل راهبردها و تاکتیک 
های خودشان را دارند. حماس بعد از خروج 
اسراییل از غزه وارد عرصه مبارزه انتخاباتی 
برای تصدی اداره غزه شــد تا توامان در دو 
عرصه سیاســی و جهادی فعال باشــد که 
البتــه متضمن پذیرش ضمنــی کنفرانس 
مادرید بود ولی سازمان جهاد اسلامی آن را 

نپذیرفت و صرفاً مسیر جهادی را ادامه داد.
بر این اســاس، هر کــدام از اضــلاع جبهه 
مقاومت، ضمن داشــتن یــک هماهنگی 
کلی با یکدیگــر در تصمیم گیری طراحی و 
تاکتیک به صورت مستقل و در قالب تعریف 
ملی و سازمانی خودشان عمل می کنند. در 
عملیات الاقصی بخــش نظامی حماس به 
صورت مســتقل، تصمیم گرفت، طراحی و 

اجرا کرد.

اصرار ایران بر آتش بس به معنای 
پایان بمباران غزه است

سفیر جمهوری اســلامی ایران در سازمان 
ملل در پاسخ به سوال دیگر نشریه نیوزویک 
درباره تاثیرات جنگ اســراییل و گروههای 
مقاومت اسلامی فلســطین بر آنها و نتیجه 
آن برای ایران گفت: مهمترین مساله برای 
جمهوری اســلامی ایران، حفــظ جان غیر 
نظامیان اســت.گروههای جهادی مســیر 
مبــارزه را انتخاب کرده انــد و آگاهانه وارد 
این مسیر شــده اند و هزینه های مبارزه را 
برای خود و خانواده شان تقبل کرده اند ولی 
مردم عادی بخصوص زنان و کودکان نباید 

قربانی جنگ شوند.
اصــرار ایران بر آتــش بس فــوری و پایدار 

به معنای پایان دادن به بمبارانها و کشــتار 
غیر نظامیان در غزه اســت. جنگ مقاومت 
و اسراییل تا پایان اشــغالگری ادامه خواهد 
داشــت اما عرصه این جنگ نبایــد به غیر 
نظامیان کشــیده شــود. قــدرت نظامی 
مقاومت فلسطین نه برای فروپاشی و حذف 
اســراییل بلکه برای جلوگیری از گسترش 
اشغالگری و وادار سازی این رژیم به تخلیه 
مناطــق اشــغالی اســت.اصولاً رژیمی را 
که دارای سلاح هسته ای اســت و در زمره 
قدرتهای برتر ارتش های دنیا اســت، نمی 
توان با حرکت نظامی دچار فروپاشــی کرد. 
فروپاشی اســراییل از درون محقق خواهد 
شد و نه از طریق نظامی و در آن صورت توان 
نظامی این رژیم نیز کارایی نخواهد داشــت 

)نمی تواند مانع فروپاشی شود(.

اسراییل قطعاً نمی تواند حماس را 
نابود کند 

ایروانــی ادامــه داد: مقاومــت در برابــر 
اشــغالگری یک فرهنگ اســت و نه تنها با 
کشته شــدن رهبران و مجاهدان فروکش 
نخواهد کــرد بلکه خــون آنها بــه تقویت 
مقاومــت منجــر خواهد شــد و مجاهدان 
بیشتری مسیر مقاومت را انتخاب خواهند 
کرد.قطعــاً اســراییل نمی توانــد حماس 
را نابود کند اما با کشــتاری که کرده اســت 
قــدرت مقاومت چــه در قالب پیوســتن 
مبارزان جدید به حماس و یــا گروه نوپای 
جدیدی به میدان خواهد آمد.ممکن است 
شکل حضور سیاســی حماس در فلسطین 
تغییر کند امــا قطعاً تــوان نظامی حماس 

روند رو به توسعه خود را ادامه خواهد داد.
معتقدیم بحران فلســطین راه حل نظامی 
ندارد راه آن پایان دادن به اشغالگری است و 
پایبندی به اصل حق تعیین سرنوشت برای 

مردم فلسطین است.

اسراییل بدون حمایت بی قید و شرط 
آمریکا قدرت تجاوز ندارد

سفیر جمهوری اســلامی ایران در سازمان 

ملل در پاسخ سوال دیگری درباره ادعاهای 
رژیم اســراییل دربــاره عدم بازگشــت به 
وضعیت قبل از هفتم اکتبــر نه تنها در غزه، 
بلکه در جبهه شمالی با حزب الله لبنان و نیز 
هراس این رژیم از ایران هسته ای و نگرانی 
ها درباره انجام اقدامات احتمالی از سوی تل 
آویو گفت: اسراییل بدون حمایت بی قید و 
شرط آمریکا قدرت تجاوز ندارد و با طولانی 
شــدن جنگ غزه، هزینه این حمایت برای 
آمریکا بــه صورت تصاعــدی رو به افزایش 
است. یا آمریکا باید این حمایت را مشروط و 
محدود کند و یا قربانی جاه طلبی حاکمان 

اسراییل شود.
اسراییل برای آمریکا بســیار پرهزینه شده 
اســت؛ هزینه مادی سیاسی و بالاتر از همه، 
اخلاقی و اعتبــاری در افکار عمومی جهان. 
در چنین شــرایطی نه منافع آمریکا ایجاب 
می کند و نه توان اســراییل بــرای اینکه به 
ســراغ جنگ جدیدی برود. نتانیاهو حیات 
سیاسی خود را در ادامه جنگ غزه می بیند 
و بایدن انتخاب مجدد خود را در پایان دادن 
به جنگ غزه. این تعــارض منافع با طولانی 

شدن جنگ قابل مدیریت نخواهد بود.

ایران هیچ گاه آغاز کننده جنگ 
نخواهد بود اما بالاترین سطح آمادگی 

دفاع از منافع خود را دارد
ارشــدترین دیپلمات جمهوری اســلامی 
ایران در ســازمان ملل در ادامه پاســخ به 
ســوال فوق تاکید کرد: ایران هیچگاه آغاز 
کننده جنگ با هیچ کشــوری نخواهد بود. 
اصولاً راهبرد جنگ پیش دستانه، جایی در 
سیاســت دفاعی ایران ندارد اما در بالاترین 
سطح آمادگی برای واکنش به هر تهدیدی 

و دفاع از کشور، اتباع و منافعش می باشد.

 آمریکا باید بازنگری اساسی در 
راهبرد امنیت ملی خود در منطقه 

داشته باشد
نشــریه نیوزویک ســوال دیگــری درباره 
شهادت ســردار قاسم ســلیمانی در ژانویه 

۲۰۲۰ )دی مــاه ۱۳۹۹( و قــول انتقــام 
از آمریکا و ارتبــاط حملات بــه نیروهای 
آمریکایی در عراق و ســوریه به این موضوع 
به رغم اظهارات مقامات جمهوری اسلامی 
ایران مبنی بر دستور ندادن به این گروهها و 
احتمال انتخاب مسیر تنش از سوی آمریکا 

همانند چهار سال قبل پرسید.
سفیر ایران در سازمان ملل در پاسخ گفت: 
به نظر ما آمریکا باید یک بازنگری اساســی 
در راهبرد امنیت ملی خود در قبال منطقه 
خاورمیانه داشته باشد. ۲۲ سال قبل آمریکا 
با مجوز شــورای امنیت به افغانستان لشکر 
کشــی کرد تا القاعده و طالبان را نابود کند. 
نتیجه آنچه شــد؟ هزاران میلیــارد هزینه 
مادی، چند هزارکشــته و معلــول جنگی، 
شکست اعتبار ارتش و ســاختار اطلاعاتی 
آمریــکا و در نهایت توافق بــا طالبان برای 
بازگشت مجدد آنها به قدرت در افغانستان.
همیــن اتفاق در عــراق افتاده اســت. ۲۰ 
ســال قبل بدون مجوز شــورای امنیت به 
عراق لشکر کشــی کرد تا حکومت صدام را 
سرنگون و با دولت ســازی و ملت سازی از 

عراق یک الگو برای منطقه بسازد.
تصورشــان این بود با نفرتی کــه در میان 
مردم عراق نســبت به جنایات صدام وجود 
دارد، از نیروهــای آمریکایی به عنوان ناجی 
عراق و مردم این کشور اســتقبال شود اما 
نتیجه آنچه شــد؟ بیش از خساراتی که در 
افغانستان بر آنها وارد شد، در عراق متحمل 
شدند. همین اتفاق در ســوریه هم خواهد 
افتاد.راه حــل در اصلاح درک شــناختی 
اســت. تا زمانی که فکر کنند این مقاومت 
در برابر آنها به دستور ایران یا جای دیگری 

است نمی توانند مشکل را حل کنند.
تصور کردند با ترور فرمانــده نیروی قدس 
سپاه پاســداران ایران، موانع بر سر راهشان 
برطرف می شــود اما نــه تنها ایــن اتفاق 
نیفتــاد، بلکه امنیت آنها، بیش از گذشــته 
در معرض مخاطره قرار گرفــت. بعد از این 
ترور، دولت وقت آمریــکا تهدید کرد که اگر 
ایران پاسخ نظامی دهد به ۵۳ هدف به نشانه 
تعداد دیپلماتهای آمریکا در زمان تســخیر 
ســفارت آمریکا در ایران در ســال ۱۹۷۹( 
حمله خواهد کرد.ایران قبل از تدفین سردار 
سرلشکر قاسم سلیمانی، مستقیماً از خاک 
ایران، پایگاه نظامی آمریکا در عراق را هدف 
قــرار داد و تهدید کرد اگــر واکنش نظامی 
داشته باشــید پاسخ شــدیدتری دریافت 
خواهید کــرد. پیام دادنــد رییس جمهور 
موضوع را در اتاق بیضی با مشاوران نظامی 
و امنیت ملی بررسی کرد و ترجیح داد برود 
بخوابد.آمریکا از زمانی که نفوذ و قدرت نرم 
خود را از دســت داد و برای جبران آن سراغ 
قدرت سخت و حضور نظامی رفت خود را در 
مهلکه قرار داد. پایگاههای نظامی آمریکا در 
منطقه بخشی از مشــکل منطقه است و نه 
بخشی از راه حل و لازم اســت به این جمع 
بندی راهبردی برســند که آیا منافع ملی 
آمریکا در ادامه این سیاســت غلط شکست 
خورده و تجربه شده است و یا انتخاب مسیر 

جدید؟ انتخاب با خودشان است.



نرخ تورم در سال آینده چه تغییری می کند؟

انتظار افزایش حقوق متناسب با تورم را نداشته باشید
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مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت:
وسازان قطعه را گران می خرند خودر

مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت گفت: در همه دنیا ســهم 
قطعات در قیمت خودرو کمتر از ۶۰ درصد اســت امــا در خودروهای 
داخلی این سهم به ۸۵ درصد می رسد.عبدالله توکلی لاهیجانی اظهار 
کرد: خودروســازان بزرگ قطعات را گران تر از نــرخ واقعی خریداری 
می کنند و ما هر چقدر هم قیمت خودروهای داخلی را بالا ببریم باز هم 

۸۵ درصد از قیمت به زنجیره تأمین قطعات اختصاص می یابد.
مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت افزود: در همه دنیا ســهم 
قطعات در قیمت خــودرو کمتر از ۶۰ درصد اســت، اما در خودروهای 
داخلی این سهم به ۸۵ درصد می رســد.وی ادامه داد: این گرانفروشی 
قطعات، ریشــه های متفاوتی دارد. نخســت اینکه رابطه قطعه ساز و 
خودروساز درست تعریف نشده و گاهی قطعه ســازان با نفوذ در هیأت 

مدیره خودروسازی باعث تعارض منافع می شوند.
مدیرکل دفتر صنایــع خودرویی وزارت صمت گفــت: از طرفی رابطه 
قطعه ساز و خودروساز در دنیا بر اســاس مقیاس اقتصادی تولید است 
و خودروســازان دنیا، در هر بن سازه با قطعه ســازی کار می کند که به 

مقیاس اقتصادی تولید دست یافته باشد.
توکلی افزود: هم اکنون خودروســازان داخلی در هر بن سازه، با بیش از 
صد قطعه ساز مختلف کار می کنند و هر کدام از آن ها شمارگان )تیراژ( 
محدودی از یک قطعه را تولید می کنند، در چنین سیاستی به مقیاس 

اقتصادی تولید نمی رسیم و قیمت قطعه بالا می رود.
وی گفت: هر یک از خودروســازان بزرگ داخلی، ســایت های مختلف 
تولیدی برای یک بن ســازه مشــترک دارند؛ به طور نمونه خودروهای 
تیبا، ساینا و کوییک با بن سازه مشــترک در زیر مجموعه های مختلف 
شــرکت ســایپا تولید و قطعات آن ها از چندین تأمین کننده متفاوت 
خریداری می شــود؛ همه این محصولات را می تــوان در یک مجموعه 
واحد تولید و از تعداد محــدودی تأمین کننده برای تولید قطعات آن ها 
اســتفاده کرد تا قطعات در مقیاس تولید انبوه با هزینه کمتری تولید و 

حمل شود.

 چند سهامدار سود گرفتند؟
پایان مرحله اول واریز سود سهام عدالت

مدیرعامل شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه 
از پرداخت سود به بیش از ۴۳ میلیون سهامدار سهام عدالت خبر داد و 

گفت که مرحله نخست واریز سود سهام عدالت به اتمام رسیده است.
محمد باغســتانی با بیان اینکه فرایند مرحله نخست واریز سود سهام 
عدالت به اتمام رسیده است، گفت: در این مرحله به حساب ۴۳ میلیون 

و ۷۲۴ هزار و ۴۵۱ سهامدار سود واریز شد.
وی اظهار کرد: شماره شــبای نامعتبر، حســاب بانکی مسدود، راکد، 
مشترک )دو امضا(، ارزی و بلندمدت مهم ترین دلایلی است که تاکنون 

سود به حساب این گروه از سهامداران سهام عدالت واریز نشده است.

باغستانی با بیان اینکه سهامداران نگران دریافت سود سهام عدالت خود 
نباشند، تصریح کرد: افرادی که سود خود را دریافت نکرده اند، می توانند 
Sejam. با مراجعه به سامانه جامع اطلاعات مشتریان )سجام( به آدرس

ir، اطلاعات خود را به روز رسانی کنند تا شرکت سپرده گذاری مرکزی 
در مرحله بعدی سود این افراد را به حسابشان واریز کند.

واریز مرحله دوم سود سهام عدالت تا پایان سال
مدیرعامل ســمات، درباره واریز ســود به وراث متوفیان سهام عدالت 
گفت: در صورتی که وراث تا اوایل اســفندماه امسال با مراجعه به شعب 
شرکت های کارگزاری و یا بانک های منتخب، مدارک خود را در سامانه 

میراث ثبت کنند، می توانند تمام سود سنوات گذشته را دریافت کنند.
طبق اعلام پایگاه خبری بازار ســرمایه ایران )ســنا(، وی در خصوص 
زمان واریز مرحله دوم سود سهام عدالت، تصریح کرد: سازمان بورس و 
شرکت سپرده گذاری مرکزی مکاتبات و مذاکرات لازم را برای دریافت 
کل سود از شرکت های ســرمایه پذیر را انجام خواهد داد که امیدوارم 
بتوانیم تا پایان سال باقیمانده سود این گروه از سهامداران را دریافت و 

به حساب آنها واریز کنیم.

رییس شورای تامین دام اعلام کرد
افزایش ۱۳ درصدی عرضه گوشت در بازار

 رییس شورای تامین دام کشــور از افزایش ۱۳ درصدی عرضه گوشت 
قرمز در بازار و تامین گوشــت مورد نیاز کشــور خبــر داد و گفت: علل 
کاهش کشــتار دام در کشــتارگاه ها به دلیل زایش ها در فصل پاییز و 

تداوم واردات گوشت است و هیچ کاهشی در تولید دام زنده نداریم.
»منصور پوریان« درباره وضعیت عرضه و قیمت گوشت در بازار با اشاره 
به گزارش مرکز آمار از کاهش ۳۰ درصدی کشــتار در کشــتارگاه ها 
طی آبان ماه امســال، اظهار کرد: طبق آمار تولیــد، جمعیت دام زنده 
گوسفندی و گوساله کشور کاهش نیافته اســت و علت کاهش عرضه 
تنها به زایش هــای جدید در فصــل پاییز و تداوم واردات گوشــت باز 
می گردد.رییس شورای تامین دام کشــور بیان کرد: اکنون شاهد رشد 
۱۳ درصدی عرضه گوشت قرمز منجمد و گرم در آذرماه امسال نسبت 
به آبان ماه هســتیم؛ بنابراین کاهش کشتار در کشــتارگاه به معنای 

کاهش تولید دام زنده نیست.
وی با بیان اینکه نرخ هر کیلوگرم دام زنده گوســفندی و گوساله، بین 
۱۷۰ تا ۱۹۰ هزار تومان اســت و افزایشــی در این خصوص نداشتیم، 
تصریح کرد: اکنون هر کیلوگرم گوشت قرمز منجمد بین ۲۶۰ تا ۳۰۰ 
هزار تومان، گوشت گرم وارداتی بین ۳۰۰ تا ۳۵۰ هزار تومان و گوشت 

گرم داخلی بین ۳۵۰ تا ۴۲۰ هزار تومان قیمت دارد.

ثبات قیمت گوشت در بازار
پوریان گفت: با توجه به تامین دام زنده و لاشه گوشت وارداتی در کشور 
که باعث ثبات نســبی قیمت در ماه های اخیر شــده است، شاهد ثبات 
قیمت گوشــت در بازار هســتیم و چنین آمارهایی باعث سودجویی 

برخی در بازار گوشت قرمز خواهد شد.
رییس شــورای تامین دام کشور بخشی از کاهش کشــتار را نیز زایش 
دام ها دانســت و گفت: اکنون دام  زنده در اســتان های غربی، جنوب 
غربی و به ویژه استان خوزســتان در موقعیت زایش هستند؛ بنابراین 
دام کشــتاری کاهش یافته اســت.به گفته وی، تهران به عنوان عمده 
مصرف کننده گوشت قرمز در کشور، و وجود بیشترین کشتارگاه ها در 
اطراف این شهر، نیازمند ورود و خروج دام از شهرهای مختلف است که 
ممنوعیت هایی در بحث انتقال دام زنده از استان ها می تواند در کاهش 
کشتار این استان اثرگذار باشــد.پوریان اظهار کرد: طی ماه های اخیر 
بیشترین گوشــت مصرفی تهران از محل واردات گوشت گوسفندی و 
گوساله تامین شده اســت؛ بنابراین طبیعی است که کشتار دام زنده در 

تهران کاهش یابد.

بازار

معاون صنایع حمــل و نقل وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت از برنامه تولید خودروبرقی در ۶ خودروســازی 
کشور با همکاری شــرکت های چینی خبر داد و گفت: 
باتری لیتیومی این خودروهــا در داخل تولید خواهد 

شد.
 معــاون صنایــع حمل و نقــل وزارت صمــت گفت: 
۶ خودروســاز کشــور اعم از دو خودروســاز بزرگ و 
خودروســازان در بخش خصوصی بر اســاس برنامه 
راهبردی ۲۵ ســاله میــان ایران و چین بــا همکاری 

شرکت های چینی خودروهای برقی تولید می کنند.
وی ادامــه داد: اکنون ذهنیتی ایجاد شــده که خودرو 
برقی آمــاده وارد می کنیم و فقط شــبکه پشــتیبان 
آن را در کشــور ایجاد می کنیم، این در حالی است که 
مــا نمی خواهیم صرفــاً در حوزه خودروهــای برقی، 
مونتاژکار یا صرفاً واردکننده باشیم، بلکه با یک برنامه 

مشــترک قصد داریم خودرو برقــی تولید 
کنیم و همین امر زمینــه رقابتی و صنعتی 
شــدن محصول را فراهم می کند.منطقی در 
خصوص ایستگاه های شارژ خودروهای برقی 
گفت: برای تأمین انرژی خودروهای برقی در 
ایستگاه های شــارژ، از ظرفیت نیروگاه های 

خورشیدی و بادی نیز بهره برداری می شود.
معاون صنایع حمــل و نقل وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت در خصوص قطعات خودروهای برقی نیز گفت: 
برنامه ریزی شده تا هزار شــرکت دانش بنیان قطعات 
خودروهای برقی را بســازند و در شمارگان )تیراژ( بالا 

اجزای مختلف آن را به صورت تخصصی تولید کنند.

کارخانه تولید باتری لیتیوم ایجاد می شود
معاون صنایع حمــل و نقل وزارت صنعــت، معدن و 

تجــارت گفت: اکنــون یــک کارخانه برای 
تولیــد باتری لیتیوم توســط شــرکت مپنا 
در حال ایجاد اســت که باید توســعه داده 
شود تا اقدام به ســاخت باتری لیتیوم برای 
همه خودروســازان کند.وی به قراردادهای 
فناورانه کشورهای پیشــرفته با چین اشاره 
کرد و گفت: برخی واردات خــودرو برقی از 
چین را بدون توجه بــه راهبردهای وزارت صمت مورد 
نقد قــرار داده اند در حالی که کشــورهای پیشــرفته 
هم با ســازندگان چینی قراردادهــای فناورانه منعقد 
می کنند. به عنوان نمونه شــرکت فولکس واگن آلمان 
اخیراً برای ایجاد یک کارخانه باتــری لیتیوم قرارداد 

انتقال فناوری با سازنده چینی منعقد کرد.
منطقی اضافه کرد: هر خودروساز به صورت راهبردی 
باید ۵۰ درصــد قطعات کلیدی را تولیــد کند یا اینکه 

خودروســازان داخلی با ســازندگان خارجی در قالب 
مرکز تحقیقات مشترک فعالیت کنند.

وی با اشــاره به اینکه از نظر طراحی محصول توانمند 
هستیم گفت: هم اکنون ۲ خودروســاز بزرگ داخلی 
و خودروسازان خصوصی نمونه های خودروهای برقی 
تولید کردند. ضمن اینکه از ۱۰ سال پیش برنامه های 
خوبی در مپنــا و معاونــت علمی و فناوری ریاســت 
جمهوری در حوزه برقی ســازی خودروها شروع شده 
و در بخش های تخصصی نیــز توانایی خوبی داریم که 

باید از این ظرفیت بهره مند شویم.
معــاون صنایع حمل ونقــل وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت با اشاره به ســفر معاون اول ریاست جمهوری 
به چین تاکید کرد: بحث برقی ســازی خودرو در قالب 
برنامه راهبــردی ۲۵ ســاله انجام شــده و به صورت 

همه جانبه پیگیری می شود

و خودر

مریم فکری  با وجــود فاصله ۲۷ درصدی 
تورم بــا درصد پیشــنهادی دولــت برای 
افزایش حقوق کارمنــدان و ۲۵ درصدی با 
افزایش حقوق بازنشستگان، رییس سازمان 
برنامه و بودجه، آب پاکی را به روی دســت 
کارمندان و بازنشســتگان ریخت؛ این گونه 
که امیدی به افزایش بیشتر حقوق نداشته 

باشند.
 براســاس آخرین گزارش مرکز آمار ایران، 
نرخ تورم کشــور در آبان ماه ۱۴۰۲ برابر با 
۴۴.۹ درصد بوده و این در شرایطی است که 
دولت در لایحه بودجه سال آینده، پیشنهاد 
افزایش ۱۸ درصدی حقوق کارمندان و ۲۰ 
درصدی حقوق بازنشستگان را داشته است. 
افزایش حقوق البته بنا به گفته داود منظور، 

به صورت پلکانی اعمال می شود.
رییس سازمان برنامه و بودجه در تازه ترین 
اظهارنظر و در دفاع از بودجه سال آینده که 
به حدی محل ابهام و ســوال بود که کلیات 
آن در مجلس انقلابی در هفته گذشــته رد 
شــد، اعلام کرده؛ میانگین افزایش حقوق 
کارمنــدان ۱۸ درصد و بازنشســتگان ۲۰ 
درصد اســت که به صــورت پلکانی اعمال 

می شود.
بر این اســاس، کارمندانی که درآمدشــان 
در ســطوح بالاتری اســت، افزایش حقوق 
کمتــری خواهند داشــت و کارمندانی که 
حقوق کمتــری دارنــد، درصــد افزایش 

حقوقشان بیشتر خواهد بود.
براســاس تاکید رییــس ســازمان برنامه، 
اگر رشــد متوســط ۱۸درصد را با توسل به 
روش های تورمــی افزایش دهیــم، به نفع 
مردم نخواهــد بود. اما رشــد پلکانی اثرات 
تورمی نخواهد داشت و ما مکلف هستیم به 

تورم تک رقمی برسیم.

نمایندگان، پیشنهاد دولت درباره 
افزایش حقوق را تغییر می دهند؟

با ایــن حال، نماینــدگان مخالــف لایحه 
بودجه سال آینده دولت، با انتقاد به افزایش 
۵۰ درصدی مالیات ها کــه در نهایت باعث 

فشــار مضاعف به مردم می شــود، عنوان 
می کننــد کــه در حالی حقــوق کارکنان 
دولت ۱۸ درصد افزایش داشــته که ما تورم 
۴۵ درصدی داریم. ایــن یعنی به لحظه ۲۷ 

درصد از درآمد مردم کاسته شده است.
بهروز محبی نجم آبادی، عضو کمیســیون 
تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ پیش بینی 
کرده است که نمایندگان مجلس اصلاحاتی 
در پیشــنهاد دولت اعمال کننــد تا میزان 
افزایش حقــوق کارکنان دولت در ســال 

آینده، حداقل به ۲۰ درصد برسد.
به گفته او، با وجود این، افزایش ۲۰ درصدی 
حقوق کارکنان دولت با نرخ تورم سنخیتی 
نــدارد و کفــاف هزینه هــا را نمی دهد و بر 
اســاس قانون، میزان افزایش حقوق سالانه 
باید متناسب با تورم باشد؛ البته ما در قانون 
برنامه هفتم توســعه به دولت این اختیار را 
دادیم که با اعطای ســبدهای معیشــتی 
و کمک هــای غیــر نقــدی، از کارمندان و 
طبقات پایین جامعه حمایــت کند که این 

موضوع حتماً باید اجرایی شود.

تورم به چه نقطه ای می رسد؟
اما در حالی دولت بــه بهانه تورم تک رقمی، 
درصــد عجیبی را بــرای افزایــش حقوق 
کارمندان و بازنشســتگان پیشــنهاد داده 
که ســناریوهای احتمالی ای که برای تورم 
در ســال آینده وجود دارد، رقم های بالای 
۴۰ درصد را نشــان می دهد. اگرچه مرکز 
پژوهش هــای مجلــس، با شــرط کاهش 
نقدینگی، پیش بینی کاهــش نرخ تورم در 
ســال آینده را دارد، اما کارشناسان اعتقاد 
دارند که رشــد نقدینگی به مدار ۲.۵ تا ۲.۸ 
در سال برمی گردد که نزدیک به ۳۰ درصد 

رشد نقدینگی است.
براساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، 
شــاخص اعتماد مصرف کننــده همچنان 
متناســب با وضعیت فعلی اقتصاد افزایش 
نیافته و این نشــان می دهــد خوش بینی 
مصرف کنندگان در خصوص شــرایط آتی 

اقتصاد با تردیدهایی همراه است.
بنا به این گزارش، در بخــش فقر و نابرابری 
نیز اشــاره شده اســت که این امکان وجود 

دارد که ضریب جینی در ســال های ۱۴۰۲ 
و ۱۴۰۳ به دلیل تورم های بالا افزایش یابد. 
در عین حال، با توجه به کاهش فاصله طبقه 
متوسط با خط فقر، این خطر وجود دارد که 

نرخ فقر در سال آینده افزایش یابد.
پیمان مولــوی، اقتصــاددان در همین 
خصوص با اشاره به شرایط شاخص های 
اقتصــادی در ســال آینده، با اشــاره به 
این که رشــد نقدینگی به مدار ۲.۵ تا ۲.۸ 
درصد در ســال برمی گردد که نزدیک به 
۳۰ درصد رشد نقدینگی است، می گوید: 
در انتهای امسال نقدینگی به ۸ هزار هزار 
میلیارد تومان می رســد و اگر سیاســت 
پولی عوض نشود و همین روند ادامه پیدا 
کند و بار دیگر، اتفاقات مثبتی را نبینیم، 
در انتهــای ســال ۱۴۰۳ بــه نقدینگی 
نزدیک به ۲ هــزار و ۴۰۰ میلیارد تومان 

اضافه می شود. 
یعنی بــه ۱۰ هزار هــزار میلیــارد تومان 
حجم نقدینگی می رســیم که هــم در نوع 
یک رکورد اســت و هم تقاضای عجیبی در 

اقتصاد ایجاد می کند که فقط با رشــدهای 
اقتصادی ۷، ۸ درصدی قابل جبران اســت 
و با رشــدهای اقتصــادی ۲، ۳ درصد قابل 

جبران نیست.
وی تاکیــد می کند: بر این اســاس، ما یک 
پایایی را در تورم خواهیم داشــت. به همین 
دلیل گفتم که تورم به هسته سخت خورده 
و تمام کسب وکارها باید دقت کنند که ما با 

این روند ادامه خواهیم داد.
این اقتصــاددان متذکر می شــود: تورم در 
خوشبینانه حالت در کانال ۳۵ تا ۴۰ درصد 
خواهد بود و در سناریو میانه، در حدود ۴۰ 

تا ۴۵ درصد خواهد بود.

قیمت کالاها صعودی است؟
حمید حاج اســماعیلی، کارشناس بازار کار 
نیز در گفت وگــو با خبرآنلایــن می گوید: 
هنوز نرخ تورمی که حتی به صورت رسمی 
دولت اعلام کــرده، نزدیک بــه ۴۰ درصد 
اســت. ما رفته بــه رفته به پایان ســال که 
نزدیک می شــویم، نه تنها این رقم کاهش 
پیدا خواهد کــرد، بلکه احتمــال افزایش 
آن هم وجود دارد. بر این اســاس، رقم ۲۰ 
درصد با کدام مبنا از طرف دولت در بودجه 

پیشنهاد شده است!؟
او عنوان می کند: نکته دیگری که می خواهم 
اشــاره کنم، بحث افزایش قیمت کالاهای 
اساســی و کالاهای عمومی در کشور است. 
می دانید که ما از ابتدای سال شاهد افزایش 
قیمت کالاها در نوبت های متعدد هستیم. 
خیلی از کالاهــا هم وجــود دارد که مردم 
به آنها نیاز ضروری دارنــد؛ غیر از کالاهای 
اساســی مثل آموزش. هزینه این ها هر روز 
افزایش پیدا می کند و هیچ نظارتی هم روی 

آنها وجود ندارد.
حاج اســماعیلی تصریح می کنــد: بر این 
اســاس، دولت با چه مبنایی، این رقم ها را 
برای حقوق پیشنهاد می دهد؛ آن هم زمانی 
که روز به روز شــاهد افزایش قیمت کالاها 
هستیم و سال آینده هم پیش بینی افزایش 

قیمت ها در کشور ما وجود دارد.

و برقی وساز کشور برای تولید خودر عزم ۶ خودر

از زمان ابلاغ قانون واردات خودرو تا امروز دلار ۲۰ هزار تومان گران شد اما وعده ها اجرا نشد

و تغییر کرد؟ سیاست دولت در قبال واردات خودر
زهرا علی اکبــری  در حالــی اظهارات 
منظور در خصوص کمبود ارز برای واردات 
خودرو و اینکــه چنین اقدامــی به صلاح 
اقتصاد کشــور نیســت، موجی از افزایش 
قیمت در بازار خودروهــای وارداتی را رقم 
زده است که همه وعده های دولت در زمینه 

خودرو بر زمین مانده است.
 بیستم آذرماه امســال بود که از پس کش 
و قوس فراوان در خصــوص واردات خودرو 
و اجرایی نشدن مصوبه واردات خودروهای 
کارکرده، رییس ســازمان برنامه و بودجه 
آب پاکی را روی دســت بازار ریخت و اعلام 
کرد: وقتی در داخل کشــور ظرفیت تولید 
۱.۵ میلیون خودرو وجود دارد اختصاص ۲ 
تا ۳ میلیارد دلار از منابع ارزی کشــور برای 

واردات خودرو به صلاح کشور نیست.
همین اظهارات وی کافی بــود تا در دهه ی 
پایانی آخریــن ماه پاییز موجــی از فزایش 
قیمت در بــازار خودروهــای وارداتی رقم 
بخورد. موجی که البته به سود کسانی است 
که واردکننده معــدود خودروهای وارداتی 

به ایران هستند.
بر اساس این گزارش دولت در ابتدای سال 
وعده داده بود نسبت به واردات سیصد هزار 
دســتگاه خودرو با هدف تنظیم بازار اقدام 

کند. وعده ای که البته از سال پیش به امسال 
منتقل شده بود اما در مرحله اجرا این وعده 
به شصت هزار دســتگاه خودرو تقلیل یافت 
و اخیرا نیز گمرک جمهوری اسلامی ایران 
اعلام کرده اســت که در هشت ماهه ابتدای 
امســال، ۳ هزار و ۴۸۸ دســتگاه خودروی 
ســواری به ارزش ۶۹ میلیــون و ۶۱۵ هزار 

دلار به کشور وارد شده است.

قربانیان بازار خودرو
بازار خودرو در ایران پیش از این نیز قربانی 
گرفته اســت. وزیر کنونی صنعت، معدن و 
تجارات با این هدف روی کار آمد که شرایط 
را در این بازار هموار کــرده و تعادلی را رقم 
بزند. وعده ای که فاطمی امین نتوانسته بود 

بدان جامه عمل بپوشاند.
حالا اما شــرایط پیچیده تر از گذشته است. 
انــگار دولت در نیمــه عمر خــود در صدد 
برآمده مسیر را تغییر دهد و از وعده واردات 
خودرو عدول کند. تصمیمی که البته زیان 
هنگفت مصــرف کننده در بازار به شــدت 

راکد خودرو را در پی خواهد داشت.
در ۲ ســال گذشــته وعده هــای زیــادی 
درخصوص واردات خودرو داده شد، قانون 
آن نیز تصویب و ابلاغ شد، اما در زمان ابلاغ 

قانون، قیمــت یورو ۳۳ تا ۳۵ هــزار تومان 
بود، اکنون به ۵۳ تا ۵۵ هزار تومان رســیده 
اســت. آنچه اکنــون در ســامانه یکپارچه 
خودرو از سوی واردکنندگان عرضه شده با 
قیمت های بالای یک میلیارد تومان است، 
ضمن اینکه تعداد واردات نیز پاســخگوی 

تقاضای بازار نیست.

یک همزمانی عجیب در اعلام
 کمبود ارز

در شرایطی که هنوز ماجرای سوء استفاده 
مالــی در پرونده چای دبش با حساســیت 
افــکار عمومی دنبــال می شــود، رییس 
ســازمان برنامه و بودجــه از کمبــود ارز 

می گوید و اینکــه واردات ۲ تــا ۳ میلیارد 
دلار خودرو به صلاح نیســت. این سخنان 
البته واکنش هایی را به همراه داشت. هم در 
بدنه دولت و هم در میان نمایندگان مجلس 

شورای اسلامی.
جلال رشــیدی کوچی در واکنــش به این 
اظهارات تاکید کرد: آقــای منظور افاضات 
فرمودند که به صلاح کشور نیست که منابع 
ارزی بــرای واردات خودرویــی اختصاص 
بدیم که در داخل کشور ظرفیت تولیدش را 
داریم. بعد از افتضاح تخصیص ۵/۳ میلیارد 
دلار بــرای واردات چای صحبــت راجع به 
کمبود ارز و صلاح و اولویت های کشــور و ... 

یک جوک چندش آور بیش نیست.
مهدی ضیغمی، رئیس ســازمان توســعه 
تجــارت در مــورد اینکه رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه واردات خــودرو را به صلاح 
کشور ندانسته اســت، آیا رویه دولت تغییر 
کرده است؟ گفت: نظر دولت انجام واردات 
خودرو هم امسال و سال آینده است و رویه 

دولت تغییر نکرده است.
او افــزود: بحث آقــای منظور ایــن بود که 
با توجه به برنامــه ای که بــرای واردات در 
بودجــه درنظر گرفته شــده وقتــی نتوان 
طبــق پیش بینی هــا واردات را انجام داد، 

دچار ناترازی می شویم. تأکید آقای منظور 
بر این موضــوع بود.ضیغمــی اضافه کرد: 
واردات خودرو با قطعیت امسال و سال بعد 
انجام می شــود و خللی در برنامه های دولت 
پیش نخواهد آمد.در عین حال عباس علی 
آبادی وزیر صمت دربــاره واردات خودرو و 
تامین ارز آن، گفت:» تــا زمانی که ناترازی 
در خودرو وجود داشته باشــد ما واردات را 
مناســب می دانیم و برای رفع آن ناترازی، 
برنامه ریــزی می کنیم، نگرانــی دولت این 
است که یک اقدام نسنجیده اقتصاد کشور 
را دچــار تأثیر کنــد و معیشــت و زندگی 
مردم با تغییر و نوسانات نرخ ارز دچار خطر 
شــود. لذا با احتیــاط عمل می کنــد،  اما با 
برنامه ریزی های انجام شــده، اقتصاد کشور 
دچار لطمه نمی شــود و وضعیت کشور در 

این زمینه پایدار و مناسب است.«
در شــرایط کنونی کــه واردات خوروهای 
کارکرده به کشــور در هالــه ای از ابهام قرار 
دارد به نظر می رسد ورود دولت به سیاست 
جدیــد و تضــاد و تناقض دولتمــردان در 
حصوص این امــر، زیان مصــرف کننده را 
در پــی خواهد داشــت. زیانی که با رشــد 
محســوس قیمت خودرو در بــازار در حال 

آشکار شدن است.

در آبان ماه ســال ۱۴۰۲ نسبت به ماه مشــابه سال قبل 
شاخص تولید و فروش رشته فعالیت خودرو و قطعات به 

ترتیب کاهش ۲۸.۳ و ۲۲.۴ درصدی را ثبت کرده است.
بررسی جزئیات رشد شاخص تولید و فروش فعالیت های 

صنعتی و معدنی بورســی آبان ماه سال جاری در بخش 
خودرو و قطعات نشــان می دهد که این بخش بر خلاف 

وعده های وزارت صمت نتوانسته به رشد مدنظر برسد.
بر این اســاس، در آبان ماه ســال ۱۴۰۲ نســبت به ماه 

مشابه سال قبل شــاخص تولید و فروش رشته فعالیت 
خودرو و قطعات کاهــش ۲۸.۳ و ۲۲.۴ درصدی را ثبت 

کرده است.
در مجموع هشــت ماهه ۱۴۰۲ نســبت به هشت ماهه 

پارسال هم تولید و فروش خودرو به ترتیب با کاهش یک 
درصد و ۱۱.۲ درصدی مواجه بوده است.

البته شاخص تولید و فروش در آبان ماه نسبت به ماه قبل 
)مهر ماه( افزایش ۵.۳ و ۲۴.۲ درصدی داشته است.

و ۲۲ درصد کاهش یافت وش خودر فر



وعده های به تعویق افتاده توزیع می شود

پوشش شیر رایگان دانش آموزی در همه استان ها به جز یک استان

روند افزایشی تصادفات و تلفات رانندگی

ح های ضربتی بازدارنده نیست؟ چرا طر
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استاندار تهران:
 بازار تهران در مقایسه با ۶ ماه قبل ایمن تر 

شده است
استاندار تهران گفت: با همکاری اصناف بازار تهران و سازمان مدیریت 
بحران شــهرداری پایتخت تغییرات اساســی در ایمنی بازار تهران در 

مقایسه با شش ماه گذشته صورت گرفته است.
علیرضا فخاری گفت: بــا هماهنگی هایی که با حــوزه مدیریت بحران 
شهر تهران به وجود آمد ساماندهی مشــاغل مزاحم یا فاقد پروانه های 
لازم کار که در قالب های مختلف شکل تزاحم دارند، در دستور کار قرار 

گرفت. 
 وی افزود: نزدیکی عوامل اجرایی بــرای مدیریت بازار به ویژه مدیریت 
اصناف و همکاری صنوف مختلف محســوس بود و مشارکت و مدیریت 
شهرداری برای ســاماندهی بخش های مختلف بازار در دستور کار قرار 

گرفت.
به گزارش ســایت شــهر، فخاری درباره ابنیه هایی که فاقد سازه های 
مطمئن بودند نیز اظهار کرد: شناســایی و دســتور تخریب و بازسازی 
برخی از این بناها داده شــده و تعریض معابر و دسترســی ها به نقطه 
هسته مرکزی بازار در دســتور کار قرار گرفته است. آن چیزی که امروز 
شاهد هستیم تغییرات بنیادینی است که نســبت به شش ماه گذشته 

صورت گرفته است.

به دستور دادستانی تهران صورت گرفت
بازداشت اعضای باند کلاهبرداری از خانواده های 

بیماران بستری
دادســتان تهران گفت: تاکنون ۴ نفــر از اعضای بانــد کلاهبرداری از 
بیماران بســتری که با معرفی خود به عنوان پزشک معالج بیمارستان، 
اقدام به اخذ وجوه ازخانواده ها می کردند؛ شناســایی و دستگیر شده و 

در این رابطه پرونده ای در دادسرای ناحیه ۶ تهران تشکیل شده است.
به نقل از قوه قضاییــه، علی صالحی اظهار کرد: شــیوه کلاهبرداری به 
این صورت بوده اســت که متهمان با سوءاســتفاده از وضعیت روحی و 
روانی خانواده های بیماران بستری و بد حال در بخش مراقبت های ویژه 
بیمارستان هایی نظیر آراد، نیکان و امام خمینی )ره(، طی تماس تلفنی 
با این خانواده ها، خود را به عنوان پزشــک معالج معرفی و اقدام به اخذ 
مشخصات بیماران می کردند سپس به شیوه فریبکارانه با اخذ مبالغی 
از خانواده بیماران، وجوه نامشروع محصله از جرم را به طلا و ارز تبدیل 

می کردند.
وی افزود: تاکنون ســه نفر از این افراد و از جمله ســر دسته باند مذکور 
شناســایی و با صدور قرار تأمین کیفری متناســب بازداشت شده اند، 
ضمن اینکه یکی دیگر از متهمان پرونده نیز متعاقب دستورات و نیابت 
قضایی صادره به یکی از شهرســتان های شــمالی بازداشت و به شعبه 

هشتم بازپرسی دادسرای ناحیه ۶ تهران اعزام شده است.  
دادستان تهران با بیان اینکه حدود ۱۰ نفر از شاکیان با حضور در مرجع 
قضایی اعلام شکایت کرده اند، اضافه کرد: با توجه به جدید بودن شیوه 
کلاهبرداری ابداعی توســط متهمان، احتمال مــی رود مبالغ کلانی 
کلاهبرداری صورت گرفته و افراد زیادی مورد سوءاســتفاده واقع شده 

باشند، لذا انتظار می رود تعداد شاکیان پرونده افزایش یابد.
صالحی تصریح کــرد: با صدور دســتورات قاطع قضایــی، تحقیقات 
مقدماتی تا شناسایی ســایر مرتبطان و متهمان پرونده همچنین اعاده 

حقوق بزه دیدگان در اسرع وقت، با جدیت ادامه دارد.
 

دادستان تهران همچنین ضمن توصیه شهروندان به حفظ هوشیاری 
در موارد مشــابه تأکید کرد: شــهروندان باید با رعایــت تمام جوانب 
احتیاط، مانع از نیل کلاهبرداران به اهداف شــوم خود شوند و چنانچه 
در رابطه با این پرونده نیز مورد بزه واقع شده اند، جهت طرح شکایت به 

شعبه هشتم بازپرسی دادسرای ناحیه ۶ تهران مراجعه کنند.

زاکانی:
نگهداری تمامیت ارضی و امنیت کشور با بهای 

خون در حال حفظ شدن است
شــهردار تهران در پیامی با تاکید بر اینکه نگهــداری تمامیت ارضی و 
امنیت کشــور با بهای خون در حال حفظ شدن اســت حادثه راسک را 

تسلیت گفت.
 شــهردار تهران در پیامی حادثه تروریستی راســک را تسلیت گفت و 
در صفحه شــخصی خود در توئیتر ســابق )ایکس( نوشــت: شهادت 
مظلومانه یازده تن از اعضای نیروی انتظامی شهر راسک دوباره به همه 
ما یادآوری کرد که برای حفظ وجب به وجب خاک ایران چه خون های 
پاکی به زمین ریخته می شــود و نگهداری تمامیــت ارضی، وحدت و 

امنیت کشور چگونه و با چه بهایی در حال حفظ شدن است.
وی بیان داشــت این حادثه غم انگیز را به خانواده های شــهدای اخیر، 
مردم انقلابی سیســتان و بلوچســتان و جامعه بزرگ انتظامی کشور 

تسلیت عرض می کنم.

جمعیت ایران ۸۹ میلیون نفر شد
کنفرانس تجارت و توســعه ســازمان ملل در جدیدترین گزارش خود 
جمعیت ایــران را ۸۹ میلیون نفر برآورد کرد و از رشــد ۰.۷۱درصدی 
جمعیت ایران در این ســال خبر داد که کمتر از متوســط جهانی بوده 
است.کنفرانس تجارت و توسعه ســازمان ملل )آنکتاد( در جدیدترین 
گزارش آماری خود اعلام کرد جمعیت جهان در سال میلادی گذشته 
از ۸ میلیارد نفر گذشته است. متوسط رشد جمعیت جهان در این سال 

۰.۸ درصد بوده است.
از اواخر دهه ۱۹۸۰، رشــد جمعیت جهان به تدریج کاهش یافته است. 
این کاهش به ویژه در طول همه گیری کرونا در ســال ۲۰۲۰ تشــدید 
شد. در ســال ۲۰۲۲ جمعیت در ۴۲ اقتصاد کاهش یافته است از جمله 
برمودا، چیــن، آلمان و جامائیــکا که همگی در ســال ۲۰۲۱ افزایش 

جمعیت داشتند.
جابه جایی جمعیت از اوکراین به کشــورهای همسایه باعث شد برخی 
از اقتصادهای اروپای شرقی سریع ترین رشد جمعیت را در سال ۲۰۲۲ 
داشته باشند. میان قاره ها، جمعیت آفریقا ســریع ترین رشد را دارد و 
برخی از اقتصادهای آفریقایی نرخ رشد سالانه بالاتر از ۳ درصد را ثبت 

می کنند.
همچنین ۵۷ درصد از کل جمعیت جهان در ســال ۲۰۲۲ شهرنشین 

بوده اند و ۵ نفر از هر ۶ نفر در اقتصادهای در حال توسعه ساکن بوده اند.
طی ۲۵ سال گذشــته جمعیت جهان ۲.۱ میلیارد نفر افزایش داشته 

که تقریباً همه این رشد مربوط به کشورهای درحال توسعه بوده است.
پیش بینی شــده اســت طی ۲۵ ســال آینده جمعیت جهان به طور 

متوسط ۱.۶ میلیون نفر افزایش یابد.

دیوار

خریدار   سالهاســت که دســتگاه های 
متولی نظارت و پایش ترافیک در جاده های 
طرح های متعددی را برای کاهش حوادث 
رانندگــی در فصــول مختلف ســال اجرا 
می کنند اما ســوال اینجاســت کــه چرا با 
وجود  آنکــه هر ســال ابعاد ایــن طرح ها 
وسعت بیشتری می گیرد، اما میزان تلفات و 

حوادث ترافیکی کاهش نمی یابد.
مســافرت در ایران در فصول خاصی رونق 
دارد؛ تعطیــلات نوروزی و فصل تابســتان 
اوج سفرهای هموطنان به شــمار می رود 
و در کنار آن در ســایر فصول نیز به تناسب 
تعطیلات تقویمی، بار ســفر می بندند و دل 
به جاده می ســپارند زیرا ارزان بودن ســفر 
زمینی در مقایســه با حمل و نقل هوایی و 
حتی ریلی، اغلب خانواده ها را بر آن داشته 
تا با وسیله شخصی عازم سفرهای تفریحی 

شوند.
در کنار افزایــش میزان ســفرها در برخی 
فصــول ســال، تغییــرات آب و هوایی نیز 
از عواملی اســت کــه می توانــد اختلالات 
ترافیکی از جمله حــوادث را افزایش دهد؛ 
قرار گرفتن یک ســوم مســاحت ایران در 
مناطق کوهستانی، عبور از جاده های برفی 
و کوهســتانی را برای راننــدگان اجتناب 
ناپذیــر می کنــد. کیفیت پایین وســائل 
نقلیه، بی احتیاطی و خســتگی رانندگان، 
زیرســاخت های ناهماهنگ با میزان موج 
ترافیکی، حوادث غیر مترقبه همچون سیل 
و بارندگی همگی مواردی اســت که در هر 

فصل چالش های ترافیکی را به همراه دارد.
طرح زمســتانه، نــوروزی، ترافیک، طرح 
ارتقای تجهیزات تابســتانه و مــواردی از 
این دســت همواره با فرارسیدن هر فصل از 
ســوی پلیس به عنوان عملیاتی تازه برای 
مدیریت راهها اعلام می شــود کــه البته با 
حضور چندین دســتگاه اجرایی و خدماتی 
از جمله راهداری، هلال احمــر، اورژانس، 
شــهرداریها، هواشناســی و دیگر اجرایی 

می شود.
هر ســال نیز این طرح ها بزرگ تر شده و به 
گفته خود مسئولان امر با تجهیزات جدیدتر 
، امکانــات گســترده تر و نیروی انســانی 
بیشــتری به میزبانی از رویدادهای فصلی و 
طبیعی و همچنین تعطیلات و رویدادهای 
ملی مــی رود. طرح هایی که اجــرای آنها 
میلیاردها تومان هزینه دارد تا شاید از تلفات 
جاده ای که خســارات مــادی و اجتماعی 
فراوانی بر جامعــه دارد، بکاهد اما همچنان 
شاهد افزایش حوادث جاده ای به خصوص 
تلفات جانی و مصدومــان تصادفات مواجه 

هستیم.
البته به درستی باید گفت که در صورتی که 
همین طرح های موســمی نیز اجرا نشود و 

اینچنین نیروهای خدماتی و اجرایی برای 
کاســتن از تلفات جاده ای بســیج نشوند، 
به طور حتم شــمار جانباختــگان حوادث 
رانندگــی و ترافیکــی افزایــش تصاعدی 
خواهد داشــت زیرا حضور به موقع عوامل 
انتظامی و امــدادی، محوری ترین عامل در 
جلوگیری از تلفات یا افزایش جانی و حتی 

تصادفات است.
کارشناسان انتظامی نیز بر این باور هستند 
که طرح های ترافیکی تا حد بسیار زیادی از 

جهش حوادث و تلفات جاده ای می کاهد.
با این وجود، آمارها نشان می دهد که به جز 
دوران همه گیری ویروس کرونا که به دلیل 
اعمال محدودیت تردد در جاده های کشور 
شــاهد کاهش تصادفات و تلفات جاده ای 
بودیم، در ســه ســال گذشــته آمار تلفات 
جاده ای سیر صعودی داشته است به طوری 
که بنا بر آخرین گــزارش فرماندهی فراجا و 
پلیس راهور از ابتدای ســال تاکنون میزان 
تلفات جاده ای رشــد هفت درصدی داشته 

است و از مرز ۱۲ هزار نفر عبور کرده است.
یادآوری این نکته خالی از لطف نیســت که 
ســال گذشــته نیز بیش از ۱۹ هزار نفر در 
تصادفات جان باختند که نســبت به سال 
قبل خود )۱۴۰۰( رشد ۲۰ درصدی داشته 
است. با این حال سالهای اخیر شاهد اجرای 
طرح های گوناگون فصلی و آیینی بودیم که 
نتوانستند جلوی موج افزایشی شمار کشته 
تصادفات را متوقف کننــد. موجی که طبق 
خواست و تکلیف فرماندهی فراجا باید صفر 

می شد.

سه عامل افزایش تصادفات رانندگی
اینکه چرا اجرای طرح های ترافیکی ضربتی 

در کاهش تصادفات رانندگی موثر نیســت، 
به عوامل اثرگــذار بر هرم رشــد تصادفات 
باز می گردد؛ به گفته ســردار ســیدکمال 
هادیانفر رئیس پلیس راهور فراجا، افزایش 
تعداد وســائل نقلیه، نبود تناسب در توسعه 
حمل و نقل عمومــی و افزایــش تمایل به 
اســتفاده از خودروهای شخصی را از عوامل 
رشــد تصادفات و تلفات جاده ای در کشور 

است.
رئیس پلیس راهــور فراجا با بیــان اینکه 
هر ســاعت ۲ نفر بر اثر تصــادف در جاده ها 
و شــهرهای کشــور جان خود را از دست 
می دهند و به ازای هر نفــر ۲۵ نفر مصدوم 
می شوند، معتقد است که نقاط حادثه خیز 
و مهم تر از آن نبود تناســب میزان جریمه 
تخلفات رانندگــی با شــرایط روز از دیگر 
عوامل بســیار تاثیرگذار بر فقدان توفیق در 
کاهش تصادفات و تلفات جاده ای و شهری 

است.
افزایش تصادفــات و به دنبــال آن تلفات 
رانندگی در کشور در حالیست که فرمانده 
فراجــا، تکلیف پلیس راهــور را کاهش ۱۲ 
درصدی میزان تصادفات در ســال ۱۴۰۲ 
اعلام کــرده بــود در حالی که با گذشــت 
۹ ماه از سال ســیر افزایش تلفات جاده ای 
همچنان صعودی بــوده و به رشــد هفت 

درصدی رسیده است.
با این حال با وجود اختــلاف پلیس و بیمه 
بر سر اثرگذاری محسوس رفع نقاط حادثه 
خیــز در میــزان تصادفات، پلیــس راهور 
معتقد اســت که عدم توازن میزان جریمه 
نسبت به تخلفات حادثه ســاز و همچنین 
فقدان بروزرســانی جریمه عامــل مهم در 
بی توجهی رانندگان پرخطر اســت. اخیراً 

نیز جانشــین رئیس پلیس راهور فراجا در 
مصاحبه با ایرنــا در جهت تاییــد این ادعا 
گفت که جرایم رانندگی در ایران نسبت به 

برخی کشورها یک به ۵۰ است.
البتــه موضوعاتــی مانند کیفیــت پایین 
خودروها، میزان مسافرت در سال، موضوع 
مشــکلات بخــش ترومــا در بیماران ها و 
مراکز اورژانس و مســائلی از این دست نیز 
می توانند در هرم رشــد تصادفات و تلفات 
تاثیر داشته باشــند که پلیس بارها و بارها 
به آن اشــاره کرده و خواستار همراهی همه 
دســتگاهها برای کنترل تصادفات شــده 
اســت که البته تا به امروز نتیجــه مثبتی 

نداشت.

چرا طرح های ترافیکی اثربخش 
نیست؟

هنوز ســوال اصلی بر جای خود باقی است. 
اینکه چرا با وجود اجرای طرح های گوناگون 
و متنــوع هنوز نمــودار تصادفات مســیر 
صعودی را دنبال می کنــد در حالی که در 
بسیاری از کشــورها با وجود کاهش نیروی 
انســانی در جاده ها توانســتند تصادفات و 
تلفات جاده ای را تا حد چشمگیری کاهش 
دهنــد؟ البتــه ســردار رادان فرمانده کل 
انتظامی معتقد است که اگر اقدامات پلیس 
بازدارنده نبود، تلفات جــاده ای به ۴۱ هزار 

نفر در سال می رسید.
جانشــین رئیس پلیس راهور فراجا در این 
باره بــه خبرنگار ایرنا گفــت: تمام تلاش ما 
این است که بهترین شــرایط را برای مردم 
فراهم کنیــم و از این منظــر اگر طرح های 
عملیاتــی پلیس و دســتگاهای دیگر نبود 

شرایط بسیار سخت تر می شد.

سردارسید تیمور حســینی ادامه داد: نکته 
مهم این اســت که برای موفقیت یک طرح 
اقدام سازمانها به تنهایی کفایت نمی کند و 
بخش مهم آن تکلیف مردم به عنوان راننده 

است که به دوش دارند. 
برای مثال در بســیاری از مواقع پلیس در 
فصل زمســتان کنترل زنجیر چرخ را انجام 
داده و از ورود خودروهــای فاقد تجهیزات 
زمســتانی به جاده جلوگیــری می کند اما 
باز هم شــاهد اصرار همان رانندگان برای 
ورود به جاده هستیم که حتی از مسیرهای 
فرعــی این اقــدام خطرنــاک را انجام می 

دهند.
به گفته او، تمامی کسانی که در محورهای 
مواصلاتــی مشــکلاتی ایجــاد می کنند 
کسانی هستند که بدون داشتن تجهیزات 
کامل و با اصرار و التمــاس و خواهش وارد 
جاده شــده و برای خود و دیگران مشــکل 
ایجاد می کننــد. یا وقتی مــا میگوییم در 
این بــازده زمانی نباید وارد جاده شــوید و 
وضعیت خوبــی در جاده ها حاکم نیســت 
از مردم انتظار داریم ســفرها را به حداقل 
رسانده و بر ســفر خود پافشاری نکنند. این 
موارد همانی اســت که نمی توان به عنوان 
نقاط ضعف اجرایی طرح دانســت و بیشتر 

جنبه فرهنگی دارد.
جانشــین رئیس پلیس راهــور ادامه داد: 
مســئله حوادث جاده ای نیازمند اقدامات 
دوســویه اســت که از یک طرف مجموعه 
دستگاههای اجرایی تکالیفی دارند که باید 
انجام دهند و از ســوی دیگر مردم نیز باید 
بخشــی از مســئولیت که متوجه آنهاست 
به خوبــی انجام دهند تا در مجموع شــاهد 
جلوگیــری از رخداد اتفاقات ناخوشــایند 

نباشیم.
سردار حسینی درپاســخ به آسیب شناسی 
در مورد طرح های ترافیکــی گفت: به طور 
حتم هر ساله در تمامی طرح های اجرایی با 
استفاده از تحلیسل داده ها و بررسی میدانی 
موضوع آسیب شناسی اولویت پلیس است 
که در طرح های بعــدی نقاط ضعف به طور 

حتم برطرف می شود.
وی تاکید کرد: یکی از راههای بازدارندگی 
تخلفات، مجازات است اما متاسفانه قوانین 
کنونی و جرایم رانندگی بازدارنده نیست و 
اثربخش لازم را ندارد و همین مسئله میزان 
تخلفات ما را افزایش داده و به تناســب آن 
نیز شــاهد افزایــش تلفــات و مصدومان 

هستیم.
حال جاده های کشــور بــه میزبانی فصل 
زمســتان و طرح های زمســتانه انتظامی و 
امدادی می روند. زمســتانی که با توجه به 
آمارها و انتظارات برای پلیس و دســتگاهها 

امدادی سخت خواهد بود.

خریدار  بنا بر اعلام معــاون برنامه ریزی 
و توســعه منابع وزیر آموزش و پرورش، در 
حال حاضر مدارس ابتدایی تمام استان های 
کشور به جز هرمزگان تحت پوشش توزیع 

شیر رایگان دانش آموزان قرار گرفته اند.
علی فرهادی با بیان اینکه ۱۶ استان کاملا 
تحت پوشش توزیع شیر رایگان برای دانش 
آموزان ابتدایی قــرار گرفته اند، اظهار کرد: 
این ۱۶ اســتان اعم از آذربایجان شــرقی، 
آذربایجان غربی، اردبیل، زنجان، خراسان 
شمالی، خراسان جنوبی، خراسان رضوی، 
گلستان، کرمان، سیســتان و بلوچستان، 
یــزد، اصفهــان و چهارمحــال و بختیاری 
هســتند که برای توزیع دو نوبت شــیر در 
هفته قرارداد بســته اند و شــیر در مدارس 
ابتدایی این اســتان ها به صورت دو نوبت در 

هفته در حال توزیع است.
وی ادامه داد: تقریبا شــش اســتان کشور 
تحت پوشش ۳۰ تا ۷۰ درصدی قرار دارند. 
برای مثال توزیع شــیر در یک شــهر از این 
استان ها به صورت یک وعده  در هفته است 
که باید توزیع در این استان ها به دو وعده در 
هفته برسد تا پوشــش آن ها ۱۰۰ درصدی 
شــود. برخی نقاط دوردست نیز هستند که 

به جای اینکه هر هفته شــیر در آنجا توزیع 
شود، هر دو هفته شیر توزیع می شود.

معاون برنامه ریــزی و توســعه منابع وزیر 
آموزش و پرورش با ذکر مثالی توضیح داد: 
برای مثال مدرسه ای چندپایه در یک نقطه 
دوردست وجود دارد که اصلا امکان رفت و 
آمد به صورت دو روز در هفته یه آنجا نیست، 
از ایــن رو دو هفته یک بار یــا ماهی یک بار 
خودروهای توزیع شــیر در این مکان شیر 
را توزیع می کنند البته در چنین شــرایطی 
شیر چهار هفته را تحویل مدارس می دهند. 
ما این اســتان ها را پوشــش ۱۰۰ درصدی 
نمی دانیم چون شــیر به صــورت منظم و 
پیوسته توزیع نمی شــود البته شش استان 

ما فقط این شرایط را دارند.
به گفته وی، در حال حاضر هشت استان نیز 
برای توزیع شیر رایگان قرارداد بسته اند که 
در این استان ها یک وعده شیر توزیع شده یا 
در حال توزیع است و علت آن نبود شرکتی 

برای توزیع شیر است.
فرهادی در عین حال یادآور شد: پس از آنکه 
مهرماه بحث تامین اعتبار و امکان بســتن 
قرارداد بــدون مناقصه با کســب قیمت از 
سازمان حمایت از تولید کنندگان و مصرف 

کنندگان و نظارت وزارت بهداشت و وزارت 
جهاد کشــاورزی انجام شد، وزارت آموزش 
و پــرورش از ۱۲ آبان آماده عقــد قرارداد با 
همه شرکت ها برای توزیع شیر بود اما چون 
حدود ۱۰ سال توزیع شــیر مدارس تعویق 
افتاده بود کارخانجات و شــرکت ها آماده 

تولید این حجم از شیر نبودند.
به گفته معاون برنامه ریزی و توسعه منابع 
وزیر آمــوزش و پرورش توزیــع دو روز در 
هفته شــیر بــرای حدود هشــت میلیون 
دانش آموز ابتدایــی نیازمند هفته ای ۱۶ 
میلیون پاکت شــیر فرادمــای ۲.۵ درصد 
چربی بــود و کارخانجات و شــرکت های 

لبنی آماده تولید این حجم از شیر نبودند، 
از ایــن رو افزایش تولیــدات کارخانجات 

مقداری زمان برد.
وی با بیــان اینکه مقداری طول کشــید تا 
کارخانجات  تولیدشــان را به این ســطح 
رســاندند و پای قرارداد با آموزش و پرورش 
بیاینــد، ادامــه داد: اگر ایــن کارخانجات 
قــرارداد امضــا می کردند ولــی تولیدی 
نداشتند، جریمه می شــدند. از این رو صبر 
کردند تا تولید خود را تامین، دســتگاه ها را 
تنظیم و لوازم بســته بندی از جمله پاکت 
تترا پــک را آماده کننــد و بعد پــای عقد 

قرارداد آیند.

فقط هرمزگان تحت پوشش قرار 
نگرفته است

فرهادی با بیان اینکه شــرایط توزیع شــیر 
در هرمزگان، بوشــهر و تا حدودی اســتان 
سیستان و بلوچســتان به علت وجود نقاط 
گرمســیری که همچنان در ایــن فصل از 
سال نیز از کولر اســتفاده می کنند سخت 
بود، تاکید کــرد:  در حال حاضــر به علت 
محدودیــت در تولید شــیر، فقط اســتان 
هرمزگان تحت پوشــش و توزیع شیر برای 

مدارس ابتدایــی قرار نگرفته اســت. تمام 
اســتان ها به جز هرمزگان تحت پوشــش 
توزیع شــیر قرار دارند و یا بــه صورت ۱۰۰ 
درصدی و یا ۷۰ درصدی شیر در آنها توزیع 
شده اســت و یا کار را شــروع کرده اند. در 
تلاش هستیم تا به هر شــکلی شده با تولید 
کنندگان شیر این اســتان نیز رایزنی کنیم 
و این استان را هم تحت پوشش توزیع شیر 

قرار دهیم.
معاون برنامه ریزی و توســعه منابع وزیر 
آموزش و پــرورش دریــاره چرایی عدم 
توزیع شــیر در هرمــزگان تصریح کرد:  
شــرکت های لبنی می گویند محدودیت 
در تولید داریم و یا بعضــا مطالبه  قیمتی 
بالاتر از قیمت اعلام شده از سوی سازمان 
حمایت از تولید کنندگان و مصرف کنندگان 
دارند. ما هم قانونا نمی توانیم قیمتی بالاتر از 
قیمت اعلام شــده از سوی سازمان حمایت 
از تولید کننــدگان و مصــرف کنندگان را 
بپذیریم. قیمت اعلام شــده از ســوی این 
ســازمان لازم الاجرا اســت. بــه زودی با 
شرکت های تولید کننده که می توانند این 
استان را پوشــش دهند هم رایزنی و تعیین 

تکلیف می کنیم.

معاون امور زنان و خانواده رییــس جمهور گفت: یک 
درصد بودجه دستگاه ها برای امور »زنان و خانواده« در 
قانون بودجه ۱۴۰۳ حذف نشده بلکه با دو مورد دیگر 

ادغام شده است.
 انســیه خزعلی در پاســخ به ســوالی دربــاره حذف 
اختصاص یک درصد بودجه دســتگاه ها بــرای امور 
»زنان و خانــواده« در بودجــه ۱۴۰۳، اظهار کرد: این 
بودجه حذف نشده است. ما در سال ۱۴۰۲ برای اولین 
بار اختصــاص یک درصد از بودجه دســتگاه ها به امور 
زنان و خانواده را در قانون بودجــه آوردیم که حرکت 

بسیار خوبی بود که دولت انجام داد.
وی ادامه داد: امسال دولت چند بودجه »یک 
درصدی« را با هم ادغام کرده اســت؛ یعنی 
بودجه یک درصدی برای امــور ایثارگران، 
بودجه یک درصدی برای امور بانوان و بودجه 
یک درصدی برای امور فرهنگی دستگاه ها را 
با هم ادغام کرده است. البته رییسجمهوری 

و معاون اول رییس جمهوری معتقد هســتند که این 
بودجه باید به صورت مجزا دیده شــود؛ امیدواریم که 

اصلاح شود.

معاون امــور زنان و خانــواده رییس جمهور 
در بخش دیگر ســخنان خود درباره اجرای 
قانون جوانی جمعیــت، توضیح داد: با توجه 
به اینکه مســئله جمعیت مربوط به ســتاد 
ملی جمعیت اســت، اجرا یا عدم اجرای این 
قانون را باید به صورت دقیق از ستاد جمعیت 
پرسید چراکه این ســتاد به صورت دقیق در 
این زمینه رصد داشته اســت اما ما نیز بر اساس ارتباط 
خود با ســازمان های مختلف، از آنهــا می خواهیم که 
درصد اجرایی شــدن قانون جوانی جمعیــت را به ما 

گزارش دهند.خزعلی تصریح کرد: بر اساس گزارشات 
ســازمان ها می توان گفت کــه دورکاری زنان دارای 
فرزند زیر ۲ سال در تعدادی از سازمان ها اجرا می شود 
اما مرخصی زایمان بعضاً به خوبی اجرا نمی شود. البته 
از بانوان خواستیم اجرا نشدن مرخصی ۹ ماه زایمان و 

یا عدم پرداخت غرامت را به ما گزارش دهند.
وی افــزود: آن طور کــه دلمان می خواهــد و مطلوب 
قانون جوانی جمعیت است این امر اجرا نشده اما رو به 
پیشرفت است. در این یکی دو سال اخیر بسیار بیشتر از 

سال های قبل در حال اجراست.

خانواده

ماجرای حذف یک درصد بودجه دستگاه ها برای امور زنان و خانواده
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ونمایی شد پوستر »خانواده خلج« ر
 در آستانه برگزاری هفدهمین جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران 
»سینما حقیقت« از پوستر فیلم مستند »خانواده خلج« به کارگردانی 

مشترک مریم الهامیان و مصطفی حاجی قاسمی رونمایی شد.
به گزارش روابط عمومی مرکز گســترش ســینمای مستند، تجربی و 
پویانمایی، حمیدرضا بیدقی طراحی این پوستر را برعهده داشته است. 
در خلاصه داستان مستند خانواده خلج آمده است: خانواده خلج اواخر 
دهه هفتاد با رویای احداث یک واحد مرغداری از تهران راهی گلپایگان 
می شوند، آنها با شــور اشتیاق مرغداریشــان را راه اندازی می کنند اما 
مشکلات زیادی سد راهشان می شــود که بنیان خانواده را تهدید می 

کند.
تولید این فیلم مســتند چهار ســال زمان برده اســت و در شهرهای 
اصفهان. گلپایگان، رودهن و تهران فیلمبرداری شــده اســت. عوامل 
تولید این مستند عبارتند از کارگردان: مریم الهامیان، مصطفی حاجی 
قاســمی، مدیر فیلمبرداری : علیرضا منصــوری، تدوینگر: مصطفی 
حاجی قاســمی، صدابــردار: حامد حســین زاده، طراحــی و ترکیب 
صدا: حســن مهدوی، اصلاح رنگ و نور: حمیدرضا فطــوره چیان، برنا 
جمشــیدی، طراحی پوســتر و لوگو: حمیدرضا بیدقــی، مدیر تولید: 
مهدی الهامیان، دســتیار کارگردان و برنامه ریز: احسان مالمیر، تهیه 

کننده: مریم الهامیان.
مســتند »خانواده خلج« به صورت مشــترک توســط مرکز گسترش 
سینمای مستند، تجربی و پویانمایی و اتاق بازرگانی تهران تولید شده 
و اولین اکران آن در هفدهمین جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران 

»سینماحقیقت« است.
هفدهمین جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران »سینما حقیقت« از 
بیست و هفتم آذرماه تا دوم دی ماه در پردیس سینمایی چارسو تهران 

برگزار می شود.

فیلم هایی که بهتر است نبینید
دو منتقد معــروف هالییود ریپورتر، هر کدام فهرســتی از فیلم هایی را 

که به گمان آن ها بدترین فیلم های سال ۲۰۲۳ هستند معرفی کردند.
»اوُن گیلبرمن« منتقد هالییود ریپورتر در فهرســت خود از ۵ فیلم بد 
ســال ۲۰۲۳، فیلم »روح زده« )Ghosted( با بازی »آنا دی آرماس« و 

»کریس اوانز« را در رتبه نخست قرار داده است.
این کمدی رمانتیک که از وبسایت راتن تومیتوز نمره پایین ۲۶ درصد 
از ۱۱۶ منتقد را دریافت کرده، داســتان پســری را روایت می کند که 
پس از یک روز به طور کامل ارتباطـــش با یک دختر قطع می شود ولی 
از جایی که عاشق او شــده بود به دنبالش می رود و طی حوادث عجیب 
و غریب دختر او را پیدا می کند و متوجه می شــود که او یک شخصیت 

مهم است.

در رتبه دوم بدترین فیلم های ســال ۲۰۲۳ به انتخاب این منتقد فیلم 
معروف »استروید سیتی« یا »شهر ســیارکی« ساخته وس اندرسون 
قرار دارد که امسال در نخســتین نمایش جهانی خود در بخش مسابقه 

اصلی جشنواره کن رونمایی شد.
در این فیلم که بر اســاس داستانی از اندرســون و رومن کوپولا ساخته 
شده گروهی از بازیگران سرشناس شامل جیسون شوارتزمن، اسکارلت 
جوهانسون، تام هنکس، جفری رایت، تیلدا سوینتن، برایان کرانستون، 
ادوارد نورتون، آدرین برودی، لیو شــرایبر، هوپ دیویس، استیو پارک، 
روپرت فرند، مایا هاک، اســتیو کرل، مت دیلون، هانگ چائو، ویلم دفو، 

مارگو رابی، تونی ریوولوری، جیک ریان، و جف گلدبلوم حضور دارند.
 Your Place(  »در رتبه ســوم این فهرســت  »جای تو یا جای مــن
or Mine( به کارگردانــی »آلن براش مک کینا« قــرار دارد که در آن 
بازیگرانی همچون ریس ویترســپون، اشــتون کوچر و جسی ویلیامز 

نقش آفرینی کرده اند.
»مجیک جادویی:آخرین رقــص« )Magic Mike Last Dance( و 
»قلب ســنگی« )Heart of Stone( هم رتبه های چهارم و پنجم این 

فهرست را به خود اختصاص داده اند.
»پیتر دبرو« دیگر منتقد معروف هالییود ریپورتر هم فیلم »وینی دپو: 
خون و عسل« را به عنوان بدترین فیلم سال ۲۰۲۳ انتخاب کرده و فیلم 
موزیکال »کارمــن«  )Carmen( به کارگردانی بنژامــان میلپیه را که 
در سال ۲۰۲۲ منتشر شد و نخســتین بار در جشنواره بین المللی فیلم 

تورنتو ۲۰۲۲ به روی پرده سینما رفت در رتبه دوم قرار داده است.
در رتبه های ســوم تا پنجم این فهرســت هم فیلم  ابرقهرمانی »فلش« 
)The Flash(، کمــدی درام »نقاشــی« )Paint( به نویســندگی و 
 Caligula: ( »کارگردانی بریت مک آدامز و »کالیگولا: آخریــن کات

The Ultimate Cut( قرار گرفته اند.

 همراهی بهنوش طباطبایی
ج کلونی«  با »خانمِ آقای جر

بهنوش طباطبایی بازیگر ســینما و تلویزیــون در نمایش »خانم آقای 
جرج کلونی« به جای شخصیت امل کلونی صحبت می کند.

 به نقل از مشاور رســانه ای پروژه، بهنوش طباطبایی در نمایش »خانمِ 
آقای جرج کلونی« به جای امل کلونی صحبت می کند.

این نمایش بــه کارگردانی مونــا صوفی از امــروز ۲۷ آذر در ســالن 
ســمندریان تماشــاخانه ایرانشــهر روی صحنه مــی رود و بهنوش 
طباطبایی با صدایش همراه با بازیگران نمایش، بهنام شرفی، میتـــرا 
رفیع، ماهان عبدی، نفس بازغی، الکــس مرام کرم و مونا صوفی در اجرا 

حضور دارد.
داستان این نمایش درباره پشــت صحنه  یک فیلم هالیوودی است که 
بدل جرج کلونی با دختری عرب به عنوان دستیار لباس آشنا می شود و 

این شروعی  است بر کشف گذشته ای رازآلود.
متین ایــزدی نمایشــنامه این اثــر را بر اســاس طرحی از ســهیل 

دانش اشراقی نوشته است.
ســهیل دانش اشــراقی طراحی صحنه، مرتضی نجفی طراح نور، علی 
شفیعی ثابت طراح گریم، ســوین بیگدلی  طراح لباس، پگاه نیایی پور 
طراح حرکت، ســروش محمدی آهنگساز، پارسا اســعدی و سروش 
محمدی طراح صدا، فراز مقدم دســتیار نور، نوید آقاجان پور، یاسمن 
بیات، رایا بهمنی، رکســانا علی نیا، درنیکا بام زده دســتیاران صحنه، 
امیرمحمد جمشیدی دســتیار کارگردان، متین شموسیان و علیرضا 
قلی زاده گروه کارگردانی، همایون تمدن عکاس، گلاویژ نادری مشاور 
رســانه ای، محمد موحدنیا طراح گرافیک و پوستر، فرید رحمتی مدیر 
تبلیغات، صادق زرجویان طراحی و ســاخت تیزر، زهره قنبری و رضا 
خوانساری مجریان گریم، کاملیا رضایی موید دستیار حرکت و حسین 

میرزامحمدی مجری طرح از دیگر عوامل این نمایش هستند.
»خانمِ آقای جرج کلونی« از امروز دوشــنبه ۲۷ آذر ماه ساعت ۲۰:۱۵ 

در سالن سمندریان به صحنه می رود.

قاب

 بازیگــر فیلم ســینمایی »اتاقک گلــی« برنده چهار 
ســیمرغ بلورین از جشــنواره فجر گذشــته، با دو اثر 
دفاع مقدســی دیگر به چهل و دومین دوره این رویداد 

بین المللی می آید.
داود بخشــی خانی بازیگر نقش شــهید »رضا مظفر« 
که در فیلم سینمایی اتاقک گلی به کارگردانی محمد 
عســگری که در جشــنواره فجر چهل و یکــم نامزد 
دریافت سیمرغ در ۱۱ بخش شد، به بازی خود در فیلم 
سینمایی »جزیره مینو« اثر حســین قاسمی جامی و 
»آپاراتچی« بــه کارگردانی قربانعلــی طاهرفر و تهیه 
کنندگی سجاد نصراللهی اشــاره کرد و افزود: با این دو 
اثر به جشنواره فیلم فجر امســال می آیم. در این دو اثر 
که آثار دفاع مقدســی هســتند در نقش رزمنده دفاع 

مقدس حضور دارم.
بازیگر ســریال راه و بیراه به کارگردانی داود 
بیدل با بیــان اینکه به شــدت علاقمند به 
بازی در ژانر دفاع مقدس اســت درباره این 
علاقمندی خود اظهار داشــت: از آنجایی که 
پــدرم ایثارگر و جانبــاز دوران دفاع مقدس 
اســت، احســاس می کنم تا آخر عمرم دین 

بزرگی به اهل بیت، شهدا و رزمندگانی که در راه وطن 
جنگیدند و از آن دفاع کردند، دارم.

بازیگر مجموعه های طنز خنده بازار، میانبر ، افســانه 
هزارپایان و ســوءتفاهم درباره دلیل پذیرش این دو 
نقش اظهار داشــت: در )جزیره مینو( نقش منفی به 
مــن داده بودند و در کنار آن پیشــنهاد نقش رزمنده 

را نیز داشــتم. چون علاقه خاصی به شهدا 
دارم با وجود طولانی تر بــودن نقش منفی، 
اما نقش شهید مهدی عجمی علی وردی را 

پذیرفتم.
بازیگر کمــی دور کمی نزدیــک گفت: در 
آپاراتچی هم یکــی از نقش  هــای اصلی را 
داشــتم که نقش تغییر کــرد و در نهایت با 
حذف دومیــن نقش، به نقش یک رزمنده رســیدیم و 
چون اثر دفاع مقدســی بود و کارگردان و تهیه کننده 
بسیار خوش برخورد و شــریف بودند دوست داشتم در 

این کار حضور داشته باشم.
وی همچنیــن گفت: اکنــون برای دو اثر ســریال 
نمایــش خانگی هم صحبــت کرده ام کــه در حال 

نهایی شــدن اســت. در عین حال، در دوســریال 
نمایش خانگی و تلویزیونی هم به زودی مقابل دوربین 

می روم.
داوود بخشی خانی که پیشتر تجربه دستیار کارگردانی 
و برنامه ریــزی هم دارد گفت: تصمیــم دارم یک فیلم 
سینمایی با عنوان وسوســه در ژانر کمدی و یک فیلم 
به نام چنــد گونی مین جنگــی در زمینه دفاع مقدس 
بسازم که به محض یافتن ســرمایه گذار فیلمبرداری 

این دو اثر را آغاز می کنم
وی افزود: یک طرح آماده کار در خصوص وقایع غزه در 
خانه سینما به ثبت رســاندم و به یک اثر به پایان بردم 
که هم قابلیت سینمایی شدن دارد و هم می شود آن را 

به شکل یک سریال ساخت.

اتاقک گلی

عطیــه مــوذن  کارگــردان ســریال 
»مستوران« با اشاره به قصه های این سریال 
از فضــای عاشــقانه و شــخصیت های زن 
قدرتمندی گفت که می توانند مخاطب را با 

خود همراه کنند.
 فصــل دوم ســریال »مســتوران« بــه 
کارگردانــی ســید علــی هاشــمی کــه 
عاشقانه ای برگرفته از قصه ها و افسانه های 
کهن ایرانی است از ۲۸ آذر ماه از شبکه یک 
سیما پخش می شود. »مستوران« محصول 
ســازمان هنری رســانه ای اوج است که در 
استودیو بادبان تهیه و تولید شده است. این 
سریال با قصه ای اســطوره ای ساخته شد و 
به حال و هوایی از قصه های کهن فارســی 
پرداخته اســت. فصل اول این ســریال به 
کارگردانی مســعود آب پرور و سیدجمال 
سیدحاتمی ســاخته شــد و علی هاشمی 

کارگردانی فصل دوم را بر عهده گرفت.
سیدعلی هاشــمی در آستانه پخش سریال 
درباره اینکه چطور کارگردانی این مجموعه 
را به عهده گرفته است به خبرنگار مهر بیان 
کرد: من از ابتدا قرار بود به عنوان برنامه ریز 
به این تیــم بپیونــدم و مســعود آب پرور 
کارگردانی کار را بر عهده داشــته باشد. اما 
به دلایلی این همکاری به ثمر ننشســت. به 
دلیل شــناختی که عطا پناهی تهیه کننده 
کار نســبت به تجربه کاری من طی سال ها 
داشــت به من اعتماد کرد و از من خواست 
تا کارگردانــی کار را بر عهــده بگیرم. برای 
من تجربه بســیار جذابی بود و برای همین 
پذیرفتــم و بعــد از آن انتخــاب بازیگرها، 
ســاخت لوکیشــن و همراهی با نویسنده و 

سایر عوامل سازنده کلید خورد.
وی درباره ترکیــب بازیگران در این فصل از 
ســریال عنوان کرد: تلاش کردیم تا ترکیب 
درســتی از بازیگران را در کنار یکدیگر قرار 
دهیم. ۲ نقش اصلی در فصل دوم ســریال 
»مستوران« وجود دارد که لطفعلی با بازی 
کاوه خداشــناس و ماه منیر با نقش آفرینی 
محیا دهقانی هســتند. در گذشــته با کاوه 
خداشــناس چند ســریال کار کرده بودم و 
از دوســتان دوران دانشــگاه من است. فکر 
می کنم این نقش برای کاوه خداشناس هم 
متفاوت بود و تا به حال به این شــکل بازی 

نکرده است؛ او یک شــخصیت چند وجهی 
دارد که نمی توان گفت کاملا مثبت یا کاملا 
منفی اســت چون همانقدر که لطفعلی آدم 
درست و سالمی اســت ایرادهایی نیز دارد و 
اشتباه هم می کند. از این رو شخصیت چند 

وجهی دارد.
وی اضافــه کــرد: بازی هایی کــه از محیا 
دهقانی دیــده بودم؛ در فصل دوم ســریال 
»نجلا« و نقش کوتاهی در فیلم ســینمایی 
»ماجرای نیمروز« داشــت و به نظرم بازی 
در نقــش ماه منیر نیز می تواند شــخصیت 
متفاوتــی برایش باشــد، مخاطــب نیز با 
تماشای سریال متوجه این موضوع خواهد 
شد. نقش شــاه نیز به بهنام تشکر پیشنهاد 
شد و او هم نقش را به گونه ای بازی کرده که 
برای مخاطب کاملا آشنایی زدایی می شود. 
بر این باور هستیم شــخصیت پردازی این 

زوج خوب و جذاب از آب درآمده است.
هاشمی درباره دیگر شــخصیت ها توضیح 
داد: فرهاد آییش نیز در نقش ملاحســین 
حضــور دارد و مرید لطفعلی اســت و هیچ 
وقــت روی حــرف او حــرف نمی زند. من 
چند ســال در تئاتر دســتیار فرهاد آییش 
بودم و برای همین وقتی به وی پیشــنهاد 

دادم، پذیرفــت. به نظرم به بهترین شــکل 
هم ملاحسین را اجرا کرد. فاطمه گودرزی 
نیز در نقش نورا حضــور دارد. در فصل یک 
نورا را الهام جعفرنژاد بازی کرد؛ اما در فصل 
دو چون ۲۰ ســال از آن زمان گذشــته بود 
فاطمه گودرزی پذیرفت در این نقش حضور 

داشته باشد.
این کارگردان دربــاره اینکه چقدر انتخاب 
بازیگران مطابق با همــان پیش بینی اولیه 
بوده اســت، یادآور شــد: از ابتدا به دنبال 
بازیگری ایده آل برای نقش لطفعلی بودیم. 
من در ذهنم کاوه خداشــناس بــود. در آن 
زمان که با او تماس گرفتیم مشغول سریال 
دیگری بود. برای همین با بازیگرهای دیگر 
وارد مذاکره شــدیم، تســت هم زدیم تا به 
وحید رهبانی رســیدیم. مقابــل دوربین 
هم آمد اما بعــد از ۲-۳ جلســه در یکی از 
تمرین های ســوارکاری از روی اسب افتاد و 
برای همین مجبور شدیم تا باز هم به دنبال 
بازیگری باشیم که در نقش لطفعلی حضور 
پیدا کند. باز هم کاوه خداشــناس به ذهن 

من آمد و این بار توانست به ما بپیوندد.
وی اضافه کرد: در مــورد دیگر بازیگران نیز 
برای نقش شــاه ابتدا با داریــوش فرهنگ 

صحبت کردیم چون دوســت داشتیم برای 
تماشاگر یادآور ســریال »سلطان و شبان« 
باشد و آن ذهنیت را برایش به وجود آوریم. 
او هم پذیرفت؛ منتهی در اواســط سریال به 
دلیل درگیری هایی که پیدا کرد نتوانســت 
در سریال حضور پیدا کند، بنابراین به بهنام 
تشکر رســیدیم. چون تجربه چند کار دیگر 
نیز با او داشتم و به نظرم بازی او در این نقش 
به گونه ای بــود که توانســت از پس نقش 
برآید و خیلی جذاب آن را بــازی کرد. رویا 
میرعلمی، رابعه اسکویی، مریم  خادمی و ... 
نیز از جمله بازیگرانی هستند که نقش شان 
از فصل قبــل ادامــه پیدا کرده اســت که 
اطمینان دارم همچنــان مخاطب ها نقش 

این بازیگرها را دوست خواهند داشت.
هاشمی در ادامه درباره حضور استعدادهای 
جدیــد و بازیگــران کمتر دیده شــده در 
این ســریال بیان کــرد: محمدصادق ملک 
یکی از بازیگران بااســتعدادی است که در 
عرصه تصویر کمتر او را دیــده ایم. او نقش 
کیاوش را در این سریال بر عهده دارد. ملک 
بازیگری توانمند در تئاتر اســت و من و عطا 
پناهی تهیه کننده بــه او اعتماد کردیم که 
یکی از نقش های اصلی منفی سریال را به او 

بسپاریم. از این اعتماد هم خوشحال هستم 
چون به نظــرم یک بازیگر بســیار خوب به 

سینما و تلویزیون کشور معرفی شده است.
وی اضافه کرد: همچنین نقشــی داریم به 
نام گرگیــن که میلاد میرزایــی آن را بازی 
کرده اســت. نقش پیچیده  و ســختی که 
خیلی حرف نمی زند. میلاد میرزایی بازیگر 
توانمندی است و وقتی به او پیشنهاد دادیم 
با وجود آنکه سر کار دیگری بود آمد و بازی 
کرد که خیلی هم از عهده نقشــش برآمد. 
در این میان زوجی هم شــخصیت پردازی 
شده که به نوعی نمک سریال »مستوران« 
هســتند. زوج نگیــن و صائــب بــا نقش 
آفرینی شاهو رســتمی و شکوفه هاشمیان. 
خوشــبختانه در این ســریال توانســتیم 
بازیگرهــای توانمندی را که توانایی شــان 
در عرصــه تئاتر اثبات شــده اســت به کار 
بگیریم که قطعا پس از بازی در این ســریال 
می توانند پله های ترقی در زمینه بازیگری 
را بهتر طی کنند. جــای امیدواری دارد که 
همچنــان بازیگرهای جوان و تازه نفســی 
داریم که می توانیم در ســینما و تلویزیون و 

همچنین تئاتر از هنرشان بهره ببریم.
هاشمی درباره شــخصیت های زنان در این 
سریال و نقش هایی که برای آنها پیش بینی 
شده است، عنوان کرد: قصه، سریال را به این 
سمت پیش برد که زنان بســیار قدرتمند و 
پیش برنده دیده شوند. اما اینطور نبوده که 
در این زمینه از قبل برنامه ریزی انجام شود 
تا زنان قدرتمند جلوه داده شوند. روند قصه 
این گونه پیش رفته است. شخصیت زنان در 
این سریال به شکلی طراحی شده است که 
روند بسیاری از داستان ها با قدرت، حضور و 

تصمیمات آن ها پیش می رود.
وی در پایان دربــاره اینکه پیش بینی اش از 
این که چقدر این سریال می تواند مخاطب 
را با خود همراه کند، گفــت: خیلی امیدوار 
هستم مردم این ســریال را دوست داشته 
باشــد. چون ماجراهــای عاشــقانه برای 
مخاطب همیشــه جذاب بــوده و در فصل 
۲ سریال »مســتوران« چند عشق مختلف 
داریم که بــرای مخاطب دیدنی خواهد بود. 
به ویژه این که ریشه قصه و ماجراهای عشق 

آن ریشه در فرهنگ و سنن ایرانی دارد.

بازیگر اتاقک گلی: امسال هم با دو نقش دفاع مقدسی به فجر می آیم 

درخشش در فصل جوایز سینمایی

موفقیت »آناتومی یک سقوط« در گیشه سینماهای جهان
خریدار  »آناتومی یک ســقوط« با وجود 
این که از ســوی کمیته فرانســوی انتخاب 
اســکار رد شــد اما با فروش قابل توجه در 
گیشه ســینماها و نامزدی در جوایز مهم، 

فصل جوایز را شروع کرده است.
 فیلــم »آناتومی یک ســقوط« ســاخته 
ژوســتین تریه نتوانســت رای فرانسه را به 
عنوان نماینده این کشور برای رقابت اسکار 
بین المللی ۲۰۲۴ کســب کند امــا از نگاه 
منتقدان و نیز از نظــر تجاری موفقیت آمیز 
عمل کــرده و در آمریکا بــه پرفروش ترین 
فیلم اکران شــده خارجی زبان ســال بدل 
شده است.»آناتومی یک ســقوط« که ۱۳ 
اکتبر در آمریکا اکران شــد، تاکنون بیش 
از ۳.۵ میلیون دلار فروش داشــته و بالاتر از 
فیلم »بدترین فرد جهان« ســاخته یواخیم 
تریر قرار گرفتــه و در حال جلــو افتادن از 
فروش »مثلث غم« برنده نخل طلای سال 

گذشته است.
این درام دادگاهی به بررسی فروپاشی یک 
ازدواج می پردازد و ســاندرا هالر که بازیگر 
دیگر فیلم مطــرح امســال »منطقه مورد 

علاقه« هم بوده در »آناتومی یک ســقوط« 
در نقش رمان نویســی بازی کرده است که 
پس از مــرگ مرموز شــوهرش محاکمه و 
پسرش به عنوان شاهد به دادگاه فراخوانده 
می شــود.فروش ایــن فیلــم اکنــون ۲۲ 
میلیون دلار اســت. این فیلم از زمان شروع 
اکرانش در ۲۳ آگوســت، ۱۰ میلیون دلار 
از فروش ۱.۳ میلیون بلیت )تا ۶ دســامبر( 
در فرانسه به دســت آورده است. »آناتومی 
یک ســقوط« که به صورت محلی توســط 
لو پکت اکران شــد، تقریباً ۱۰ برابر بیشتر 
از »طعم چیزها«، فیلم رســمی منتخب از 
سوی فرانسه برای اسکار که در ۲ هفته اول 
اکرانش ۱۵۱ هزار بلیــت فروخت، فروش 

داشته است.
در بریتانیا هــم »آناتومی یک ســقوط« با 
موفقیتی بزرگ ظاهر شــده و فروش آن در 
حال حاضر از ۱.۵ میلیــون دلار در بریتانیا 
و ایرلند عبور کرده اســت. این فیلم از دیگر 
فیلم های دوره اخیر جشــنواره کن، مانند 
»بلوط پیر« کن لــوچ )۱.۳ میلیون دلار( و 
»بدترین فــرد جهــان )۱.۴ میلیون دلار( 

پیشــی گرفته و حتی موفق تر از برنده نخل 
طلای ســال پیش یعنی »مثلث غم« ظاهر 

شده که در نهایت ۲ میلیون دلار فروخت.
»آناتومی یک ســقوط« در هلنــد، آلمان و 
ایتالیا نیز با اقبال روبه رو شــده و قرار است 
در اســترالیا، مناطق دیگری از اروپا، آسیا و 

آمریکای لاتین هم روی پرده برود.
در حالی که این فیلم توســط کمیته اسکار 
فرانســه برای رقابت در بخش بهترین فیلم 
بین المللی اسکار امســال انتخاب نشد، اما 
نئون پخش کننده آمریکایی آن با موفقیت 
فیلم را به عنــوان یک رقیــب قدرتمند در 
برخی از بخش های اصلــی جوایز، از جمله 
بازیگر زن بــرای هالــر و فیلمنامه، معرفی 
کرده و فیلم توسط هیات ملی نقد به عنوان 
بهترین فیلم بین المللی معرفی شده است. 
علاوه بر این فیلــم برنده ۲ جایــزه گاتهام 
)فیلمنامــه و فیلم خارجی( شــد، نامزدی 
گلدن گلوب را کســب کرد و منتقدان فیلم 
نیویورک، جایزه ای را که به فیلم هایی مانند 
»انگل« و »بدترین فرد جهان« دادند، به آن 

اهدا کردند.

»آناتومی یک ســقوط« جوایــز فیلم اروپا 
را هــم درو کرد و هــم بهترین فیلم شــد و 
هم چند جایزه دیگر بــرد و عنوان بهترین 
فیلم مســتقل بین المللی را در جوایز فیلم 

مستقل بریتانیا کسب کرد.
فیلم دیگر فرانســوی که کمیتــه انتخاب 
اسکار فرانسه آن را رد کرد، »اتفاق« بود که 

برنده جایزه ونیز، بفتا، جوایز گاتهام و سزار 
ســال ۲۰۲۲ شــد.»آناتومی یک سقوط« 
موفق ترین فیلم ســاخته تریه تــا به امروز 
اســت که پیش از این کارگردانی کمدی-

درام »ویکتوریــا« و تریلــر روانشــناختی 
»سیبیل« را بر عهده داشت و هر ۲ را با بازی 

ویرجینی افیرا جلوی دوربین برد.

 کارگــردان نمایــش »فیزیکدان هــا« با بیــان این که 
سلبریتی ها به شــدت به تئاتر آســیب می زنند، گفت: 
ایــن کار صرفا برای گیشــه اســت و اصلا بــرای بازی 
نیســت، تهیه کننــده به دنبال فروش اســت و شــکی 
در این وجود ندارد.مهــدی کمیلی اظهــار کرد: کاملا 

مخالف ایرانیزه شــدن نمایشــنامه های خارجی هستم 
چون نمایشــنامه زیبایی خــود را از دســت می دهد و 
حرف نویســنده از بین می رود. اگر بخواهم چنین کاری 
کنم از نمایشنامه ایرانی با نویســنده ایرانی کار می کنم. 

حرف های نویسنده در نمایشنامه خارجی باید زده شود.

کارگردان نمایش »فیزیکدان ها« اضافه کرد: در این کار، 
اصلا اقتباسی از نمایشنامه نشــده بود اما تنها تعدادی از 
شخصیت ها کم شــدند چون در حوصله مخاطب ما نبود 

طولانی شود و یک سری حرف ها هم سنگین بود.
کمیلی همچنیــن در این باره که چقدر معتقد هســتید 

بازیگران تئاتر در عرصه تصویر می توانند موفق باشــند؟ 
اظهار داشت: بازیگران تئاتر خیلی زیاد در عرصه تصویر 
می توانند موفق باشــند. بازیگر تئاتر، چند بعدی است و 
چند بعد صحنه را می شناســد اما بازیگری که صرفا کار 

تصویری می کند بعدهای دیگر را نمی شناسد.

 سلبریتی ها به تئاتر آسیب می زنند
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میدان

 سرپرســت فدراســیون دوومیدانی گفت: پیش بینی 
می شود که بیش از ۱۵ کشور در مسابقات داخل سالن 

قهرمانی آسیا در تهران شرکت کنند.
مهدی مبینی روز شنبه درباره میزبانی مسابقات داخل 
سالن آسیا، اظهار داشت: تمامی کارهای سخت افزاری 
و نرم افزاری میزبانی مســابقات انجام شــده و پیست 
تارتــان باید ترمیم و نور ســالن، سیســتم گرمایش و 
سرمایش خوابگاه تیم ملی باید تا آخر هفته آینده کامل 
شود. زمان ما کوتاه است و این مسابقات را باید درخور 

شان کشورمان برگزار کنیم.
وی افزود: مسابقات داخل سالن آســیا رویدادی مهم 
و امتیاز آن برای کســب ســهمیه المپیک است. این 

رقابت ها برای بانوان ما اهمیت بالایی دارد و 
تعداد زیــادی از دوومیدانی کاران می توانند 
مدال بگیــرد. میزبانــی این مســابقات در 
ایــران فرصت بســیار مناســبی اســت تا 
دوومیدانی کاران ایرانی مدال های رنگارنگی 

بگیرند.
سرپرســت فدراســیون دوومیدانی ادامه 

داد: طی جلســه با وزیر ورزش و جوانــان، حمایت و 
پشتیبانی لازم را برای برگزاری این مسابقات خواهد 
داشــت و ضمن آنکه در خصوص حمایت مالی وزارت 
ورزش قول مســاعد داد. از طرف دیگر پیگیر حامیان 
مالی هم هســتیم. زمان کمی اســت اما تمام تلاشم 

را می کنم تا مســابقات باکیفیتی داشــته 
باشیم.

وی یادآور شد: پیش بینی می شود که بیش 
از ۱۵ کشور در این مسابقات که در ۱۲ ماده 
در بخش مردان و ۱۲ مــاده در بخش بانوان 
برگزار خواهد شــد، حضور خواهند داشت. 
بــه دلیل میزبانــی کشــورمان در هر ماده 
سه ورزشــکار می توانند شــرکت کنند و کشورهای 
میهمان هم در هر ماده حداکثر ۲ ورزشــکار خواهند 

داشت.
مبینی خاطرنشــان کــرد: دوومیدانی ایران شــانس 
۶ کســب ســهمیه المپیک را در بخش بانوان و مردان 

دارد. محمود خســروی وفا رئیس کمیته ملی المپیک 
مساعدت کرد تا چند روز آینده جلسه ای برگزار کنیم 
و برنامه ای برای حمایت ویــژه از این ۶ دوومیدانی کار 
داشته باشــیم تا برای اعزام به مسابقات مختلف کسب 
سهمیه مشکلی نداشته باشــند. امیدوارم در مسابقات 
داخل سالن آســیا نتیجه مطلوبی بگیریم و در کسب 
سهمیه موفق شــویم و نســبت به دوره قبل سهمیه 

بیشتری بگیریم.
این رقابت ها در روزهای ۲۸ تا ۳۰ بهمن ماه سال جاری 
در مجموعه تخصصی آفتاب انقلاب برگزار خواهد شد. 
این چهارمین میزبانی ایران در یازده دوره از رقابت های 

داخل سالن قهرمانی آسیا خواهد بود.

دوومیدانی

خریدار  پیشکسوت باشــگاه استقلال با 
بیان اینکه فوتبال با سیستم VAR عادلانه 
تر حرکت می کند، گفت: این سیســتم بی 
عدالتی را از بین برد و تســاوی در دربی هم 

عادلانه بود.
حسن روشن  در خصوص تســاوی دو تیم 
استقلال و پرســپولیس در دربی صد و دوم 
گفت: مانند گذشــته بــازی خیلی خوبی 
از دو تیم شــاهد نبودیم، تــرس از باخت و 
احتیاط همیشــه باعث شده دربی جذابیت 
بالایی نداشته باشــد و اگر در این دیدار گل 
هم نباشــد دیگر بدتر خواهد شد. البته این 
دیدار دو گل داشــت و صحنه های حساسی 
را از خود به یادگار گذاشت اما همیشه ترس 

باعث می شود کیفیت این بازی بالا نباشد.
وی در خصــوص ارزیابی فنــی اش از این 
دیدار گفت: دو تیم کاملًا محتاط به میدان 
آمدند و سعی داشــتند میانه میدان را از آن 
خود کنند تــا بتواننــد فورواردهای خود را 
صاحب موقعیت کــرده و آنها دروازه حریف 
را باز کنند. اســتقلال در نیمــه اول با یک 
برنامه خاص تــوپ و میــدان را در اختیار 
پرسپولیس گذاشت اما اجازه نفوذ به حریف 
نداد و بیشتر سعی داشــت حریف را خسته 
کند و دیدیم در دقایق پایانی فشــار زیادی 
آورد و حتی یــک بار حرکت اشــتباه گلر و 
مدافع پرسپولیس می رفت تا دروازه این تیم 
باز شــود اما در نهایت نیمه اول بدون گل به 
پایان رســید تا همه آنهایی که این دیدار را 
مساوی پیش بینی کرده بودند به گفته خود 

نزدیک تر شوند.
روشن در ادامه خاطرنشــان کرد: نیمه دوم 
اســتقلال هجومی آغاز کرد و پرسپولیس 
کامــلًا در لاک دفاعی فرو رفتــه بود آبی ها 
به خوبی توســط یامــگا، ترابــی بهترین 
بازیکن پرســپولیس در هفته های اخیر را 
از کار انداختند به طــوری که یحیی مجبور 
شد دســت به تعویض او بزند. در مجموعه 

اســتقلال در نیمــه دوم هجومــی بازی 
می کرد و موقعیت های بســیاری داشت که 
با بی دقتی و بدشانســی از دست داد اما یک 
اشتباه بچگانه از مدافعی که مدعی پوشیدن 
تیم ملی است باعث شد دروازه استقلال باز 
شود. از سهرابیانی که به تیم ملی هم دعوت 
شده بعید اســت در چنین بازی حساس و 
پرفشاری چنین اشتباه فاحشی را از خود به 
نمایش بگذارد و همین مســاله باعث شد تا 
امید عالیشــاه که به عنوان یار تعویضی به 
میدان آمده بود بتواند دروازه استقلال را باز 

کند.
پیشکســوت اســتقلال با ابــراز رضایت از 
عملکرد فنــی نکونــام در ۱۰ دقیقه پایانی 
این دیدار گفت: اســتقلال زمــان بدی گل 
را دریافت کرد، شــاید اگر مربی دیگری در 
کنار خط بود تمرکزش را از دســت می داد 
و نمی توانســت تصمیمات منطقی بگیرد و 

همین مساله باعث می شد بازی را به حریف 
واگذار کنــد اما نکونام کــه از تجربه بالایی 
برخوردار است تمرکز خود را از دست نداد، 
تعویض کرد، بازیکنانش را به جلو فراخواند 
و همین اتفاقات باعث شــد تا او صاحب یک 
ضربه پنالتی شــود و با گلی که استقلال از 
نقطــه پنالتی به ثمر رســاند ایــن دیدار با 
تساوی به پایان رسید و دو تیم هر کدام یک 
امتیاز از این بازی پرفشار کسب کردند. البته 
این نتیجه بیشــتر به سود سپاهان تمام شد 
که با کلکسیونی از بهترین بازیکنان در یک 
قدمی اســتقلال قرار گرفته و اگر آّی ها در 
دیدارهای آینده تعلل داشته باشند صدر را 
از دست می دهند و این ســپاهان است که 

جای آنها را در بالای جدول خواهد گرفت.
روشن در خصوص عملکرد کوین یامگا که 
یکی از بهترین بازیکنان دربی صد و دوم بود 
گفت: خونســرد تر از ایــن بازیکن ندیده ام 

هیچ فشار تماشــاگر، شــعار و اتفاقاتی که 
در بازی می افتــد او را از مســیر اصلی اش 
خارج نمی کند بازیکنــی که تنها تمرکزش 
روی بازی و خواســته های کادر فنی است. 
ترابی کــه در همــه دیدارهای اســتقلال 
و پرســپولیس خطرناک ظاهر می شــد و 
می توانســت برای اســتقلال دردسرساز 
شــود این بار اجازه خودنمایــی پیدا نکرد، 
یامگا کاملًا او را متوقف کرد که باعث شــد 
گل محمدی او را تعویض کند. در خصوص 
زدن پنالتی هم بایــد بگویم هیچکس جز او 
نمی توانســت این پنالتی حساس در دقایق 
پایانی را به گل تبدیل کنــد وقتی چهره او 
را قبل از زدن پنالتــی دیدم آرامش خاصی 
در چهــره او بود و اطمینان داشــتم دروازه 
گلر اول تیم ملی را بــاز خواهد کرد و دیدیم 
چقدر راحت و بدون اســترس ایــن کار را 
انجام داد. استقلال باید قدر این مهره گلزن 

و تاثیرگذار خود را بداند و بــه راحتی او را از 
دست ندهد.

حســن روشــن با انتقاد از بیانیه نویسی و 
شکایت باشــگاه پرســپولیس از چند تن 
از بازیکنــان اســتقلال و گزارشــگر دربی 
گفت: این کارها دیگر نخ نما شــده شاید در 
گذشته جذابیتی داشــت اما در حال حاضر 
خریــداری نــدارد. اعتراض به سیســتم 
VAR هــم گونــه عجیــب از رفتارهای 
مدیران پرسپولیس اســت که حتی از این 
سیســتم هم ایراد می گیرند اگر پنالتی که 
برای آنها با VAR مردود اعلام شــد و داور 
آن را قبول نکرد، پنالتی اعلام می شــد باز 
هــم کادر مدیریتی و فنی پرســپولیس از 
سیســتم Var ایراد می گرفت و نســبت به 
آن معترض بود؟ استقلال به جز آن پنالتی 
که با VAR به دست آورد یک پنالتی واضح 
هم برایش گرفته نشــد اما باشگاه استقلال 
چنین رفتارهایی از خود نشــان نداد. همه 
 Var باید به قانون احترام بگذاریم سیستم
بی عدالتــی را از بین برد و اعتقــاد دارم در 
این دیدار حق بــه حقدار رســید. مدیران 
پرســپولیس هم باید خویشــتن دار باشند 
شــاید آنها فکر می کردند بــازی در دقایق 
پایانی اســت و می توانند بــه راحتی برنده 
از زمین خــارج شــوند اما ایــن گل تمام 
برنامه های آنهــا را بر هم ریخــت و همین 
 VAR مساله باعث شد به شدت از سیستم

ایراد بگیرند.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: اســتقلال 
باید دربی را فرامــوش کند، تمرکزش روی 
بازی های آینده باشــد، فاصله ســپاهان با 
استقلال دو امتیاز اســت و اگر استقلال در 
دیدارهای آینده برنده از زمین خارج شــود 
باید صدر جدول را به ســپاهان تقدیم کند 
بنابراین امیدوارم همانطور کــه نکونام در 
دربی هوشمندانه عمل کرد این هوشمندی 

را در بازی های آینده هم به کار ببرد.

پیش بینی حضور ۱۵ کشور در دوومیدانی داخل سالن آسیا در تهران

سایه پیاتزا حوالی نیمکت تیم ملی والیبال ایران
خریدار  به نظر می رســد توافقات نهایی 
برای حضــور پیاتزا روی نیمکــت تیم ملی 

والیبال ایران حاصل شده است.
چندی پیش وحیــد مرادی، سرپرســت 
فدراســیون والیبال در خصوص گزینه های 
هدایت تیم ملــی والیبال اظهار داشــت: با 
بیش از ۱۵ مربی برجســته والیبال جهان و 
گزینه های ایرانی وارد مذاکره شــدیم. در 
نهایــت ۴ گزینه برای ما باقــی ماند. تلاش 
ما این اســت که تا بهمن ماه با گزینه مورد 
نظر به توافق برسیم تا کارش را شروع کند. 
توماس توتولــو، ولادیمیر آلکنــو و روبرتو 

پیاتزا و ســعید معروف گزینه های اصلی ما 
هستند و ما به اســتفاده ترکیبی از آنها هم 

فکر می کنیم.  
پیش از ایــن محمدرضا داورزنی ریاســت 
فدراســیون والیبــال را برعهده داشــت و 
گزینه های مدنظــر وی بیشــتر بودند؛ او 
از بلنجینــی و پیمان اکبری هــم به عنوان 
گزینه های مدنظر فدراســیون نام برده بود، 
اما با تغییراتی که در راس فدراسیون صورت 
گرفت و وحید مرادی ســکاندار  فدراسیون 
شد گزینه های حضور روی نیمکت تیم ملی 

هم کاهش پیدا کردند.

حالا از راهروهای فدراســیون خبر می رسد 
که مذاکــرات با روبرتــو پیاتزا بــه مراحل 
پایانی خود رسیده اســت. او چندی پیش 
برنامه های خود را به صــورت مکتوب برای 
فدراســیون ایران ارســال کــرد که حدود 
۱۰۰ صفحه بود. پیاتزا هم اکنون ســرمربی 
تیم ملی والیبال هلند است و گفته می شود 
درصورت حضور در ایــران، توماس توتولو 
به عنوان دســتیارش روی نیمکت تیم ملی 

حاضر خواهد شد.
اخیرا رســانه های والیبالی جهــان هم به 
موضوع حضور پیاتزا در ایران اشاره کرده اند. 

در همین راستا یک رسانه لهستانی نوشت: 
»سِمت ســرمربیگری تیم ملی ایران مورد 
توجه مربیان صاحب نام از سراســر جهان 
اســت. جای تعجب نیســت؛ این کشــور 
خاورمیانه هر ســال اســتعدادهای جدید 
تولید می کند و تا همین اواخر او یک قدرت 
قابل توجه در نقشــه جهانــی والیبال بود. 
مشکل اینجاســت که پس از مقام ششمی 
جهان در ســال ۲۰۱۴ و پنجمی بازی های 
المپیک ۲۰۱۶، رنکینــگ ایرانی ها کاهش 
قابل توجهی داشته اســت و قرار است این 

وضعیت توسط سرمربی جدید تغییر کند.

این رسانه لهســتانی در ادامه به نام روبرتو 
پیاتزا اشــاره کــرد و او را جدی ترین گزینه 
برای نشستن روی نیمکت تیم ملی والیبال 
ایران معرفی کرد.پیاتزا ۵۵ ساله و ایتالیایی 
از سال ۲۰۱۹ سرمربی تیم ملی هلند است 

و قرارداد او تا سال ۲۰۲۴ اعتبار دارد.

وقتی تکنولوژی هم اعتراضات را کاهش نداد
ردپای VAR در جنجال های دربی ۱۰۲

در دربی اخیر برای نخستین بار از VAR از استفاده شد.
دربی شماره ۱۰۲ پایتخت روز پنج شــنبه بین تیم های پرسپولیس و 
استقلال برگزار شد و با تســاوی یک - یک به پایان رســید. نکته مهم 
این مسابقه استفاده از VAR برای نخستین بار در تاریخ لیگ برتر بود. 
اتفاقی که روی نتیجه نهایی بازی هم نقش مهمی داشت و پنالتی منجر 
به گل استقلال در وقت تلف شــده نیمه دوم از طریق بازبینی صحنه و با 

کمک VAR به دست آمد.
پیش از شروع بازی قابل پیش بینی بود که اســتفاده از این تکنولوژی 
برای نخســتین بار در لیگ برتر آن هم در یک بازی بســیار حســاس 
چالش هــای فراوانی را به همراه خواهد داشــت و پــس از بازی بخش 
عمده ای از صحبت های اعضای دو باشگاه پرســپولیس و استقلال در 

خصوص عملکرد داور و استفاده از کمک داور ویدیویی بود.

اعتراض شدید بازیکنان در دقایق پایانی
نیمه نخست دربی به جز صحنه سرنگونی شــهاب زاهدی در محوطه 
جریمه اســتقلال و برخورد توپ به دســت مهدی ترابــی در محوطه 
جریمه پرسپولیس صحنه خاصی نداشــت و اعضای ۲ تیم هم اعتراض 
شدیدی نسبت به این ۲ صحنه نداشتند. با این حال نیمه دوم ۳ صحنه 
مشــکوک و جنجالی داشــت که کار موعود بنیادی فر را برای قضاوت 
بسیار سخت کرد. صحنه نخســت خطای امید حامدی فر در دقیقه ۶۰ 
بود که پرسپولیســی ها معتقد بودند داور باید از طریق VAR صحنه را 
بررسی و بازیکن استقلال را اخراج می کرد. می کرد. با این حال علیرضا 
 VAR فغانی معتقد است داور نمی توانست برای بررسی این صحنه به
مراجعه کند؛ او در این خصوص گفت: »در این صحنه چون لحظه ای که 
پای بازیکن آبی روی مچ بازیکن قرمز آمده، زانوی بازیکن آبی خم است 
و کامل روی پا نرفته و پای مســتقیم نرفته، کارت قرمز مستقیم ندارد. 
خود بازیکن قرمز هم ســمت بازیکن آبی رفته و برخورد اجتناب ناپذیر 
است. این صحنه کارت زرد دارد و برای کارت زرد VAR وارد نمی شود 

و تیم داوری باید تصمیم بگیرد و VAR نمی تواند دخالت کند.«
اســتقلال پس از خوردن گل حملات زیادی روی دروازه پرسپولیس 
ترتیــب داد و نتیجــه آن ۲ صحنــه مشــکوک در محوطــه جریمه 
پرســپولیس بود. در هر ۲ صحنه بازیکنان و نیمکت هــای هر ۲ تیم به 
شــدت به داور اعتراض داشتند؛ استقلالی خواســتار بررسی صحنه ها 
از طریق VAR بودند و پرسپولیســی ها هم معتقــد بودند خطایی رخ 
نداده است. اتفاقی که باعث شــد در دقایق پایانی بنیادی فر نتواند بازی 
را به خوبی مدیریت کند و نکته عجیب هم انفعــال او مقابل بازیکنان و 
عدم جریمه آن ها به دلیل اعتراض بود. در نهایت هم اســتقلال با کمک 
VAR صاحب یــک ضربه پنالتی شــد تا جنجال هــای اواخر بازی به 

بیرون زمین هم کشیده شود.

کلیدواژه VAR در مصاحبه های پس از بازی
 VAR بخش زیادی از مصاحبه های اعضای ۲ تیــم پس از بازی درباره
بود. اســتقلالی ها که با کمک همین تکنولوژی به تساوی رسیده بودند 
به تیم حریف کنایه زدند و معتقد بودند اگر در ســال های گذشــته هم 
VAR بود نتیجه دربی ها متفاوت می شد. آن ها همچنین معتقد بودند 
صحنه برخورد پیمان بابایی هم پنالتی بــوده و در واقع داور یک پنالتی 

کم برایشان گرفته است!

در طــرف مقابل پرسپولیســی ها هم اعتقــاد داشــتند داور به دلیل 
اعتراضات شــدید اســتقلالی ها تصمیم به اعلام پنالتی گرفته و در آن 
صحنه اصلا خطایی رخ نداده اســت. آن ها همچنین به اخراج نشــدن 
امید حامدی فر هم معترض بودند تا با وجود VAR هر ۲ طرف باز هم از 

داور طلبکار باشند.
در واقع اســتفاده از VAR نه تنها باعث کاهش اعتراضات و درگیری ها 

نشد، بلکه خودش یک بهانه برای دعوا و کنایه زدن به طرف مقابل بود!

درخواست پرسپولیسی ها و پاسخ عجیب افشاریان
پرسپولیســی ها که پــس از بازی به شــدت از عملکرد داور مســابقه 
و تصمیمات کمــک داور ویدیویی ناراضی بودند، خواســتار انتشــار 
مکالمات بین موعود بنیادی فر و اتاق VAR شــدند. خداداد افشاریان، 
رییس کمیته داوران اما در پاسخ مدعی شد مکالمات اصلا ضبط نشده و 
امکان انتشار آن وجود ندارد. او مدعی شد این مکالمات کاملا محرمانه 

بوده و قابل پخش نیست.
مصطفی لشگری، مدیر روابط عمومی باشگاه پرسپولیس هم در پاسخ 
به افشاریان گفت: »آقای افشاریان در ادعایی عجیب تر گفته مکالمه ای 
ضبط نشده و چیزی منتشر نخواهد شــد. به صراحت اعلام می کنیم، 
اگر فدراســیون فوتبال و کمیته داوران مکالمــات رخ داده بین داوران 
را منتشــر نکنند، به فیفا شــکایت می بریم و تا پایان پرونده موضوع را 
پیگیری می کنیــم. موضوع دیگر اینکــه برخی جریان هــا و افراد که 
مشخص است از کجا خط  گرفته اند، اینطور القا کرده اند که پرسپولیس 
مخالف VAR اســت! در صورتی که از فصل گذشــته تا الان مشخص 
است کدام باشگاه همواره مخالف آمدن VAR بوده و سعی در متشنج 
کردن فضا داشته است. شک نکنید با انتشــار مکالمات داوران در بازی 

دیشب همه چیز مشخص خواهد شد.«
این درحالی است که در ســال های اخیر مکالمات اتاق VAR در چند 
بازی لیگ برتر انگلیس منتشر شــده و این موضوع جنجال هایی را هم 
به دنبال داشــته اســت. البته از زمان اســتفاده از VAR تاکنون تنها 
لیگ برتر انگلیس و لیــگ MLS در میان لیگ هــای مطرح حاضر به 
انتشار مکالمات اتاق VAR شــده اند و به طور مثال فدراسیون فوتبال 
اســپانیا با این موضوع مخالفت کرده است.در این بین درخواست هایی 
هم در خصوص پخش زنده مکالمات داور و اتــاق کمک داور ویدیویی 
وجود داشــته اما هیئت بین المللی فوتبــال )IFAB( تاکنون مخالف 
این موضوع بوده اســت. IFAB اعتقاد دارد که پخش زنده مکالمات در 
جریان بازی ها محیطی ناامن برای داوران ایجاد می کند.در ســال های 
اخیر هرگاه بحث مشــکلات داوری و اعتراضات تیم ها مطرح می شد، 
همه در پاسخ می گفتند که تنها راه حل شدن این مشکل ورود VAR به 
فوتبال ایران است. با این حال تجربه استفاده از این تکنولوژی در دربی 
نشان داد که ماجرا حتی با VAR هم حل نخواهد شد. در واقع استفاده 
از VAR اکنون خودش به یک ســوژه تبدیل شــده و به جنجال های 
مســابقات افزوده اســت. در جریان بازی اعضای تیم ها بــا هر صحنه 
مشکوک خواســتار اســتفاده از VAR بودند و پس از بازی هم بخش 
اصلی دعواها و کنایه ها به همین مســئله برمی گشت.این موضوع البته 
فقط مختص به لیگ ایران نیست؛ یان زلینســکی، کارشناس حقوقی 
چند ســال قبل در یکی از مقاله های خود به این موضوع اشــاره کرد: 
»علت وجود این اختلافات در دو معیار قضاوتی داوری اســت. داوران 

براساس دو معیار عینی و ذهنی تصمیم گیری می کنند.

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر 
ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف

شناسه آگهی: 1611925
برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۲۰۰۱۰۰۶۷۲۶ موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتى تصرفات مالكانه بلامعارض کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۰۰۱۰۰۰۳۱۶ 
تقاضای آقای سید حسن ابطهی به شماره شناسنامه ۷۶۹ و کد ملی 
۴۵۰۵۹ ۲۱۲۱۹ صادره از گرگان فرزند حسین در ششدانگ یک قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده است بمساحت کل عرصه:۹۵/۵8 متر 
مربع واقع در اراضی شهری از پلاک باقیمانده ۱8۹۰ - اصلی بخش یک 
حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت از انتقال از مالک رسمی سید 
محمد نبوی به متقاضی دارد لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به 

مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۹/۱۲
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۹/۲۷

مهدی شاه مهری سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک 
منطقه یک گرگان- از طرف غلامرضا قاسمی

 آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی:  1623286   م الف:  1873
برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان 
سنندج تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین 
وسیله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز جهت اطلاع عموم 
آکهی میگرد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از 
تاریخ الصاق در محل تا مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند 
و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند 
بدیهی است درصورت انقضای مدت مذكور وعدم وصول و گواهی اخذ 
تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور وعدم

وصول اعتراض سند مالكیت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور سند 
مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست .

۱- مقدار چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای سلام 
وریخانی فرزند صالح صادره سنندج

 ۲ - مقدار دودانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه باغ بنام خانم شعله 
وریخانی فرزند صالح صادره سنندج به مساحت ششدانگ ۴۷۴۲/۵۷ متر 
مربع تحت پلاک ۹۹۳ فرعی ۲۹-  اصلی بخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج جزء 
نسق شماره ۳۰۹۰۴ مورخ ۱۳۴۵/۶/۵ بنام آقایان عبداله و توفیق وریخانی 

به آدرس سنندج روستای توریور
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۹/۲۷
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۱۰/۱۲

اداره ثبت منطقه دو سنندج

راه ورود دختر تنیس باز ایران به گرنداسلم استرالیا
تکلیف دختــر تنیس بــاز ایــران برای حضــور در 
گرنداســلم جوانان اســترالیا با اعلام رنکینگ ژانویه 

۲۰۲۴ مشخص می شود.
 ماندگار فرزامی دختر تنیس باز ایــران  به دنبال این 
است که مانند مشــکات الزهرا صفی جواز حضور در 

گرند اسلم های جوانان را به دست آورد.
 فرزامی با حضور در مســابقات بین المللی مختلف در 
حال جمع کردن امتیاز و بهبود جایگاه خود در رنکینگ جوانان است. دختر ۱۷ 

ساله تنیس ایران در حال حاضر در رده ۲۷۹ جوانان جهان قرار دارد.
۱۲۸ نفــر اول رنکینگ، کاندیدای حضور در گرنداســلم هســتند. اول ژانویه 
۲۰۲۴ رنکینگ جهانی به روز می شــود و نفراتی که سن آنها بیشتر از ۱۸ سال 
است، از رنکینگ خارج می شــوند از این رو این احتمال است که با خارج شدن 
این نفرات، فرزامی بتواند بهبود جایگاه داشته باشد و جواز حضور در گرنداسلم 
استرالیا را به دســت آورد. همچنین امتیاز مســابقات j۲۰۰ جوانان هم که در 
کیش برگزار می شــود، می تواند به فرزامی برای حضور در گرنداسلم استرالیا 

کمک کند.
 در صورتی که فرزامی نتواند به گرنداسلم اســترالیا برسد، این شانس را دارد با 

گرفتن امتیاز مسابقات دیگر  خودش را به گرنداسلم فرانسه برساند.
فدراســیون ایران در حال حاضر نام ماندگار فرزامی را برای گرنداسلم استرالیا 
ثبت نام کرده اســت اما ۱۴ روز مانده به آغاز این مســابقات جدول مقدماتی و 
اصلی این مسابقات مشخص می شود. فدراســیون ایران با فدراسیون استرالیا 
مکاتبه کرده تا دعوتنامه برای فرزامی ارسال شود تا او بخشی از کارهای مربوط 

به اخذ ویزا را انجام دهد.
پیش از این مشکات الزهرا صفی اولین دختر تنیس باز ایران بود که توانست به 
گرنداسلم جوانان راه یابد و باید دید فرزامی می تواند دومین دختر ایرانی حاضر 

در این مسابقات معتبر باشد یا خیر.



استان

اهــواز  -محمــد مجــدم   بــه مناســبت گرامیداشــت 
هفته ملــی پژوهش طی نشســتی بــا حضــور مدیرعامل 
این شــرکت آزمایش میدانی برد و شــبیه ســاز برد کنترل 
کارون  MOV در تلمبــه خانــه غــرب  شــیرهای برقــی 
انجام گرفــت، و از دو تــن کارکنــان این منطقــه عملیاتی 
که مبادرت به ســاخت ایــن تجهیز کــرده بودنــد تجلیل 

به عمل آمد.
در ابتــدای ایــن نشســت عــذاری اهــوازی مدیرعامــل 
شــرکت نفــت و گاز ارونــدان، ضمــن گرامیداشــت آغــاز 
هفته ملــی پژوهــش و فناوری ابــراز داشــت: روحیه حل 
مســائل با خلق نــوآوری، پژوهــش و دانش معیار بســیار 
ارزشــمندی اســت کــه در کارکنان جــوان شــرکت نفت و 
گاز ارونــدان به عنــوان خطوط مقــدم تولید وجــود دارد 
و امروز هم ایــن حرکت انجام شــده هم از وجــه آنکه نیاز 
حال این منطقه عملیاتی بوده و به علت تحریم ها قابل 
به تامیــن آن نبود، و هــم از این وجه کــه خودجوش آغاز 
شــده و بــدون چشــم داشــتی بــه نتیجه رســیده بســیار 

ارزشمند و قابل تقدیر است.
عــذاری اهوازی این مســئولیت پذیــری و اقــدام فعالانه 
و نوآورانه در حل مشــکلات به دســت خــود کارکنان این 
شــرکت را یک الگوی بازر دانســت و افــزود: بیش از پیش 
ایــن روحیــه کاری بایــد در ســطح صنعــت نفــت ترویــج 
داده شــود، و بدون شــک همت، دانش و ابتــکارات این 
سرمایه های عظیم انســانی و جوان گره گشای بسیاری 

از تنگناهای تولید خواهد بود.

مدیرعامل شــرکت نفــت و گاز ارونــدان با ابــراز حمایت 
همه جانبه از فعالیت های پژوهشــی در رفــع نیازهای 
جاری، افــزود: هــر یــک از کارکنان شــرکت در هــر زمینه 
طرح و ایــده نوآورانــه ارائه کند بی شــک مــورد حمایت 
قرار خواهد گرفت و مشوق های خوبی برای حمایت از 
اقدامات فناورانه لحاظ می شــود، و همواره جسارت و 
اطمینان میدان دادن به ظرفیت ها علمی و عملیاتی 
موجــود در ســطح مدیریــت شــرکت ملــی نفــت ایــران 

وجود دارد.

در ادامه عیســی نویری رییس پژوهش و فناوری شرکت 
نفــت و گاز ارونــدان بــا اشــاره بــه پایــش مســتمر نیازها و 
اقدامات پژوهشــی این شــرکت بیان داشت: طرح های 
متعدد و متنوع فنــاور محور در مناطق مختلف شــرکت 
نفــت و گاز ارونــدان طــی دو ســال گذشــته به ســرانجام 
رســیده اســت، کــه امــروز بــه مناســبت آغــاز هغتــه ملی 
پژوهــش این مــورد ســاخت داخل برد و شــبیه ســاز برد 
گــی هایی  کنتــرل شــیرهای برقــی MOV بــه واســطه ویژ
همچــون مســئله محــور بــودن طــرح، ســاخته شــدن 

توســط خود کارکنان شــرکت و مســیر خوبی که از کمیته 
فنــی بازرگانی پیــش رفته شــد و همچنین صرفــه جویی 
اقتصــادی خوبــی که بــه دنبــال داشــت، جهــت معرفی 

انتخاب شد.
نویــری با تشــکر از حمایت هــای مدیریت عامل شــرکت 
در تحقق ایــده های فنــاور محــور افــزود: در موضوعات 
ســاخت داخت کــه همراه بــا نــوآوری جدیدی هســتند 
ماننــد ایــن طــرح، ثبــت اختــراع و پتنــت و حمایــت از 
مالکیــت معنــوی دســت انــدکاران نیــز بــه عنــوان یــک 

حرکت تشویقی دنبال خواهد شد.
کارون در  تلمبــه خانــه غــرب  محمــد عبیاتــی مدیــر 
اهمیــت ایــن دســتاورد اضافــه داشــت: در تلمبــه خانه 
غــرب کارون 52 عــدد شــیر برقــی MOV مســتقر اســت 
کــه جایگزیــن کردن بــرد کنتــرل هــای معیوب از شــرکت 
فرانســوی ســازنده بــه علت تحریــم هــا ممکن نبــود، که 
این مهــم از طریــق ســاخت داخلی کــه توســط کارکنان 
صورت گرفت، لکن جهت ایجاد اطمینــان و ایمنی قبل 
از اســتقرار این برد اقدام به ساخت شبیه ساز این بردها 
هم گرفته شد که پس از دریافت خروجی های مختلف و 

صحت سنجی مورد استتفاده قرار گیرند.
در ادامــه دو تــن از کارکنان پژوهشــگر و ســازنده تجیهز 
نــام بــرده؛ آقایــان بهــروز جهانگیــری بابــادی و امیــد 
قاســمی به تشــریح فرآیند و عملکرد بُرد ســاخته شــده 
و انجام آزمایشــات میدانی در شــبیه ســاز ویژه ساخته 

شده پرداختند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اصفهان-مریــم مومنــی   متقاضیــان گاز مایــع یارانــه ای در ســامانه 
دریافت فرآورده های نفتی ثبت نام کنند.

مدیرشــرکت ملی پخــش فرآورده هــای نفتی منطقــه اصفهان با اشــاره 
به اینکــه گاز مایع )ال پی جی( بــه قیمت یارانه ای در حال توزیع اســت، 
گفــت: همــه متقاضیانــی کــه نیازمنــد دریافــت گاز مایــع بــرای مصارف 
خانگــی یــا مشــاغل خُــرد هســتند الزامــی اســت در ســامانه دریافــت 
فرآورده های نفتی )ســدف( ثبت نــام و از طریق این بســتر الکترونیکی، 

سوخت موردنیاز خود را دریافت کنند.
عبدالله گیتــی منش با اشــاره به اینکــه قیمت هــر کپســول گاز ١١ کیلویی 
٢٧٩٠٠ تومــان اســت، افــزود: دولت تــلاش می کند فــرآورده یارانــه ای را 
به دســت مردم به عنوان مصرف کننده اصلی برســاند و از شــبکه خارج 

نشود.
وی گفــت: ۱5 تاسیســات توزیــع گاز در اســتان اصفهــان فعال اســت که 
2 تاسیســات ســیلندر دو کیلویــی )پیــک نیکــی( و ١٣ تاسیســات دیگر 
با وزن هــای مختلف، ســیلندر شــارژ می کننــد.٧5٠ عامــل توزیــع گاز در 

استان اصفهان فعالیت می کنند.

در تحقق شاخص های برنامه ای ؛

شرکت شهرکهای صنعتی  کرمانشاه رتبه دوم 
کشور را کسب کرد

کرمانشاه-حســنافخارزاده   مدیرعامل شــرکت شــهرکهای صنعتی 
استان کرمانشاه از کســب رتبه دوم این شــرکت در تحقق شاخص های 

برنامه ای در کشور خبر داد.
 بیــژن کردســتانی گفــت: شــرکت شــهرکهای صنعتی اســتان کرمانشــاه 
در ارزیابی میــزان تحقق شــاخصهای عملکردی و برنامه ای که توســط 
ســازمان صنایع کوچــک و شــهرکهای صنعتــی ایــران ارزیابی می شــود 

حائز رتبه دوم کشور شد.
کردســتانی افزود: این شــاخص ها در حوزه های مختلف از جمله حوزه 
فنی، صنایــع کوچک ، برنامه ریزی ، مالی، حقوقی و ســایر قســمتها می 

باشد.
وی با اشــاره بــه مهمترین شــاخص های حــوزه فنــی تصریح کــرد: اخذ 
53 هکتار ســند ثبتی ، تکمیل 95 هکتار فاز عملیاتــی و ایجاد 72 هکتار 
اراضــی صنعتی، اتصــال 6 شــهرک و ناحیــه صنعتی بــه  تصفیــه خانه با 
وضعیت بهــره بــرداري مطلــوب، احــداث و تکمیــل ۱0 واحــد کارگاهی، 
تامین گاز شــهرک صنعتی جوانرود از مهمترین شــاخصای این شــرکت 

در این حوزه است که بصورت ۱00 درصد محقق شده است.
مدیرعامــل شــرکت شــهرکهای صنعتی اســتان کرمانشــاه تشــریح کرد: 
برگزاری 2۱ کلینیک ســیار در شــهرکها و نواحی صنعتی ، انجــام 50 پروژه 
عارضــه یابــی و خدمــات توســعه کســب و کار، برگــزاری ۱4 تــور صنعتی با 
حضــور 295 نفــر از کارشناســان و مدیران واحدهــای صنعتــی، افزایش 
ظرفیــت 40 واحــد صنعتــی نیمــه فعــال، راه انــدازی مجــدد 20 واحــد 
غیر فعال، فســخ 88 قرارداد راکــد و آزاد ســازی 20 هکتار از اراضــی راکد از 
دیگر شــاخصهای مهم این شرکت اســت که بصورت کامل محقق شده 

است.
وی تاکید کرد: انعقاد ۱99 قرارداد واگذاری صنعتی، کارگاهی و خدماتی 
به مســاحت حــدود 53 هکتــار ، تعییــن تکلیف حــدود 260 قــرارداد در 
کمیته وصــول مطالبات، برگزاری 3۱ دوره آموزشــی به میــزان 7084 نفر 

ساعت برای کارکنان از شاخص دیگر این شرکت است. 
گفتنــی اســت کــه میــزان تحقــق شــاخص های عملکــردی و برنامــه ای 
درصــد   92 میــزان  بــه   ۱40۱ ســال  در  صنعتــی  شــهرکهای   شــرکت 

بوده است.

طی دوره سرد سال گذشته صورت گرفت؛

 مصرف ۱۲۷ میلیون مترمکعب گاز 
توسط بخش تجاری آذربایجان غربی

ارومیه-رحیــم جباردخــت   ایســنا/آذربایجان غربــی مدیرعامــل 
شرکت گاز آذربایجان غربی تعداد مشترکین گاز در گروه تجاری را 85 هزار 
و 579 مشــترک اعلام کــرد و افزود: ایــن تعــداد ۱5 درصد کل مشــترکین 
گاز اســتان را شــامل می شــود که در دوره ســرد سال گذشــته حدود ۱27 

میلیون مترمکعب مصرف گاز داشتند.
»علیرضا شیخی«با اعلام اینکه گروه تجاری، سهم چهار درصدی از کل 
مصرف گاز در اســتان را دارد، خاطرنشــان کرد: اگر این گروه، 20 درصد در 
مصرف ســالانه خود صرفه جویی کند، حدود 25.5 میلیون مترمکعب 

خواهد بود که معادل مصرف یک روز گاز در استان است.
وی بــا بیــان اینکــه 276 هــزار واحــد صنفــی در اســتان فعالیــت دارنــد 
کــه عمــده  آن هــا سرپرســت خانــوار هــم بــه شــمار می رونــد، گفــت: لــذا 
تبییــن ضــرورت صرفه جویــی در مصــرف گاز بــه عنــوان یک ســرمایه ی 
تجــاری،  واحدهــای  مصــرف  کاهــش  بــر  عــلاوه  ملــی،  ارزشــمند 
 می توانــد منجــر بــه نهادینــه شــدن فرهنــگ صرفه جویــی در خانواده 

آنها نیز شود.
شــیخی با تاکید بر اینکه شــرکت گاز هم تکلیف و هم ابزار قانونی برخورد 
با مشــترکان پرمصــرف و بدمصــرف را دارد، ادامه داد: مــا نمی خواهیم 
به صورت قهری با مشــترکان پرمصرف گــروه تجاری برخــورد کنیم بلکه 
ضروری اســت اتاق اصنــاف در ایــن زمینه ورود کــرده و طی همــکاری با 
شــرکت گاز، با اطلاع رســانی ها و اخطارهــای لازم به واحدهــای صنفی، 

نسبت به مدیریت مصرف گاز از سوی آنها، اقدام کند.

مدیرکل صمت استان قزوین خبرداد:

صدور ۵۰۳ پروانه بهره برداری واحد های صنعتی 
در آبیک

قزوین-مریــم نقدی   مدیــرکل صمت اســتان قزوین گفــت: با صدور 
503 پروانه بهــره برداری واحد های صنعتی در شهرســتان آبیک زمینه 

اشتغال ۱۱ هزار نفر فراهم شده است.
محسن رستمی مدیرکل صمت اســتان قزوین گفت: تعداد واحد های 
مســتقر در کاســپین آبیک که به بهره بــرداری رســیده انــد 234 واحد با 
ســرمایه گذاری حــدود 3 هــزار میلیــارد تومان اســت که زمینه اشــتغال 

بیش از ۱۱ هزار نفر فراهم شده است.
پروانــه  دارای  واحــد   503 آبیــک  شهرســتان  در  اظهارداشــت:  وی 
بهره بــرداری اســت که با ســرمایه گــذاری حــدود 8 هــزار میلیــارد تومان 

زمینه اشتغال 24 هزار و 600 نفر فراهم شده است.
رســتمی گفت: همچنین برای ۱62 طرح صنعتی زمین تخصیص داده 

شده و ۱7 طرح در مرحله نصب ماشین آلات است.
مدیرکل صمت اســتان قزوین یادآورشد: در راســتای تحقق شعار سال 
از همه ظرفیت ها و امکانات خود اســتفاده خواهیم کــرد تا موانع تولید 

برطرف شود.
وی بیان کرد: با تعامل و رویکرد خوبی که در میان مدیران استان وجود 
دارد و تاکیــد و حمایــت جــدی اســتاندار محتــرم تــلاش می کنیــم روند 

تولید در استان تسهیل و تسریع شود.
رســتمی یادآورشــد: شــهرک کاســپین از مناطــق صنعتی خوب اســتان 
 قزویــن اســت و تــلاش می کنیــم بــا تامیــن زیرســاخت ها رونــد تولیــد 

تسهیل شود.

اصفهان-مریــم مومنــی    مدیــر درمــان تامیــن اجتماعــی اســتان 
اصفهــان  گفــت: در حــوزه درمــان تامیــن اجتماعی تــلاش کــرده ایم که 
خدمات شایســته ای به بیمه شــدگان ارائــه کنیــم،  رویکرد مــا در حوزه 

درمان رویکرد سلامت محوری و بیمار محوری است.
دکتر رجالی گفــت تعداد 3 میلیــون و 600 هزار نفر بیمه شــدگان اســتان 
کز  و نیز بالابــودن هزینــه ها در درمــان ، باعــث افزایــش مراجعات بــه مرا
درمانــی ملکی اســتان اســت کــه تــلاش مــی کنیم بــا اصــلاح تعرفــه ها و 

توسعه زیر ساخت ها ، مشکلات را کمتر کنیم .
کیــد عدالــت در توزیــع خدمــات درمانی و دسترســی  دکتــر رجالــی بــا تا
آســان و کیفیت خدمات که جزء شــاخص هــای مهم اســت گفت توزیع 
امکانــات ســازمان نیز بایــد بر اســاس تعداد بیمه شــده اســتان هــا و بار 

مراجعه تعریف شود.
ایشــان با اشــاره بــه اینکــه ســهم بزرگی از شــاغلان کشــور تحت پوشــش 
ســازمان تأمین اجتماعــی بوده و ایــن ســازمان اولین خریــدار و دومین 
ارائه کننده خدمات درمانی اســت، افزود: در شش ماهه اول سال ۱402، 

در حــوزه درمان ســرپایی حــدود دو میلیــون یانصــد هزار ویزیــت انجام 
شــده که نســبت به مدت زمان مشــابه ســال گذشــته ۱/26درصد رشد 
داشــته اســت. همچنین در این زمان حدود شــانزده هزار سیصد عمل 
جراحی در بیمارستان های تأمین اجتماعی انجام شده که 9/3درصد 

رشد نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته داشته است.

وی بــا اعــلام اینکــه در ســال ۱40۱ در بخــش درمــان مســتقیم حــدود 
هفتاد و نه هــزار بیمــار بســتری،چهار هــزار پانصــد عمل جراحــی و پنج 
میلیــون ویزیــت ســرپایی داشــتیم، افــزود: در بیشــتر شهرســتان ها 
کلینیــک داریــم و بــا 4200 مرکــز درمانــی)  درمانــگاه عمومــی یــا پلــی 
نیــز  کلینیــک، پزشــک و....( در اســتان  بیمارســتان،درمانگاه ودی 

قرارداد بسته ایم.
مدیر درمان تامین اجتماعی اســتان اصفهان یادآور شــد: بیمارســتان 
دکتر شریعتی در سال ۱40۱ بین 72 بیمارســتان ملکی سازمان رتبه یک 
کشور را با 37000 بســتری دارد. بیمارســتان غرضی در رتبه دوم و فاطمه 
الزهــرای نجــف آبــاد در رتبــه هفدهــم قــرار دارد. بیمارســتان شــریعتی 

همچنین رتبه  اول اعمال جراحی را کسب کرده است.
کــز درمانــی یــک  کیــد کــرد کــه اعتمــاد بیمــاران بــه مرا دکتــر رجالــی تا
کــه طــرح هــای ســلامت  کنیــم  شــاخص مهــم اســت و بایــد دقــت 
 محــور کــه در کشــور قــرار اســت اجرا شــود همــه جانبــه و بــه نفــع عموم 

بیمه شدگان باشد.

اصفهان

در بین 72 بیمارستان ملکی تامین اجتماعی؛

بیمارستان دکترشریعتی اصفهان رتبه اول اعمال جراحی درکشور را کسب کرد

البرز مازندران

مدیر کل بهزیستی مازندران؛

 مازندران دومین استان سالمند کشور است
ســاری-امیری فــر    دکتــر فریبــا بریمانــی مدیــرکل 
هماهنگــی  ســتاد  جلســه  در  مازنــدران  بهزیســتی 
کــه بــا  و پیگیــری مناســب ســازی اســتان مازنــدران 
حضور اعضا ســتاد مناسب ســازی اســتان در اداره کل 
بهزیستی مازندران برگزار شد مناسب سازی و دسترس 
پذیــری افــراد دارای معلولیت بــه امکانات جامعــه را از 
مهمتریــن دغدغه هــای بهزیســتی و خواســته به حق 
افراد دارای معلولیت برشــمرد و گفت: مناســب سازی 
کــن و معابر عمومی جهت تســاوی  فضای شــهری، اما
فرصت هــا بــرای افــراد دارای معلولیــت و کســانیکه بــه 
نحــوی نیازمنــد اســتفاده از امکانات مناســب ســازی 
شده هستند مانند ســالمندان، کودکان، بانوان باردار 

و غیره اهمیت بسزایی دارد.  
دکتــر بریمانــی بــا مهــم برشــمردن اصــلاح ســاختارها 
و ایجــاد بســترهای لازم جهــت حفــظ اســتقلال افــراد 
از  افــزود: اجــرای قانــون حمایــت  دارای معلولیــت، 
حقــوق افــراد دارای معلولیــت، بیانگــر تحقــق حقــوق 
شــهروندی و برقراری عدالــت اجتماعی اســت. وی به 
تخصصی کردن امکانات به امور افــراد دارای معلولیت 
اشاره و تصریح کرد : قانون مناسب ســازی باید به گونه 
ای اجــرا شــود کــه افــراد دارای معلولیــت هماننــد یک 
شــهروند عادی در کنار دیگــر افراد جامعه بــه امکانات 

موجــود دسترســی داشــته باشــند و نیازهــای خــود را 
مرتفــع نماینــد. مدیرکل بهزیســتی مازنــدران با اشــاره 
بــه رشــد جمعیــت ســالمندی در کشــور و بیــان اینکه 
اســتان مازندران دومین استان ســالمند کشور است، 
ادامــه داد: ســالمندان از جملــه اقشــاری هســتند کــه 
بــا مشــکلات زیــادی در شــهر مواجــه می باشــند و زیــر 
کن شهری جهت تردد، حضور  ســاخت های لازم در اما
فعال و پرنشــاط ایــن عزیزان مهیــا نیســت و همین امر 
آنها را دچار آسیب های روحی، جسمی و... می کند و به 
تبع آن دستگاه های حمایتی بیشــتر درگیر می شوند، 
گــر فضــا و شــرایط بــرای فعالیــت ســالمندان مهیا  امــا ا

باشد، بالطبع نیاز آنها برای مراقبت کاهش می یابد.

ج  و کر وژه خط ویژه اتوبوس تندر  پر
پیشرفت مسیر  در 

نقــل  و  معــاون حمــل  -ترنــم مظفــری    البرز
کــرج بــا اشــاره بــه اینکــه  و ترافیــک شــهرداری 
در  کــرج  در  تنــدرو  اتوبــوس  ویــژه  خــط  پــروژه 
کنــون بیش  مســیر پیشــرفت قــرار دارد، گفــت: تا
گــذاری انجــام  کیلومتــر جــدول   از یــک و نیــم 

شده است.
فرزنــد فرشــاد بــا اشــاره بــه ایــن کــه اتوبوس های 
تنــدرو یکــی از کارآمدترین و مؤثرتریــن روش های 
حمــل و نقــل عمومــی اســت و گفــت: در شــرایط 
 ، کنونــی و بــا توجــه بــه وضعیــت ترافیکــی معابــر
ضــرورت احــداث و راه انــدازی خط ویــژه اتوبوس 
تنــدرو در خیابــان شــهید بهشــتی و بلــوار شــهید 

چمران احساس می شد.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه پــروژه خــط ویــژه اتوبوس 
کــرج در مســیر پیشــرفت قــرار دارد،  تنــدرو در 
عنوان کرد: این پروژه به طــول تقریبی 30 کیلومتر 
از میــدان حصــارک آغاز می شــود و تا پــل فردیس 

)پایانه شهید سلطانی( ادامه دارد.
معــاون حمــل و نقــل و ترافیــک شــهرداری کــرج 
اظهــار کــرد: عملیــات اجرایــی پــروژه مهــر ســال 
کنون بیــش از یــک و نیــم کیلومتر  جــاری آغــاز و تا
جدول گــذاری و بیــش از 500 مترمربــع کف پوش 

اجرا شده است.
کبــرداری و تخریــب  فرشــاد حجــم عملیــات خا
گرفتــه در مســیر اجــرای طــرح مذکــور  صــورت 
را 2 هــزار و 500 مترمکعــب عنــوان کــرد و افــزود: 
کریــزی در راســتای اجرای  حجم بتــن ریــزی و خا
مترمکعــب   500 و   400 ترتیــب  بــه  پــروژه   ایــن 

بوده است.
وی بیــان کــرد: در حــال حاضــر عملیــات اجرایی 
پروژه مسیر ویژه اتوبوس تندرو در پایانه حصارک 
»ضلع جنوب«، ایســتگاه آقا رضایی، ضلع شرقی 
تقاطــع گلشــهر - بهشــتی، ایســتگاه میانجــاده و 

ایستگاه دهقان ویلا در حال انجام است.

ن گلستا

گرگان-مهنازمحمدزمانــی   عســکری از افزایش 74 درصدی تســهیلات 
بانــک قــرض الحســنه مهــر ایــران در گلســتان خبــر داد و گفــت: از ابتــدای 
ســال جاری تا کنون، 27 هزار و 46۱ میلیارد ریال تســهیلات قرض الحســنه 
در اســتان پرداخــت شــده است.محســن عســکری در نشســت خبــری به 
مناسبت سالروز تاســیس بانک قرض الحسنه مهر ایران گفت: بانک قرض 
الحســنه مهر ایران در ایام دوران فعالیت خود به دستاوردهای بزرگی نائل 

شده و عملکرد درخشانی داشته است.
مدیر شــعب بانک قرض الحســنه مهر ایران در اســتان گلســتان با اشاره به 
عملکــرد این بانک در یکســال گذشــته، افــزود: ایــن بانک ســهم نقدینگی 

خود را از 5.02 درصد به 7.26 درصد افزایش داده است.

وی از رشــد 2 برابری منابع بانک مهر ایران در ســال جاری خبر داد و گفت: 
بالاترین رشد منابع را در استان شاهد بوده ایم.

، افزود:  عســکری در خصــوص پرداخت تســهیلات از ســوی ایــن بانک نیــز
تعداد پرونده های تســهیلات نســبت به ســال گذشــته، 74 درصد افزایش 

یافته است و از نظر مبلغ نیز ۱30 درصد رشد داشته است.
گذشــته ۱۱ هــزار و 946 میلیــارد ریــال  وی ادامــه داد: در 9 ماهــه ســال 
تســهیلات قرض الحســنه پرداخت شــد در صورتی که این مبلــغ از ابتدای 

سال جاری تا کنون به 27 هزار و 46۱ میلیارد ریال افزایش یافته است.
مدیر شــعب بانک قرض الحســنه مهر ایران در اســتان گلســتان با اشاره به 
، گفت: علی رغم اینکــه بانک مهر  پرداخت تســهیلات در حوزه تکلیفی نیــز

ایران امســال از تبصره ۱6 معاف بــود و وام ازدواج و فرزندآوری شــامل حال 
این بانک نبــود ولی تمامی تســهیلات انباشــته از ســال قبل را صفــر کرده و 

هیچ فردی در صف انتظار ندارد.
عســکری افزود: از ابتدای ســال جاری، 6۱4 فقره وام قرض الحسنه ازدواج 
به مبلغ یک هــزار و 254 میلیارد ریال و در بخش فرزنــدآوری نیز تعداد 276 
فقــره وام به مبلــغ ۱68 میلیــارد ریــال پرداخت شــده و هیچ فــردی در صف 

نیست.
وی اظهارداشــت: این بانــک در حــوزه تســهیلات تکلیفی در ســایر بخش 
ها مثــل مشــاغل خانگــی، کمیته امــداد، بهزیســتی و بنیــاد برکــت بهترین 

عملکرد را داشته است.

افزایش ۷۴ درصدی تسهیلات بانک قرض الحسنه مهر ایران در گلستان

با حضورمدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان انجام شد؛

ون MOV در تلمبه خانه غرب کار آزمایش میدانی شبیه ساز برد کنترل شیرهای برقی 
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زمین، بازیگر نقش اصلی در ساخت مسکن
کارشناس مسکن شــهرداری ها را مقصر افزایش سهم زمین در قیمت 
تمام شده مسکن دانســت و گفت: شــهرداری ها با فروش مازاد تراکم 

موجب افزایش سهم»زمین« در قیمت تمام شده مسکن می شوند.
 انباشت مســائل حل نشــده در حوزه مســکن طی دهه های اخیر، با 
راهکارهای کوتاه مدت و تک وجهی قابل حل نیست. اواخر سال گذشته 
)۱۴۰۱( ابوالفضل نوروزی، مشــاور وزیر راه و شهرســازی با تأیید بالا 
بودن سهم زمین از قیمت تمام شده مســکن، این عدد را در کل کشور 
۶۰ درصد اعلام کرد و در ادامه عدد آن را در تهران ۷۰ درصد اعلام کرد. 
بارها کارشناســان گفته اند که قیمت زمین بیش از حد بالاست و همین 
موضوع، منجر به گرانی مسکن شــده است. بر اساس نظریه کارشناسان 
حوزه مسکن، سهم ساخت مسکن از قیمت تمام شده زمین در بسیاری 
از کشــورها، فقط ۳۰ درصد عنوان شده اســت. البته در مهرماه امسال 
بانک مرکزی گزارشی از تغییرات بازار معاملات مسکن استان تهران که 
برگرفته از آمارهای خام سامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور 
بوده، انتشار داد. عمق فاجعه بر این اساس بود که افزایش قیمت مسکن 
در تهران را نسبت به ســال پیش، ۸۰ درصد نشان می دهد.بازار مسکن 
مانند هر بازار اقتصادی دیگر تابع قانون عرضه و تقاضا اســت و زمانی که 
عرضه در بازار به اندازه کافی رخ ندهد، در بازار شاهد نیاز شدید از سوی 
متقاضیان خواهیم بود که در مقابل موجب افزایش قیمت مســکن در 
بازار خواهد شد. افزایش قیمت مسکن در بازار موجب سوداگری دلالان 

خواهد شد که دست به عمل »احتکار« می زنند.
کارشناســان اعلام می کنند آنچه که می تواند این کســری را در بازار 
مســکن جبران کند افزایش عرضه زمین به بازار مسکن است. ساخت 
مســکن نیازمند زمین بوده ولی به علت ایجاد انحصار طلبی عده ای از 
ســوداگران این اتفاق در بازار مســکن رخ نداد. این در حالی است که 
تعداد زیادی زمین در اطراف شــهرهای جدید تهــران وجود دارد که 
با شناسایی این زمین ها می توان کسری مســکن را جبران کرد که در 

مقابل موجب ایجاد ثبات در بازار مسکن می شود.

حل بحران مسکن در راستای شکستن انحصار زمین
محمد آرین نژاد، کارشــناس حوزه مسکن در رابطه با اهمیت شکستن 
انحصار زمین و اســتفاده از عرضه زمین برای تنظیم بازار مسکن کشور 
به خبرنگار مهر گفت: رســیدگی به بحران مســکن مستلزم شکستن 
انحصارات زمین و ترویج توسعه افقی است. با اجرای سیاست هایی که 
رقابت، شفافیت و توزیع عادلانه زمین را تشویق می کند، دولت می تواند 
محیطی ایجاد کند که گزینه های مســکن مقرون بــه صرفه را تقویت 
کند. شکستن ســلطه انحصارها فرصت هایی را برای توسعه دهندگان 

کوچک تر و افراد برای مشارکت در بازار مسکن باز می کند.
 

اگر دولت ســیزدهم قصد دارد با جدیت به وعــده انتخاباتی خود عمل 
کند و ساخت و ساز مسکن با ســرعت رو به جلو گام بردارد باید عرضه 
زمین را افزایش دهد و در این راستا برای ساخت مسکن علاوه بر اینکه 
از داده های خود مردم اســتفاده کند باید تسهیلات مسکن را اعطا کند 
تا اقتصاد کشــور از رکود خارج شود. البته دولت ســیزدهم می تواند از 

سیاست زمین ۹۹ ساله استفاده کند.
زمین به عنوان بازیگر بازار مسکن محسوب می شود زیرا در قیمت تمام 
شده مسکن تأثیر به سزایی دارد. طبق گزارش بانک مرکزی »مسکن« 
مقصر اصلی تورم در کشــور اســت بنابراین به هر میزان هم تسهیلات 
مســکن اعطا شــود؛ قطعاً به علت وجود تورم بالای زمیــن، کمکی به 
خانه دار شدن مردم نمی شــود. ابتدا دولتمردان و سیاست گذاران باید 
تورم موجود در بازار مســکن را مهار کنند تا بتوانند نسبت به این بازار 

کنترل داشته باشند.

مهر تأیید بذرپاش برعلت گرانی مسکن
همچنین مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی علت گرانی مسکن را 
»احتکار« عنوان کرد و گفت: قیمت های سرســام در مســکن به دلیل 
احتکار است و ارزش بالای ملک منجر به ســوداگری شده است، البته 

سامانه ای برای شناسایی زمین های معطل مانده راه اندازی است.
 ۷۰ درصد قیمت فروش مســکن را زمین تشــکیل می دهد. این عدد 
هم به دلیل وجود تورم در کشــور و هم به دلیل آنکه زمین یک دارایی 
غیرمنقول محسوب می شــود، یک عدد بالایی است. ما با مانعی به اسم 
تورم قیمت زمین مواجه شده ایم. قیمت بالای زمین، مانع بسیار بزرگ 
حال حاضر بــرای کاهش قیمت خانه و افزایش قــدرت خرید مردم در 

بازار مسکن است.

فروش تراکم مازاد مسکن توسط شهرداری ها
فرشاد ایلاتی کارشناس حوزه مســکن با تاکید بر اینکه »زمین« عامل 
اصلی قیمت بالای مسکن به شــمار می آید، گفت: قیمت مسکن از سه 
جز اصلی تشکیل شــده که مهم ترین بخش آن قیمت »زمین« است. 
بخش دوم به قیمت مصالح ساختمانی مربوط می شود و بخش سوم به 
سود ســرمایه گذاری بازمی گردد.این کارشناس مسکن در ادامه تاکید 
کرد: »زمین« در کلان شــهرها به خصوص در اســتان تهران سهم ۷۰ 
درصدی در قیمت تمام شــده مســکن دارد. که در البته ناگفته نماند 
برخی مناطق در اســتان تهران وجود دارد که ســهم زمین حدود ۹۰ 
درصد است. طبق محاسبات هزینه مصالح و غیره را در ساخت مسکن 
حدود ۱۰ درصد اســت؛ در نتیجه زمین بازیگر نقــش اصلی در قیمت 
تمام شــده اســت.وی علت گرانی زمین را عدم توســعه افقی شهرها 
عنوان کرد و گفت: دولت باید به جای اینکه شــهرها را به سمت ساخت 
افقی توسعه دهد بالعکس به ســوی تراکم و ساخت آپارتمان های بلند 
مرتبه گام برداشته است. افزایش ساخت طبقات در اولین مرحله نقش 
تعیین کننده ای در قیمت زمین خواهد داشت به طور مثال زمینی که 
گنجایش ساخت یک مسکن دو واحدی را دارد، مجوز یک آپارتمان ده 

واحدی را صادر می کنند که منجر به افزایش قیمت »زمین« می شود.
ایلاتی ادامه داد: نحوه مدیریت شهرداری های در حوزه ساخت مسکن 
مناســب نیســت. شــهرداری ها برای تأمین منبع درآمدی به هزینه 
ساختمانی وابســته شــدند که آغاز به فروختن تراکم مازاد کردند که 

موجب افزایش سهم زمین در قیمت شده مسکن شده است.
این کارشــناس عرضه زمین به مردم برای سرعت در روند ساخت و ساز 
در کشور را مؤثر دانست و افزود: دولت سیزدهم برای تحقق یافتن وعده 
انتخاباتی خود روش های مختلفی برای ســاخت و ساز مسکن انتخاب 
کرده که عرضه زمین به خود مردم و ساخت انفرادی می تواند به ساخت 
مسکن در کشور به خصوص در کلان شــهرها سرعت ببخشد اما باید در 
مقابل تسهیلات بانکی هم اعطا شــود.وی یادآور شد: نسبت به دو سال 
اخیر در حوزه مسکن اتفاقات چشمگیری رخ داده اما تا تحقق به وعده 
ســاخت ۴ میلیون واحد مسکونی فاصله بســیاری وجود دارد. تا پایان 
سال ۱۴۰۴ دولت سیزدهم قطعاً بیش از ۵۰ درصد واحدهای مسکونی 

نهضت ملی را تحویل متقاضیان خواهد داد.

دغدغه های بازار نفت در آستانه ۲۰۲۴
ســرمایه گذاران نفت ســال ۲۰۲۴ را در حالی آغــاز خواهند کرد که 
نگرانی های شدید نسبت به مازاد عرضه، کند شــدن رشد اقتصادی و 

تنش در خاورمیانه وجود دارد و می تواند موجب نوسان قیمت ها شود.
پس از ســال ۲۰۲۲ که طی آن قیمت ها به دنبال حمله نظامی روسیه 
به اوکراین، به بالای ۱۰۰ دلار در هر بشــکه افزایش یافته بود، میانگین 
قیمت نفت برنت در ســال میلادی جاری، حدود ۸۰ دلار در هر بشکه 
بوده اســت. با وجود این که تقاضا به بیش از ۱۰۰ میلیون بشکه در روز 
رشد کرده است، رشد قیمت ها در ســال جاری تحت تاثیر دلار قوی و 

تولید بالای غیراوپک، محدود شده است.
در نظرســنجی رویترز از ۳۰ اقتصاددان و تحلیلگر پیش بینی شــدکه 
میانگین قیمت نفت برنت در سال ۲۰۲۴، به ۸۴ دلار و ۴۳ سنت در هر 

بشکه می رسد.
این انتظارات با وجود برآوردهای مختلف از میزان رشــد تقاضا از یک 
میلیون بشکه در روز توســط آژانس بین المللی انرژی تا ۲.۲۵ میلیون 

بشکه در روز تخمین اوپک، مطرح است.
شرکت های مشاوره ریستاد انرژی، جی پی مورگان، کپلر و وود مکنزی 
می گویند انتظار می رود عرضه نفت در ســال ۲۰۲۴، بین ۱.۲ میلیون 
تا ۱.۹ میلیون بشــکه در روز رشــد کند که تحت تاثیر افزایش عرضه 

تولیدکنندگان غیراوپک است.
ویکاس دویودی، استراتژیست انرژی جهانی شــرکت مک کواری در 
این باره می گوید ما هر سه ماهه ســال آینده، بازار را از نظر مازاد عرضه 

بررسی خواهیم کرد.
رویترز در گزارشی عوامل کلیدی تاثیرگذار بر بازار نفت در سال ۲۰۲۴ 

را بررسی کرده است:

پایبندی اوپک پلاس به تعهدات محدودیت عرضه
سرمایه گذاران منتظر داده های سه ماهه اول سال ۲۰۲۴ خواهند بود 
تا ببینند آیا اوپک و متحدانش معروف به اوپــک پلاس، برنامه کاهش 
تولید داوطلبانــه ۲.۲ میلیون بشــکه ای برنامه ریزی شــده را دنبال 

می کنند یا خیر.
به گفته تحلیلگران گروه بانکی ANZ، اگر این گروه به تعهدات خود در 
خصوص محدودیت عرضه پایبند باشد، ممکن است به کسری کوچک 

کمتر از ۵۰۰ هزار بشکه در روز منجر شود.
آن لوئیز هیتل از شــرکت وودمک در این باره گفت: سه ماهه اول مهم 
خواهد بود زیرا می توانیم پایبندی به کاهــش داوطلبانه عرضه اوپک 

پلاس را ارزیابی کنیم.
وی اضافه کرد: بر اســاس پیش بینی وودمک از تقاضــای فعلی، اوپک 
پلاس پس از سه ماهه اول سال میلادی آینده، نیازی به تمدید کاهش 

داوطلبانه تولید نخواهد داشت.
شرکت انرژی اســپکتس انتظار دارد عربستان ســعودی پس از اشاره 
صریح به احیای تدریجی عرضه، کاهش تولید خود را در ســه ماهه دوم 
کاهش دهد، اما این امر مانع از آن نمی شود که در صورت لزوم، کاهش 

تولیدش را مجددا تمدید کند.

روسیه، ایران، ونزوئلا: سه کشور تاثیرگذار بر بازار نفت
نفت ونزوئلا از زمان تعلیق شــش ماهه تحریم های واشنگتن علیه این 

تولیدکننده اوپک، به بازارهای جهانی بازگشته است.
به گفته تحلیلگران بانک جی پی مــورگان، تا زمانی که دولت نیکلاس 
مادورو، رئیس جمهور ونزوئلا، به نقشــه راه انتخاباتی توافق شــده با 
مخالفان برای انتخابات ریاست جمهوری پایبند باشد، احتمال تمدید 
شش ماهه دیگر وجود دارد. انتخابات ریاست جمهوری سال ۲۰۲۴ در 
هر دو کشور، سرنوشــت طولانی مدت تحریم های آمریکا و تولید نفت 

ونزوئلا را تعیین می کند.

طبق گزارش جی پی مورگان، لغو تحریم ها علیه شــرکت نفت دولتی 
PDVSA، به تدریج تولیــد نفت ونزوئلا را از ۷۶۰ هزار بشــکه در روز 
در سال ۲۰۲۳، به ۸۸۰ هزار بشــکه در روز در سال ۲۰۲۴ و ۹۶۳ هزار 

بشکه در روز در سال ۲۰۲۵ افزایش خواهد داد.
به گفته معامله گران، از ســرگیری صــادرات نفت ســنگین ونزوئلا 
به آمریکا و هند ممکن اســت تقاضا برای گریدهــای رقیب مانند نفت 
سنگین بصره عراق و کلد لیک کانادا را کاهش دهد زیرا پالایشگاه های 
منطقه گلف کاست آمریکا، میزان بیشــتری از نفت ونزوئلا بیشتری را 
پالایش می کنند و ممکن است نفت بیشتری از آمریکا برای صادرات به 

آسیا موجود شود.
تحلیلگران انتظار دارند که جریان نفت روسیه و ایران با وجود تحریم ها 
به بازارهای جهانی ادامه پیدا کند و قیمت بنزین را در آستانه انتخابات 

آمریکا پایین نگه دارد.
ایران تولید نفت خام خود را ۳.۶ میلیون بشــکه در روز تا مارس ۲۰۲۴ 
هدف گذاری کرده اســت که در حال حاضر ۳.۴ میلیون بشکه در روز 

است.

پالایشگاه های جدید
به گفته تحلیلگران، کمبود عرضه محصولات پالایش شده به خصوص 
دیزل پس از حمله روسیه به اوکراین، با اضافه شدن بیش از یک میلیون 
بشکه در روز ظرفیت جدید پالایش در چین، هند، مکزیک، خاورمیانه 

و نیجریه در سال ۲۰۲۴ برطرف خواهد یافت.

عدم تطابق کیفیت خام
تولیدکنندگان غیراوپک شامل برزیل، گویان و آمریکا، رشد تولید نفت 
را در سال ۲۰۲۴ هدایت کرده و عرضه نفت شــیرین سبک را افزایش 
می دهند، در حالی که گریدهای ترش متوســط به دلیل کاهش عرضه 

اوپک پلاس، محدود می مانند.
به گفته تحلیلگر مک کواری، این وضعیت می تواند اختلاف قیمت بین 
گریدهای نفت خام را در ســطح جهانی کاهش دهــد و اختلاف قیمت 
گریدهای ترش متوســط دو تا چهار دلار در هر بشکه در مقایسه با نفت 
سبک شــود و اختلاف قیمت نفت ســنگین نســبت به نفت سبک، از 

هشت دلار، به چهار دلار در هر بشکه کاهش پیدا کند.
بخش بزرگی از ظرفیت پالایش در چین، هند و آمریکا برای تولید نفت 
خام سنگین تر طراحی شده است که با از سرگیری فعالیت پالایشگاه ها 
پس از تعمیر و نگهداری در ســه  ماهه دوم، ممکن اســت باعث ایجاد 

محدودیت عرضه شود.
به گفته تحلیلگران، آمریکا و هند ممکن است برای خرید نفت سنگین 
بیشــتر به ونزوئلا روی بیاورند، در حالی که پیش بینی می شود چین و 

هند همچنان به عرضه روسیه و ایران متکی باشند.
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 ۳ دوره بازنگری بی نتیجه

ح جامع تهران در کف میدان عملیاتی نشد طر

سمیه رســولی  قرار اســت طرح جامع تهران 
برای بار سوم بازنگری شــود. این درحالی است که 
طبق برآوردها تنها ۱۵ تــا ۳۰ درصد از طرح قبلی 

عملیاتی شده است.
 اواسط آذرماه بود که »خسرو دانشجو« سرپرست 
معاونــت معمــاری و شهرســازی وزارت راه و 
شهرسازی، از شــروع مطالعات اولیه برای تدوین 
چهارمین طرح جامع تهــران در معاونت معماری 
و شهرسازی خبر داد. از همان دهه چهل که اولین 
طرح جامع تهران نوشته شــد، قرار بود با این طرح 
و طرح پیوســت آن-طرح تفصیلی- تعادل میان 
جمعیت، خدمات، فعالیت و ســکونت در شــهر 
ایجاد شــود، یعنی اساســاً مأموریــت طرح های 

مدیریتی مدیران شهری چیزی جز این نیست.
اما با گذشــت ۶ دهه از اولین طــرح جامع تهران و 
بازنگری های بعدی که در آن اتفاق افتاده اســت، 
متأسفانه این طرح ها نتوانسته تعادل مورد نظر را 
ایجاد کند. نه تنها تعادلی ایجاد نشــده و کیفیت 
زیست شــهری افزایش پیدا نکرده است بلکه هر 
دهــه پایتخت نشــینان با مشــکلات جدیدتری 
مواجــه می شــوند، از معضلات زیســت محیطی 
گرفته تا گرانی و کمبود ســرانه ها وآلودگی هوا و 
ترافیک و.... در همین راستا زاکانی شهردار تهران با 
تاکید لزوم بازنگری طرح جامع تهران و بیان اینکه 
منطقه ۲۲ در دهه گذشته ســاخته شد اما کمبود 
سرانه ها در آن بسیار بالاســت و به هر هفت سرانه 
نیاز دارد، گفت: بایــد در جایی به ردپایی از نواقص 
که در شهر می بینیم، توجه شود و نگاه کل به جز با 

پیکره بندی مناسب شکل بگیرد.
با در نظر گرفتــن این نکته که طــرح جامع قبلی 
در ســال ۸۶ و با افق ۲۰ ساله نوشــته شده است، 
این سوال مطرح می شــود که چرا کلانشهر تهران 
همچنان با مشــکلات عدیده و فزاینده شهرسازی 

از جمله کمبود سرانه شهری مواجه است؟
طرح جامع قبلی در ســال ۸۶ و با افق ۲۰ ســاله 
نوشته شــده است، این ســوال مطرح می شود که 
چرا کلانشــهر تهران همچنان با مشکلات عدیده 
و فزاینده شهرسازی از جمله کمبود سرانه شهری 

مواجه است؟
و چرا اساساً تعادل مطرح شده ایجاد نشده است؟

»شهرسازی بر روی آب« نام نشســتی بود که در 
آستانه کلیدخوردن نوشــتن طرح جامع چهارم 
در تابستان امسال برگزار شــد. استادان و مدیران 
حوزه شهرســازی دور هم جمع شده و درخصوص 
آسیب شناســی طرح های شهرسازی در این چند 
دهه اخیــر صحبت کردنــد. در این نشســت و با 
استناد به کارشناســی های انجام شده، اعلام شد: 
نهایتاً ۱۵ در صد از طرح جامــع قبلی تحقق پیدا 
کرده اســت. این به معنای آن است که برنامه های 
بالادستی و نقشه های اصلی توسعه شهر یک چیز 
بوده و آنچه در کف میدان تحقق پیدا می کند یک 
چیز دیگر است.کارشناسان این حوزه معتقدند که 
در درجه اول این مدل نگاه به شــهر و این ســبک 
برنامه ریزی برای توســعه و مدیریت شهر منسوخ 
شده اســت. فارغ از تاریخ گذشــتگی این سبک از 
برنامه ریــزی، طرح های تصویب شــده نیز دارای 
یکسری ایرادات اساسی هســتند که اجازه تحقق 
کامل را بــه آنها نمی دهد. ســهراب مشــهودی، 
کارشناس معماری و شهرســازی، این اشتباهات 
اصولی در طراحی و اجرای طرح هــای جامع را با 

عنوان »شهرسازی روی آب« توصیف می کند.
شاید بتوان مهم ترین اشــتباهات این طرح ها را، 
ایجاد منطق نظام مدیریتی ســکونتگاهی مبتنی 
بر حفاظت از محدوده قانونی شــهری و هم چنین 
نادیده گرفتن بســترهای عملیاتی و اجرایی طرح 

جامع دانست.

سه دوره بازنگری طرح جامع بدون توجه به 
رفع نواقص دوره های قبل

اولین بــار در دهه چهــل و در اولیــن طرح جامع 
تهران بود که به صورت قانونــی کمربندی به دور 
شهرها کشیده شــد. همین کمربندشهری تبدیل 
به منطق اصلی در نظام مدیریت شهری کشور شد 
و زمینه اعمــال کنترل های شــدید روی افزایش 
محدوده شــهری را به وجود آورد. اهمیت تعیین 
این محدوده در این اســت که تمــام ارائه خدمات 
شــهرداری مختص به زمین های موجــود در این 
محدوده می شــود و این دقیقاً به معنای این است 
که زمین هــای درون محــدوده از افزایش ارزش 

مالی برخوردار خواهند شد و در مقابل زمین های 
کناری آنها فقط به دلیل اینکه خارج از خط فرضی 
است و خدمات شهری را دریافت نمی کند، ارزش 
مالی ندارند.از نظر قانونی طرح جامع شــهری باید 
در فواصل قانونــی و منطقی مــورد بازبینی قرار 
گیرد و مســاحت شهر متناســب با رشد جمعیت 
گســترش پیداکند. هم چنین از نظر علمی نیز، با 
افزایش جمعیت، توســعه کالبدی و فضای شهری 
یک اصل ضروری اســت، اما متأســفانه با بررسی 
تغییرات مســاحت شهرها و کلانشــهرهای ایران 
در چند دهه اخیر می توان دریافت به رغم افزایش 
روزافزون جمعیت این شــهرها، افزایش مساحت، 
متناســب با این تغییرات نبــوده و حتی در برخی 
موارد نیز نسبت به دهه های گذشته کاهش یافته 
است. علاوه بر این، مســاحت اکثر شهرها از دهه 
۸۰ به بعــد تقریباً ثابت باقی مانــده و این موضوع 
موجب افزایش تراکم جمعیتی یا بالا ماندن تراکم 

کلانشهرها شده است.
در ادامــه و به منظور آسیب شناســی و بررســی 
کارآمــدی طرح هــای جامــع در بازنگری های 

گذشته، آن را در سه دوره بازخوانی می کنیم.
دوره اول؛ انبســاط محــدوده شــهرها )۱۳۴۵-

۱۳۶۵(؛ در ایــن دوره متناســب بــا پیش بینی 
جمعیــت صورت گرفته بــرای ۲۵ ســال آینده 
مســاحت شــهرها افزایش یافــت. در آن دوره با 
مداخلات انجام شده و الحاقات اراضی اتفاق افتاده 
بعد از انقلاب که ذیل قوانین شهری از آن نام برده 

می شود، مساحت شهرها افزایش یافت.
دوره دوم؛ تلفیق توسعه متصل و منفصل )۱۳۶۵-

۱۳۸۰(؛ ویژگی خاص ایــن دوره توجه به اطراف 
شهرهاست.این طرح بر اســاس افق های ۱۰ ساله 
و ۱۵ ســاله و با پیش بینی جمعیت آتی شــهرها، 
اقداماتی را برای تأمین زمین سرانه های مسکونی 
و… تکلیــف کرد. تأمیــن زمین مورد نیــاز یا به 
صورت الحاق زمین به مســاحت موجود شهرها یا 
با تعریف شهرهای جدید در اطراف کلان شهرها و 

اسکان سریز جمعیتی در آنجا بوده است.
دوره سوم؛ بستنِ محدوده شــهرها؛ به نامِ توسعه 
میان افزا به کامِ توســعه عمودی )۱۳۸۰ تاکنون(؛ 
در این دوره بــه صورت رســمی کمربندی بر دور 
شهرها بسته شــد و به تبع آن هرگونه افزایش در 

محدوده شهرها ممنوع شد.
ممنوعیت ایجادشــده برای الحاق زمین در دوره 
ســوم این دوره را به بدترین دوره تاریخ طرح های 
شهرسازی ایران تبدیل کرده است. این ممنوعیت 
با بهانه حفظ محیط زیست و استفاده از زمین های 
احتکارشــده در داخل بافت شــهری اتفاق افتاد. 
سیاســتگذاران وقت با پررنگ شدن مفهوم توسعه 
درون افزا، به دنبال آن بودند که برای پاسخ به نیاز 
زمین برای تأمین مسکن، از زمین های بلااستفاده 
در داخل محدوده شــهری اســتفاده کنند. اما در 
عمل نه تنها این زمین ها به چرخه تولید مســکن 
بازنگشــت، بلکه به دلیل هم زمانی ایجاد کمربند 
شهری با تراکم فروشی در شهر، شهرکشی توسط 

مدیران شهری رقم خورد.
یکی از علل شکســت طرح جامع در دو آخر دوره 
مشخصاً غفلت از درنظرگرفتن بسترهای عملیاتی 
طرح اســت. بعد از تصویب لایحــه خودکفایی و 
استقلال شهرداری ها از بودجه عمومی )۱۳۷۱(، 
بحث فــروش ضوابط شــهری )تراکم فروشــی( 
نیز آغاز شــد. بنابراین توســعه عمودی شــهر و 
تراکم فروشــی اصلی ترین راه درآمد شهرداری ها 
شــد و با کمک کمیســیون ماده پنــچ، عملًا و در 
کف میدان طرح جامع دورزده می شــد و در حال 
حاضر خروجی تصمیمات مدیران شــهری نهایتاً 

۱۵ درصد اشتراک با طرح جامع دارد.
متأســفانه علی رغم بازنگری چند باره طرح جامع 
اما به دلیل عدم توجه به اشــکالات ســاختاری و 
محقق نبودن ابزار تنظیمی و ســازوکار اجرای آن، 
این برنامه ها به طور کامل اجرایی نشــدند، که چه 
بسا اگر شهرها طبق آنها توســعه پیدا می کردند، 

حال و روز کنونی شهرها برای زیستن بهتر بود.

طرح جامع قبلی در کف میدان عملیاتی نشد
در این رابطــه محمدمنان رئیســی، عضو هیأت 
علمی گروه مهندســی معماری دانشــگاه قم، در 
خصوص موفقیت یا عدم موفقیت طرح های جامع 
قبلی و در گفت وگو با مهر توضیــح داد: برآوردها 
نشان می دهد در خوشــبینانه ترین حالت، از طرح 

جامــع قبلی ۲۵ درصد محقق شــده اســت و در 
بدبینانه ترین حالت هم این عدد ۱۵ درصد تخمین 
زده می شود. علت این عدم اجرایی شدن چیست؟ 
این مورد است که وقتی طرحی نوشته می شود باید 
لوازم اجرای آن پیش بینی شــود. وقتی یک چشم 
اندازی برای اداره شــهر در نظر گرفته می شود آیا 
ابزارهایی بــرای اداره آن هم وجود دارد؟ که به این 
طرح جامع پایبند بماند یاخیر؟ طبیعی اســت که 
وقتی این ابزارها محقق نباشــد شــهرداری تمام 
تلاشش را می کند و با اســتفاده از تمام فرصت ها 
به دنبال آن اســت که درآمد مورد نیاز خودش را 

فراهم کند.
وی ادامه داد: در تمام دنیا هنگامی که طرح جامع 
نوشته می شــد )خیلی وقت اســت که این مدل از 
برنامه ریزی شــهری در دنیا کنار گذاشــته شده 
اســت( برای اداره شــهر و منابعی که با استفاده از 
آن، شــهردار باید شــهر را اداره کند، تدابیری در 
نظر گرفته می شــد. بــر خلاف شــهرهای ما که 
بیشــتر این درآمد از عوارض ساخت وساز تأمین 
می شود. ســهم عوارض ساخت وســاز در تأمین 
منابع شهرداری در کشــورهای دیگر ۱۰ الی ۱۵ 
درصد است، اما در کشــور ما این عدد به ۵۰ تا ۷۰ 
درصد می رســد، بنابراین طبیعی است که با افت 
صدور پروانه ساخت و ســاز در کشور، برای تأمین 
منابع اداره شهر چالش ایجاد شود.وقتی قوه مقننه 
و حاکمیت به بســتری برای درآمد پایدار شهرها 
فکر نکند، عملًا بــه این طرح جامع و این اســناد 
بالادســتی عمل نخواهد شــد و با راه های قانونی 

مثل کمیسیون ماده ۵ قانون فروشی خواهند کرد
وقتی قوه مقننه و حاکمیت به بستری برای درآمد 
پایدار شــهرها فکر نکند، عملًا به این طرح جامع و 
این اسناد بالادســتی عمل نخواهد شد و با راه های 
قانونــی مثل کمیســیون ماده ۵ قانون فروشــی 
خواهند کرد. شــهرداری برای اینکه بتواند شهر را 
اداره کند مجبور است از همین راه ها کسب درآمد 
کند. در نتیجه طرح جامع و تفضیلی نقض خواهد 
شد و نتیجه آن می شود عمل به ۱۵ الی ۳۰ درصد 

این سند بالادستی.
این اســتاد دانشــگاه در خصوص آسیب شناسی 
طرح جامع گفــت: بنابراین اگر بخواهم آســیب 
شناســی کنم دلیل این عدم تحقــق این طرح ها، 
نداشتن پیوست عملیاتی است. مخصوصاً ندیدن 
منابع مدیریتی شــهرها و تا وقتی این مسئله دیده 
نشود، نه تنها طرح بعدی، ۱۰ طرح بعدی دیگر هم 
عملیاتی نخواهد شــد و هیچ اتفاق خاص و مؤثری 
در کف میدان رخ نخواهــد داد. قطعاً طرح بعدی 
هم تا وقتی قانون در راســتای ایجاد درآمد پایدار 
شهرداری اصلاح نشود و بســتری فراهم نشود تا 
شهر را مدیران شــهری بتوانند علمی، تخصصی و 
شــرعی اداره کنند و پیش بینی لازم اتفاق نیفتد، 
علی رغم لــزوم بازنگری طرح جامــع هیچ اتفاق 

خاصی نخواهد افتاد.

لزوم گسترده تر شدن محدوده شهری
منان در خصوص بهتر شــدن طرح بعدی جامع، 
گفت: برای بازنگری طرح جامــع دو حالت وجود 
دارد، یــا اینکه مجلس از خواب غفلت بیدار شــود 
و در لایــه قانون گــذاری این بحث بسترســازی 
پیگیری می شــود و قانون درآمد پایدار شهرداری 
اصلاح شــده و تبدیل به قانونی شود که شهرداری 
از طریق آن بتواند از منابع پایــدار تأمین کند. در 
آن شــرایط طرح جامع بعدی موفق خواهد بود و 
دیگر شــهرداری مجبور نیســت با سواســتفاده 
از کمیســیون ماده ۵ و کمیســیون های مشــابه 
طرح های جامــع و تفضیلی را دور بزنــد و منابع 
درآمــدی خــود را تأمین کنــد یا اینکــه اتفاقی 
در مجلس در ایــن خصوص نیفتد و شــهرداری 
کمافسابق منابعش را از تراکم فروشی تأمین کند، 

در این حالت ما باید بین بد و بدتر انتخاب کنیم.
وی ادامه داد: حالت بد این است که کمربندی که 
به دور شهر کشیده شده، باز شــود و به شهرداری 
اجازه داده شــود حریم را به محدوده شهری اضافه 
کند، یعنی این قسمت هایی که در آن ساخت وساز 
ممنوع اســت به بخش محدوده قانونی شــهری 
الحاق شود تا شهرداری برای پاسخگویی به تأمین 
نیاز مســکن موجود مجبور نباشــد بیش از اندازه 
اســتاندارد و قانونی تراکم بفروشــد و بارگزاری 
جمعیت کند. با باز شــدن کمربند شهری عوارض 
زیست محیطی، آلودگی و ترافیک کاهش می یابد.

انرژیمسکن  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


